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جناب آقای مجید نادری 
با نهایت تاسف  وتاثر در گذشت ناگهانی 

برادرگرامیتان را تسلیت عرض نموده واز خداوند 
متعال برای آن مرحوم

 رحمت وغفران وبرای شما و دیگر باز ماندگان  
صبر و اجر مسئلت داریم.

روزنامه

معاون توسعه مشارکت های مردمی کمیته امداد استان قم گفت: 
شاهد رشد 98 درصدی کمک های مردم استان به این نهاد در 
هشت ماه نخست سال جاری نسبت به مدت مشابه سال گذشته 
بودیم.  سید محمد رضا میره  ای با اشاره به افزایش کمک های 
مردم استان قم به کمیته امداد اظهار کرد: مردم استان در هشت 
ماه نخست سال جاری 75 میلیارد و 900 میلیون تومان به کمیته 
امداد کمک کردند و شاهد رشد 98 درصدی کمک های مردم 

استان قم به این نهاد در هشت ماه نخست سال جاری نسبت به

رئیس اتاق بازرگانی استان قم  گفت :کاهش اختیارات مدیران کل 
در استان ها مسئله بسیار مهمی است و درخواست اکید ما این 
است قدرت اختیارات مدیران دولتی را در سطح استانها کاهش 
ندهند. ابوالفضل خاکی در سی و نهمین جلسه شورای گفتگوی 
دولت و بخش خصوصی در محل سالن جلسات کرامت استانداری 
قمدر ابتدا رعایت الزامات FATF را در داخل کشور باعث شفافیت 
اعلام کرد و افزود: هر قدر نظام اقتصادی کشور شفاف تر باشد 

سوء استفاده در آن کمتر رخ می دهد و ورود سرمایه گذاران در

معاون کمیته امداد استان قم خبرداد

رشد 98 درصدی کمک های مردم 
استان قم 

رئیس اتاق بازرگانی استان قم:

نباید اختیارات مدیران دولتی 
دراستانها کاهش یابد
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امیرآبادی نماینده مردم قم خبرداد

احداث بزرگترین کارخانه چادر مشکی ایرانی در قم
آیت الله مکارم شیرازی:

ایام فاطمیه آغاز دوری از 
بگومگوهای بی حاصل سیاسی باشد

استاندار قم :

محدودیت های شبانه 
همچنان پابرجاست
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جانشین فرمانده انتظامی استان قم خبرداد

کشف 8میلیارد کلاهبرداری اینترنتی و دستگیری 8متهم
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 آیت الله ناصر مکارم شیرازی از مراجع تقلید با صدور پیامی 
ضمن تسلیت فرارسیدن ایام شهادت حضرت فاطمه زهرا )س( 
از مسئولان خواسته است این ایام را سرآغاز وحدت و یکپارچگی 

و دوری از بگومگوهای بی حاصل بلکه مضر سیاسی قرار دهند 
و تا می توانند باری از دوش مردم بردارند. در این پیام که نسخه 
ای از آن روز شنبه در اختیار روزنامه ایمان قرار گرفت آمده است:

بهبود شرایط موجب غفلت ازرعایت پروتکل ها بهداشتی نشود
مناسبت های پیش رو باید با رعایت پروتکل ها انجام شود 

یکی از کارشناسان سازمان نظام مهندسی ساختمان استان قم گفت: اسکلت 
پاساژهای قم به دو دسته پر خطر و کم خطر تقسیم می شود که سازه پاساژهای 
حجت و موسی بن جعفر در برابر زلزله مقاوم نیست. احمد پویا منش در گفتگویی 
با اشاره به شرایط نامناسب برخی پاساژهای قم از نظر ایمنی در برابر خطرات 
احتمالی، گفت: مجری بحث ایمنی و بهداشت در مجتمع های تجاری قم تا قبل از 
بهره برداری و در حین اجرا بر عهده نظام مهندسی ساختمان و طبق مقررات کلی 

ساختمان ها این وظیفه بر عهده ناظرین مهندس در رشته های معماری، 

یک کارشناس سازمان نظام مهندسی ساختمان استان قم مطرح کرد
سازه ناایمن پاساژهای حجت)ع( و موسی بن جعفر)ع( 

 

 معاون بهره برداری و توسعه آب شرکت آب و فاضلاب استان از ارتقای کمی و 
کیفی سامانه های ذخیره آب شهر قم با انجام عملیات شستشو و گندزدایی خبر 
داد. مهندس جاسب زنگنه با اشاره به اینکه مخازن بتنی سالاریه جزو مخازن اصلی 
تأمین کننده آب قم به شمار می روند اظهار داشت: دو رینگ شرقی و غربی شبکه 
آب شهر از این مخازن آبگیری می شود. وی حجم مخازن سالاریه را 80 هزار متر 
مکعب اعلام کرد و گفت: به منظور ارتقای کمی و کیفی سامانه های ذخیره آب شهر، 

شستشو و گندزدایی این مخازن در دستور کار قرار گرفت. معاون بهره برداری

معاون بهره برداری و توسعه آب آبفای قم :

سامانه های ذخیره آب شرب گندزدایی شد
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فرماندار قم تشریح کرد

جزییات عملکرد قرارگاه شهید سلیمانی قم

و  داد  خبر  کرونا  زرد  وضعیت  به  قم  ورود  از  قم  استاندار 
گفت: محدودیت تردد شبانه در قم کماکان ادامه دارد. بهرام 
سرمست ظهر دیروز در جمع خبرنگاران با اعلام خبر ورود قم 

از وضعیت نارنجی به زرد کرونایی اظهار داشت: این وضعیت نیز 
محدودیت هایی دارد که به معنای عادی شدن شرایط نیست، با 

استمرار این محدودیت ها که در قالب دستورالعمل به اصناف

آیت الله صافی گلپایگانی:

شیعیان عظمت مراسم فاطمی را به 
جهانیان نشان می دهند

آیت الله لطف الله صافی گلپایگانی از مراجع تقلید در پیامی به مناسبت ایام فاطمیه 
آورده است: شیعیان با برپایی مراسم عزاداری با رعایت اصول بهداشتی عظمت 
مراسم فاطمی را به جهانیان نشان داده و دفاع از مقام شامخ ولایت و امامت را افتخار 

خود می دانند. 
به گزارش پایگاه اطلاع رسانی این مرجع تقلید در این پیام آمده است: سالروز 
شهادت بانوی بزرگ جهان بشریت، حضرت صدیقه طاهره فاطمه زهرا )س( را به 
قلب مقدس و سوزان فرزند داغدارش، منتقم خون های پاک، حضرت بقیه الله)عج( 

تسلیت و تعزیت عرض می نمایم.
پیام حاکی است: جمعی از علاقه مندان به ساحت مقدّس فاطمی از این حقیر 
ناتوان درخواست کردند درباره برگزاری مراسم و اقامه عزاء و مراسم سوگواری فاطمیه، 

مطلبی را عرض کنم، که حقیر اطاعت نموده و چند جمله ای را تقدیم می دارم:
پیام می افزاید: شخصیت نورانی و آسمانی حضرت صدیقه طاهره فقط باید خدای 
فاطمه و پدر بزرگوار فاطمه و همسر والامقام فاطمه و فرزندان عزیز آن حضرت معرفی 
نمایند خداوند متعال در قرآن کریم، آیه شریفه مباهله، و یا آیه تطهیر و یا در سوره 
مبارکه انسان و نیز آیات مبارکه سوره کوثر، آن حضرت را عزیزترین افراد نزد پیامبر 
و اسوه پاکی و عصمت و شخصیت نمونه فضائل انسانی و مکارم اخلاقی معرفی 

می فرماید.
پیام خاطرنشان می کند: ماه جمادی یادآور یکی از غم انگیزترین حوادث تاریخ 
است که در نوع خود، مانند و نظیر ندارد اگر بخواهیم حقیقت غم بار این مصیبت 
بزرگ را بیان کنیم باید بگوییم که آسمان و زمین و ستارگان و کهکشان ها تاب و توان 
دیدن و شنیدن این مصیبت عظمی را ندارند امیرالمؤمنین علی )ع( آن کوه صبر و 
استقامت و آن شجاع ترین انسان روی زمین، چنان در این مصیبت عظمی داغدار 

شد که با شنیدن شهادت همسر مهربان خویش از هوش رفت.
پیام ادامه پیدا کرده است: اگر امروز شیعیان و دوستداران اهل بیت علیهم السلام 
برای آن حضرت اقامه عزا می نمایند و عرض احترام و اخلاص و خاکساری دارند، 
برای این است که می خواهند تاریخ را برای جهانیان بیان نمایند و گوشه ای از فضائل 
و مقامات حضرت صدیقه طاهره فاطمه زهرا )س( را بازگو کنند و معارف بزرگ الهی را 

که در خطبه فدکیه است به انسان های خداشناس و آزاده نشان دهند.
با  آن حضرت،  و علاقمندان  امروز، شیعیان  پیام تصریح شده است:  پایان  در 
برپایی مراسم عزاداری با رعایت اصول بهداشتی، عظمت و شکوه مراسم فاطمی را 
به جهانیان نشان داده و دفاع از مقام شامخ ولایت و امامت و پیروی از آن حضرت 
را افتخار خود می دانند و با توسّل به حضرات معصومین )ع( به ویژه حضرت زهرای 
مرضیه و قرائت حدیث شریف کسا و دعای توسل از خداوند متعال مسئلت نمایند 
که فرج موفور السرور حضرت ولی عصر  را نزدیک فرماید و مشکلات و گرفتاری  ها و 

بیماری ها را به واسطه انوار مقدسه آن بزرگواران برطرف نماید. 
حضرت فاطمه )س( به روایتی در ۱۳ جمادی الاول و بنابر روایتی دیگر در سوم 

جمادی الثانی سال ۱۱ هجری قمری به شهادت رسید.

شهردار قم در پیامی به محضر تولیت آستان مقدس 
حضرت معصومه سلام الله علیها، تمدید مسئولیت 

ایشان را تبریک گفت.
به گزارش شهرنیوز، دکتر سید مرتضی سقائیان نژاد 
در پیامی به آیت الله سعیدی، تمدید و ابقای ایشان 
در سمت تولیت آستان مقدس حضرت معصومه سلام 

علیها را تبریک گفت.
متن پیام شهردار به این شرح می باشد:

بسمه تعالی
خداوند متعال را شاکر و سپاسگزاریم که متنعم به 
بیکرانش هستیم. میزان عنایت و  نعمت های  برکت 
اهتمام به هر نعمت به ساحت اندیشه، بسط دانش و 
عمق بینش وابسته بوده و یکی از نمودهای جلوه ویژه 
آن که همواره در این فضای معطر و معنوی استشمام 
می گردد، شمیم عطر همجواری و توفیق خوشه چینی 
از خوان پربرکت بانوی کرامت و افتخار شهر قم حضرت 

فاطمه معصومه سلام الله علیها است.
خلق جلوه های ویژه خدمت در سایه سار عبودیت و 
ارادتمندی به درگاه حق تعالی، هنر خاصان این درگاه 
نورانی است که هر چه ژرفای نیت و صفای آن صیقل 
یابد تاثیر و ماندگاری آن فزون تر خواهد شد. بحمدالله 
از  که  حضرتعالی  صادقانه  تلاش  و  خالصانه  نیت 
خاندان علم و شهادت می باشید، در دوران خدمت در 
این آستان نورانی که قبله عشاق بوده و درکنارش زمزم 

علم و معرفت حوزه های علمیه و مراکز علمی و فرهنگی 
جاریست، بازتاب وظیفه شناسی و پژواک توانمندی 

است.
مقام  حکیمانه  حکم  طی  مسئولیت  این  استمرار 
معظم رهبری حضرت آیت الله العظمی امام خامنه ای 
مدظله العالی مهر تاییدی بر توانمندی حضرتعالی در 
کسوت تولیت و کسب موفقیت هایی است که قطعا 

عنایات حضرت کریمه می باشد.
بی شک خداوند متعال خادمان متعهد را که دغدغه 
برای  معنوی  فضایی  فراهم سازی  و  خدمت رسانی 
مجاوران و زائران دارند را مورد لطف و عنایت خود قرار 
خواهد داد و کرم بی منتهای خویش را پیوست فعالیت 

و زندگی آنان خواهد نمود.
مجاهدت های  از  تشکر  و  تقدیر  ضمن  اینجانب 
خستگی ناپذیرتان، از ایزد منان می خواهم در سایه سار 
عنایات خاصه بقیه الله الاعظم عجل الله تعالی فرجه 
الشریف و تحت رهبری های خردمندانه مقام معظم 
رهبری مدظله العالی همواره پیروز، سربلند و موفق 

باشید.
شهرداری قم، کمافی السابق خدمت به  این خطه 
آسمانی را افتخار خود دانسته و آماده همراهی ها و 

همکاری های مجدانه می باشد.
سید مرتضی سقائیان نژاد
شهردار قم

پیام تبریک شهردار قم به محضر تولیت 
آستان مقدس حضرت معصومه )س(

ریاست جمهوری
 نظامیان و توسعه

کشور  اساسی  قانون  در  ایران  در  قدرت  ساختار 
به گونه ای است که هرم قدرت، روحانیت محور تعریف 

شده است. با این وجود این روزها با نزدیک شدن به انتخابات ریاست جمهوری خرداد 
۱۴۰۰ کاندیدا شدن نظامیان به محل بحث محافل سیاسی ایران تبدیل شده است. 

به عنوان یک کارشناس و تحلیلگر سال هاست موافق ورود و قبضه قدرت توسط 
نظامیان بوده و هستم. این نگرش برخواسته از اندیشه توتالیتر نبوده و نیست بلکه 
بخاطر آن است که اینجانب ورود نظامیان به قدرت را مسیر هموار شدن راه توسعه 
در ایران می دانم. البته این سخن مطلق نیست و بعضاً نیز  می تواند اثرات معکوس 
داشته باشد. تجربه ایران، ترکیه و ...  در دوره آغازین قرن گذشته اثبات می کند که قرار 
گرفتن نظامیان در راس قدرت کشور را از ترتیبات ملوک الطوایفی، ایلاتی، خرافاتی و 
 ... دور کرده و بسترساز توسعه زیربنایی می شود. اگرچه دنیای امروز دنیای اقتصاد 
است اما در کشورهای مختلف جهان، نظامی گری و نظامیان در کنار قشر دانشگاهی 
و روشنفکری مهمترین عامل ورود کشورها به عرصه توسعه و پیشرفت بوده اند. اگر 
نظامیان در ترکیه خود را وارث جمهوریت می دانند، طبیعی است که نظامیان در 
ایران خود را حافظ نظام بدانند. به هر حال با توجه به اینکه  ابزار کار نظامیان  ارتباطی 
مستقیم با توسعه و پیشرفت روز داشته و دارد، ارتباط تنگاتنگ نظامیان با ضرورت 
کسب علم و دانش روز سبب شده است که  کمتر نگران حضور مستقیم نظامیان در 
قدرت باشم.  حال اگر این نظامیان در کنار امور نظامی به کار اقتصادی و. ... پرداخته 
باشند، به واسطه ارتباطات برقرار شده با واقعیت های حاکم بر اقتصاد، ابعاد این نگرانی 
کمتر نیز می شود.  توجه داشته باشیم  شکست ها و پیروزی ها از زمان صفویه تا امروز 

نیز سبب شده است در توسعه ایران نظامیان و نظامی گری نقش بارز داشته باشد .
نظامیان چون روی زمین هستند با واقعیت حاکم بر نظامات قدرت بیشتر  آشنایند. 
نظامیان در محاسبات خود در هنگام مواجهه با بحران ها، زمینی  اندیشیده و کمتر به 
امداد غیبی و  آسمانی اعتماد  می کنند. نگران روحیه و ادبیات سلحشوری  نظامیان 
نباشید، این از ضروریات نظامی گری است. نظامیان با ورود به عرصه سیاست ، روحیه 
و ادبیات خود را تنظیم خواهند کرد. اسماعیل خطایی هنگامی که ردای درویشی را از 
تن درآورد و تاج بر سر گذاشت، شاه اسماعیل شد و مادر خویش را فدای قدرت کرد . با 
توجه به  ارتباطات نظامیان با علم و فناوری روز و  روانشناسی کلی آنان، به نظر می رسد 
به قدرت رسیدن یک رئیس جمهوری که یونیفرم نظامی را در آورده و لباس سیاسی بر تن 
کرده است، شاید بتواند کشور را از چرخش بدور باطل دور کند، سبب شود چرخ کشور بر 
مبنای تعقل و واقعیات حاکم بر نظام بین الملل بچرخد . نظامیان خودی اند و یک کاسه 
شدن قدرت، سبب خواهد شد پاسخگویی در قبال مسئولیت، به یک مطالبه عمومی 
تبدیل شود و راه فرار از  مسئولیت مترتب بر قدرت بسته شود  . نه صاحب عبای شکلاتی  و 
نه صاحب کلید،  هیچ یک نتوانستند پاسخگوی آرای اتخاذ شده و اعتماد مردمی باشند 
که امید به آنها بسته بودند. در انتخابات پیش رو  بگذارید و بگذاریم همانان که قبل از 
برجام در عمان مذاکره می کردند، این بار بر تمامی شئون حاکم شوند، شاید ایرانی دور از 

بحران و جنگ را به ارمغان آورند و توسعه و پیشرفت را لایق این مردم بدانند.
                                                                                                              تحلیلگر ارشد مسائل سیاسی

مدیرعامل سازمان زیباسازی شهرداری قخبرداد

فرشی از کاشی شکسته زیر پای زائران 
حرم حضرت معصومه )س( 

مدیرعامل سازمان زیباسازی شهرداری قم  گفت :عملیات نصب فرش ۴۸ متری 
از کاشی های شکسته در میدان آستانه قم به پایان رسید. موسوی منش با اشاره به 
ابعاد این فرش اظهارداشت: این فرش به طول ۸ و عرض ۶ متر با طرح لچک ترنج 
از جمله طرح های اصیل و بومی شهر قم است. موسوی منش به عملیات طراحی و 
نصب این اثر هنری اشاره کرد و گفت: ۶ نفر از هنرمندان قمی در اجرای این فرش از 
کاشی شکسته حضور داشتند و عملیات اجرایی آن بیش از ۵۰ روز به طول انجامید. 
وی توجه به مولفه های هویتی شهر را یکی از اولویت های اساسی شهرداری قم دانست 
و خاطرنشان کرد: شهرداری به عنوان نهادی اجتماعی فرهنگی در جهت توسعه این 
مولفه ها تلاش میکند و اجرا و نصب فرش کاشی شکسته نیز در راستای قدردانی و 

حمایت از زحمات هنرمندانی است که در حوزه فرش فعالیت میکنند.

صادق ملکی*

روزنامه ایمان
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فرماندار قم  تشریح کرد

جزییات عملکرد قرارگاه شهید سلیمانی قم 
فرماندار قم عملکرد قرارگاه شهید سلیمانی و طرح محله و خانواده محور کنترل 

و مدیریت کرونا در این استان تشریح کرد.
مرتضی حیدری عصر شنبه در گفت و گو با خبرنگاران بابیان اینکه از ابتدای 
اجرای این طرح تاکنون ۳۷ هزار و ۳۹۷ مورد بازرسی توسط تیم نظارتی مربوطه 
انجام شده است اظهار داشت: طرح فوق از ابتدای آذرماه آغاز شده و دارای هفت 
راهبرد، چهار کمیته و سه تیم است که ذیل این تیم ها، تیم های مختلفی نیز در 

ابعاد کلی شهرستان قم تشکیل شده است.
وی  با بیان اینکه استان قم در این طرح به پنج زون تقسیم شده است و در زیر 
مجموعه این زون ها نیز ۹۰ محله قرار دارند که تمرکز اصلی بر روی مناطق حاشیه 
ای است یادآور شد: تیم های نظارتی، مراقبتی و رهگیری و همچنین حمایتی 

سه تیم فعال در این طرح است.
وی ادامه داد: تیم نظارتی و بویژه مرکز بهداشت استان حدود ۳۷ هزار و ۳۹۷ 

بازرسی را انجام داده است.
۷0 درصد صنوف و مردم پروتکل های بهداشتی را رعایت می کنند 

حیدری ستاد مرکزی قرارگاه مذکور را متشکل از فرمانداری، هلال احمر، بسیج 
و مرکز بهداشت دانست و گفت: توسط این مجموعه ها به همراه دستگاه های 

دیگر مانند صمت، ناجا و بازرسی در مجموع ۵۷ صنف مورد بازدید قرار گرفتند.
وی تصریح کرد: نتیجه این بازرسی ها نشان داده که ۷۰ درصد صنوف و مردم 

پروتکل های بهداشتی را رعایت می کنند.
حیدری افزود: متخلفان در جریان این بازدیدها هزار و ۵۲۷ مورد اخطار دریافت 
کردند و ۵۸ مرکز نیز پلمب و به برخی نیز تذکر شفاهی داده شده و حدود پنج هزار 

و ۳۰۰ واحد صنفی نیز غیرفعال شده است.
مردم برای تعطیلات به روستاهای اطراف قم سفر نکنند

وی فعالیت تیم های مراقبتی را نیز مورد توجه قرار داد و گفت: این تیم ها با 
خانواده ها تماس گرفته و وضعیت آنها را پُرس و جو می کنند که تاکنون ۵۹ هزار 

تَن غربال شدند.
حیدری یکی از محورهایی که از روز نخست در اجرای طرح شهید سلیمانی 
مورد توجه بوده است را محور رسیدگی به روستاها ذکر کرد و گفت: در پایش 
های صورت گرفته روستاها در ایام شیوع بیماری با کمترین آلودگی مواجه بوده 
است و در این راستا بخشداران نیز از مردم درخواست داشته اند برای تعطیلات به 

روستاهای اطراف قم سفر نکنند.
۹8۷ نمونه مثبت شناسایی شد 

 وی اضافه کرد: در تیم مراقبتی ۲ آزمایش پی. سی.آر و رپید نیز صورت می 
گیرد که تا به حال چهار هزار و ۵۴۳ مورد آزمایش انجام شده که نتیجه آزمایش 

۹۸۷ تَن مثبت بوده است.
در  کرونایی  بیماران  نقاهتگاه  مرکز  شدن  آماده  همچنین  قم  فرماندار 
کنار بیمارستان فرقانی را از اقدام های صورت گرفته از سوی تیم مراقبتی 
بیمارانی  و  دارد  وجود  تخت   ۶۰ از  بیش  مرکز  این  در  افزود:  و  دانست 
هدایت  مرکز  این  به  دارند  نیاز  خانه  از  غیر  محیطی  به  قرنطینه  برای  که 

می شوند.
وی افزود: ۲۷ مراجعه به منازل افراد مثبت کرونایی توسط تیم های رهگیری 

متشکل از بسیج و مرکز بهداشت صورت گرفته و ۶۷ تَن نیز رهگیری شدند.
وی گفت: با توجه به مراجعه تیم های مراقبتی به منازل بیماران هفت بیمار 

توسط این تیم تحت مراقبت قرار گرفتند.
توزیع 3500 پرس غذای گرم دربین نیازمندان

فرماندار قم همچنین با اشاره به فعالیت های تیم حمایتی از برقراری ارتباط این 
تیم با هزار و ۱۵۶ خانواده خبر داد و گفت: ۷۲۴ مورد بسته حمایتی، سه هزار و 
۵۰۰ پُرس غذای گرم توزیع و ۱۹۷ مورد اقلام ضروری نیز خریداری شده است.

وی افزود: ۹۵۰ بسته بهداشتی شامل ماسک و دستکش و مواد ضد عفونی 
کننده نیز توسط این تیم توزیع شد.

فرماندار قم همچنین با تاکید بر اینکه تغییر وضعیت کرونای قم به رنگ زرد به 
معنای نابودی قطعی کرونا نیست بلکه به ثمر نشستن تلاش همه فعالان مبارزه با 
این بیماری است افزود: اگر این موضوع را نادیده بگیریم ممکن است ویروس بار 

دیگر گریبانگیر جامعه شود.
فرماندار قم همچنین با بیان اینکه کرونا سبک زندگی جامعه را تغییر داده و 
برخی از صنوف و حِرَف شغلی از جمله نانوایی ها به سختی این مسیر را طی می 
کنند یادآور شد: از ابتدای شیوع کرونا از حدود ۹۰۰ نانوایی موجود در قم بیش از 
۲۷۰ واحد مورد جریمه و اعمال مقرراتی از قبیل تعطیلی و پلمب و قطعی سهمیه 

آرد و تذکرهای مختلف قرار گرفتند.
حیدری خاطرنشان کرد: کسانی که به نانوایی ها مراجعه می کنند فاصله 
گذاری اجتماعی را رعایت و ماسک بهداشتی داشته باشند و از کارت عابر بانک 

استفاده کنند. 
وی با اشاره به تقاضای اتحادیه نانوایان و شورای سیاستگذاری آرد و نان استان 
برای افزایش قیمت نان این اقدام را مشروط به ارتقای کیفیت نان و همچنین 
کیفیت نانوایی ها دانست و گفت: نانوایی بر خلاف آنچه که در جامعه به آن دامن 
زده می شود یک مرکز استراتژیک، مورد نیاز و تامین کننده قوت مستمر، وسیع 

و گسترده مردم است.
فرماندار قم بیان کرد: نانوایان مانند پزشکان و پرستاران با جان مردم سر و کار 

دارند از این رو نانوایی جز مشاغل پایین دست نیست .

آیت الله حسینی بوشهری: 

تبلیغ وقف، مصداق بارز امر به معروف است 
رئیس جامعه مدرسین  حوزه علمیه قم گفت :تبلیغ وقف، مصداق بارز امر به 
معروف است و باید درآن سرمایه گذاری صورت گیرد. سازمان اوقاف با ارتباط 
بیشتر با اساتید حوزه های علمیه و استفاده از ظرفیت اساتید و طلاب، می تواند 

این سنت حسنه را بیشتر ترویج کند. 
آیت الله حسینی بوشهری، در دیدار معاون فرهنگی اجتماعی سازمان اوقاف و 
امورخیریه و مدیر کل اوقاف استان قم، با اشاره به اهمیت و جایگاه وقف در اسلام 
و با بیان این که در گذشته، وقف و موقوفات مورد دستبرد نااهلان قرار داشت و در 
جهت منافع خاص عده ای استفاده می شد گفتند: سازمان اوقاف متاسفانه قبل 

از انقلاب بخاطر فضای مسمومی که داشت وضعیت خوبی نداشت.
در حقیقت استفاده ای که از موقوفات می شد با نیاتی که واقفان داشتند، 
فاصله ای عمیق داشت و همین امر سبب شده بود مردم هم ذهنیت منفی به 
وقف داشته باشند اما به برکت انقلاب اسلامی یک تحولی در آن صورت گرفت 

و این زخم التیام یافت.
رئیس جامعه مدرسین با اشاره به حمایت سازمان اوقاف از علم و فناوری و 
شرکت های دانش بنیان، تاکید کردند: تنوع کارهای سازمان اوقاف، بسیار حائز 

اهمیت است و از امتیازات این سازمان به شمار می آید.   
عضو هیئت رئیسه مجلس خبرگان رهبری با بیان اینکه حوزه های علمیه، 
موقوفات جدیدی هستند عنوان  نیازمند  ... در شرایط کنونی  و  دانشگاه ها 
داشتند: لازم است روحانیت و حوزه های علمیه با توان تبلیغی که دارند برای 
بنده معتقدم ظرفیت های  انجام دهند.  تبلیغی  گسترش فرهنگ وقف کار 
سازمان اوقاف بیشتر از وضعیت فعلی است و عزیزان سازمان اوقاف نباید به 

همین اندازه اکتفا کنند.
آیت الله حسینی بوشهری تاکید کردند: تبلیغ وقف، مصداق بارز امر به معروف 
است و باید درآن سرمایه گزاری صورت بگیرد. سازمان اوقاف با ارتباط بیشتر با 
اساتید حوزه های علمیه و استفاده از ظرفیت اساتید و طلاب، می تواند این سنت 
حسنه را بهتر و بیشتر ترویج و تبیین کند. البته رابطه اوقاف با حوزه علمیه، رابطه 

خوبی است که امیدواریم این رابطه و همکاری، بهتر شود.
رئیس جامعه مدرسین با تاکید بر تشویق عملی مردم برای سنت حسنه وقف، 
به وقف منزل شخصی حضرت آیت الله یزدی اشاره کردند و گفتند: مرحوم آیت 
الله یزدی منزل خودشان را وقف حوزه علمیه کردند که این مساله اولا باعث برکت 
و پاداش الهی برای آن مرحوم است و ثانیا مردم نیز تشویق و ترغیب به این کار 

می شوند. 

 رژیم های مرتجع و 
عادی سازی رابطه با اسرائیل

با عادی سازی رابطه بین مغرب و رژیم صهیونیستی 
دونالد ترامپ رئیس جمهوری آمریکا تلاش کرد تا 

آخرین میخ را بر تابوت مقاومت ملت فلسطین بکوبد. دونالد ترامپ در مقایسه با 
سایر روسای جمهوری ایالات متحده بیشترین خدمت را در طول دوره ریاست 
جمهوری خود به لابی صهیونیستی تقدیم کرد اما بخت با وی همراه نبود و طی 

روزهای آینده ناچار خواهد شد کاخ سفید را ترک کند.
لابی  برابر  در  خود  انتخاباتی  مبارزات  جریان  در  و   ۲۰۱۶ سال  در  ترامپ 
صهیونیستی تعهد کرد که تمام تلاش خود را برای تقویت جایگاه اسرائیل و حفظ 
امنیت پایدار این رژیم به کار گیرد. طرح معامله قرن ،شناسائی بیت المقدس به 
عنوان پایتخت ابدی رژیم صهیونیستی، شناسایی جولان سوریه به عنوان بخشی 
از اراضی اشغالی ۱۹۴۸، مقابله با محور مقاومت و قرار دادن حزب الله لبنان، 
الحشد الشعبی عراق و انصارالله یمن به عنوان سازمان های تروریستی بخشی از 

خدمات ترامپ به رژیم صهیونیستی بود.
 اما اغلب این طرح ها به دلیل مخالفت جامعه جهانی با شکست مواجه شد و 
دونالد ترامپ فاز فشار بر رژیم های مرتجع عربی برای عادی سازی رابطه با اسرائیل 
را آغاز کرد. امارات متحده، بحرین ،سودان و مغرب و تا اندازه ای عربستان تحت 
فشار دونالد ترامپ و خارج از چارچوب ترسیم شده اتحادیه عرب ناچار شدند با 

این رژیم رابطه خود را رسما آغاز کنند.
سودان با این شرط که پس از برقراری رابطه با اسرائیل از لیست کشورهای 
حامی تروریسم خارج شود و مبلغ یک میلیارد دلار کمک مالی از آمریکا دریافت 
کند رابطه خود را با اکراه با رژیم صهیوینستی بر قرار کرد. مغرب نیز با این شرط 
که حاکمیت این کشور بر صحرای بزرگ به رسمیت شناخته شود با رژیم اسرائیل 
رابطه برقرار کرد و ترامپ نیز به صورت یکجانبه و خارج از چارچوب مقررات و 
قطعنامه های شورای امنیت حاکمیت مغرب بر صحرای بزرگ را به رسمیت 

شناخت.
صحرای بزرگ از سال ۱۹۷۶ پس از پایان حاکمیت اسپانیا مبارزه استقلال 
طلبانه خود را آغاز کرد و استقلال خود را از مغرب اعلام کرد. از آن سال ساکنان 
صحرای عربی تحت رهبری جبهه پولیساریو وارد یک جنگ فرسایشی با ارتش 
پادشاهی مغرب شدند اما شورای امنیت سازمان ملل استقلال صحرای بزرگ 

عربی از مراکش را منوط به برگزاری همه پرسی موکول کرد.
دونالد ترامپ بدون توجه به حساسیت های موجود در مغرب عربی شامل 
مراکش، الجزایر و موریتانی حاکمیت مراکش "مغرب" را بر صحرای بزرگ به 
رسمیت شناخت. با این حال به تعبیر برخی رسانه های عربی هنگامی که ملک 
محمد ششم پادشاه مراکش بیانیه عادی سازی رابطه با رژیم صهیونیستی را از 
طریق شبکه های رسمی مراکش قرائت می کرد گویی بیانیه مرگ یکی از نزدیکان 

خود را میخواند.
علت این امر این است که احزاب اسلامی مراکش از جایگاه بسیار بالایی در 
میان توده های مردم مغرب برخوردارند و برقراری رابطه با رژیم غاصب اسرائیل 
را خلاف منافع ملی و آرمان مردم فلسطین تلقی می کنند. در سودان نیز احزاب 
اسلامی به ویژه حزب اسلامی الامه به رهبری صادق المهدی نخست وزیر سابق 
سودان برای محکوم کردن عادی سازی رابطه بین حاکمان نظامی سودان با 
اسرائیل فراخوان عمومی داد.  اما در میان بهت وحیرت مردم سودان، صادق 
المهدی رهبر این حزب که به دلیل بیماری در امارات متحده تحت معالجه قرار 
داشت ناگهان به طرز مرموزی درگذشت و به این ترتیب حزب الامه سودان یکی از 

تأثیرگذارترین رهبران تاریخی خود را از دست داد.
امارات و بحرین بدون هیچ گونه مقاومتی رابطه خود را به شکل گسترده در 
حوزه های سیاسی و اقتصادی با اسرائیل آغاز کردند به گونه ای که مقامات 
امارات متحده اعلام کردند که مبلغ ۸۶۰ میلیون دلار برای توسعه شهرک های 
یهودی نشین در اراضی اشغالی اختصاص خواهند داد. امارات و بحرین صرفا 
برای تضعیف محور مقاومت و استفاده از ظرفیت امنیتی، جاسوسی و نظامی 
رژیم صهیونیستی در راستای تقابل با ایران با رژیم اسرائیل رابطه برقرار کرده اند. 
عربستان نیز در انتظار نتایج انتخابات ریاست جمهوری آمریکا تلاش کرد تا در 
برابر فشارهای دونالد ترامپ مقاومت کند و از این رو با اسرائیل به صورتی آشکار 

رابطه برقرار نکرد.
 سلمان بن عبدالعزیز پادشاه عربستان به شدت از واکنش ملت های اسلامی 
و عربی نسبت به هر گونه رابطه با رژیم صهیونیستی وحشت دارد در حالی که 
فرزند و ولیعهد وی محمد بن سلمان تمایل بیشتری برای عادی سازی رابطه با 
اسرائیل دارد. اما صرف نظر از پیامدهای عادی سازی رابطه بین رژیم های مرتجع 
عرب با اسرائیل نوعا این گونه رابطه ها نمی تواند پایدار و مبتنی بر اراده ملت های 
عرب تلقی شود. رژیم صهیونیستی بیش از ۴ دهه با مصر و ۳ دهه با اردن رابطه 
سیاسی، اقتصادی و امنیتی دارد اما هرگز نتوانسته جایگاهی در میان ملت های 
این دو کشور پیدا کند. سفرای رژیم صهیونیستی در اردن و مصر بارها نسبت به 
موج نفرت فزاینده مردم این دو کشور نسبت به اسرائیل ابراز نارضایتی کرده اند 
و این نشان می دهد که رابطه های  فرمایشی و مصلحتی حاکمیت های عربی با 

رژیم صهیونیستی  هیچگاه دوام نخواهد داشت.
و  از استفاده های مادی  آینده و پس  به نظر می رسد سودان و مغرب در 
سیاسی از برقراری رابطه با اسرائیل و با خروج دونالد ترامپ از کاخ سفید تحت 
فشار ملت های خود ناچار به تجدید نظر در رابطه خود با رژیم صهیونیستی 

شوند.

معاون رئیس جمهوری: 

۸۰ درصد مشاغل خانگی توسط زنان 
اداره می شود

معاون امور زنان و خانواده ریاست جمهوری گفت: ۸۰ درصد مشاغل خانگی 
توسط زنان اداره می شود که این امر کمک می کند تا زنان در کنار خانواده فعالیت 

اقتصادی نیز داشته باشند . 
معصومه ابتکار روز شنبه در جلسه شورای برنامه ریزی استان آذربایجان شرقی 
که به صورت ویدیو کنفرانس برگزار شد، از اقدامات موثر و گسترده آذربایجان 
شرقی برای تحقق سند ارتقای زنان و خانواده و پیشبرد برنامه های دولت تدبیر 
و امید و سیاست های ابلاغی ریاست جمهوری در موضوع زنان و خانواده و 
سیاست هایی که رهبر معظم انقلاب در موضوعاتی مانند خانواده ابلاغ کرده اند 

قدردانی کرد.
وی با بیان اینکه در این دوره موفق شدیم یک حرکت برنامه محور برای تحقق 
عدالت جنسیتی مبتنی بر پژوهش و داده های علمی داشته باشیم، گفت: برنامه 
ها به صورت علمی و مستند در هر استان تنظیم و به تصویب شورای برنامه ریزی 
آن استان رسیده است و همه دستگاه های دولتی و غیردولتی برای برطرف 
کردن کاستی ها در این حوزه هم پیمان شدند. ابتکار اظهار کرد: برخی پروژه 
ها و طرح های مختلف در آذربایجان شرقی با اعتبارات ملی و برخی با اعتبارات 
استانی با جدیت اجرا و دنبال می شوند که از جمله این طرح ها می توان به طرح 
های ارتقای تاب آوری اجتماعی، استانداردسازی محصولات ، ارتقای سطح 
سواد آموزی دختران روستایی و عشایری، توان افزایی تشکل ها و توان افزایی 
زنان سرپرست خانوار اشاره کرد که همگی در جهت اجرا و تحقق سند ارتقای 
زنان و خانواده است . وی با اشاره به ایجاد الگویی برای مشاغل خانگی ، اضافه 
کرد: همزمان با ایجاد الگو، استاندارد مشاغل خانگی را نیز تصویب کردیم و 
دستورالعمل اجرایی استانداردسازی مشاغل خانگی نیز رونمایی شد. معاون امور 
زنان و خانواده ریاست جمهوری افزود: برای کمک اقتصادی به زنان سرپرست 
خانوار با بانک مرکزی برای پرداخت تسهیلات قرض الحسنه مذاکره کردیم که 
در آذربایجان شرقی ۲ هزار و ۸۳ زن سرپرست خانوار از این تسهیلات استفاده 
کردند و ۵۰ نفر از زنان روستایی نیز برای استفاده از تسهیلات قرض الحسنه 
جدید معرفی شده اند. وی ادامه داد: با توجه به اینکه زنان سرپرست خانوار امکان 
وثیقه گذاری سند را نداشتند با همکاری بانک مرکزی تدابیری اندیشیده شد تا 

بانک ها سهام عدالت آنان را به عنوان وثیقه زنان سرپرست خانوار بپذیرند.

اخبار

حسن هانی زاده*

 
کارشکنی های  به  اشاره  با  جمهوری  رییس 
آمریکایی ها برای تهیه واکسن کرونا گفت: اینکه 
رهبری گفتند تحریم ها را بی اثر کنید، لحظه به 
لحظه دنبال این کار هستیم. هر لحظه پولی وارد 
کشور و کالایی صادر می شود ساعت ها برای این 

کار جنگیده شده است. 
حجت الاسلام والمسلمین حسن روحانی روز 
شنبه در جلسه ستاد ملی مقابله با کرونا گفت: 
درمدت ۱۰ ماهی که از شیوع کرونا عبور کردیم 
و وارد ماه یازدهم شدیم، به طور مرتب حداقل 
هفته ای یک جلسه در ستاد و چند جلسه در 
از  غیر  البته  هماهنگی،  مختلف  کمیته های 
فعال  روز  شبانه  که  بهداشت  وزارت  و  قرارگاه 
هستند، برگزار شد و بسیار خوشحالیم که امروز 
در کشور منطقه قرمز نداریم، منطقه نارنجی هم 

تقریبا نداریم و مناطقی که داریم، زرد هستند.
را  شرایط  این  بتوانیم  باید  اینکه  بیان  با  وی 
نگهداریم، گفت: از مردم که با همه وجود و توان 
با رعایت پروتکل ها بویژه در شب یلدا که از حیث 
دیدار خانوادگی برای مردم مهم بود، توجه کردند 
و همچنین از ناجا و صدا وسیما که ذهن ها را 
آماده کردند تشکر می کنم و امیدوارم شب یلدا 

تاثیری بر این روند نگذاشته باشد.
رییس دولت دوازدهم با مناسب خواندن شرایط 
اظهارکرد: برای رسیدن به مطلوب باید تلاش 
کنیم. صد وسی و چند فوتی برای ما خیلی زیاد 
است و باید تلاش کنیم استان هادر طول هفته 
فوتی یا حتی بستری نداشته باشند و با کمک 

همگان رسیدن به آن روز امکان پذیر است.
رییس جمهوری با مهم خواندن پایدار شدن 
وضعیت کنترل کرونا گفت: کار را قبل از آبان 
شروع کردیم و از ۴ آبان همچنین ۱۴ آبان ادامه 
دادیم و آذرماه هم شرایط هوشمندتر را اعمال 
کردیم و امروز شرایط مطلوب تری پیش ما است.

کشورهای  با  را  ایران  وقتی  کرد:  اضافه  وی 
پیشرفته و اروپا مقایسه می کنیم، عقب نیستیم. 
در کارکرد همه عوامل تاثیر گذار بسیار مهم است 
و باید این شرایط را پایدار نگهداریم و پایدار ماندن 

یکی از مسائل بسیار مهم ما است.
حاضر نیستیم واکسنی بی اعتبار در 

کشور آزمایش شود 
 رییس جمهوری گفت: ما در هر کجا غیر از 
کواکس، جای دیگری اگر واکسن مورد اعتمادی 
باشد و وزارت بهداشت و درمان اعلام کند که 
این واکسن مورد اعتماد است ما حتما خریداری 
هر  به  و  می کنیم  تهیه  را  آن  پول  می کنیم. 
شرایطی که باشد، پول را منتقل می کنیم.  اما ما 
آماده نیستم که مردم کشور ما دوره آزمایشی یک 
واکسن غیر معتبر را بگذرانند. یک شرکتی یک 
واکسنی درست کرده و حالا می خواهد تمرین 
کند و دوره تست آن را بگذارند و می خواهد این 
واکسن را به برخی از کشورها بفرستد و بعد بگوید 
این ۱۰ هزار، ۱۰۰ هزار و یک میلیون را به چه 

کسانی تزریق کردید، چه اتفاقی افتاد که بعد 
برود و تصحیح کند.

ما  درمان  و  بهداشت  وزارت  داد:  ادامه  وی 
چنین کاری انجام نمی دهد. ولی هرکجا شرکت 
معتبر و واکسن معتبر باشد ما هم وسیله حمل 
و نقل و هم وسیله نگهداری آن را داریم. حال 
این واکسن مقرر باشد زیر ۴ درجه، ۱۰ درجه یا 
زیر ۸۰ درجه باشد در نقل و انتقال و نگهداری 
ما مشکلی نداریم، در خرید مشکل داریم و از 

مشکل عبور می کنیم.  
اوقات  گاهی  کرد:  عنوان  جمهوری  رییس 
در بعضی از رسانه ها گفته می شد که ما متوجه 
نشدیم که مسئولین چه می گویند، تحریم برای 
واکسن مشکل هست یا نیست؟ بله تحریم نه 
فقط برای واکسن برای هر داروی و هر چیزی که 
می خواهیم وارد کنیم مشکل است. ولی ما از این 
مشکل عبور می کنیم و ما روزانه  وکیس به کیس 
از این مشکل عبور می کنیم و تحریم ها را  هم در 

صادرات و هم در واردات بی اثر می کنیم.
روحانی خاطرنشان کرد: ما با بقیه بحث ها و 
با اینکه گفته می شد FATF موثر است یا نیست 
کاری ندارم. ما الان وارد بحث FATF نمی شویم 
که ۲ لایحه تصویب شده  دارد  دولت ۴ لایحه 
هم  و  دولت  هم  که  مانده  باقی  آن  لایحه  و ۲ 
مجلس تصویب کردند و در مسیر است. ما دلمان 
می خواهم هرچه سریعتر آن ۲ لایحه هم تصویب 
شود. FATF مقوله دیگری است که سر کار جای 

خودش باید مورد بحث قرار بگیرد.
اینها  همه  در  ما  بدانند  مردم  گفت:  وی 
مشکلات داریم اما این مشکلات مانع از فعالیت 
و اقدامات ما نیست. ممکن است یک چیزی 
گران تر بیاید و با تاخیر انجام گیرد اما حتما این 

کار انجام خواهد شد.
است  این  دوم  نکته  گفت:  جمهوری  رییس 
آقای  شخص  و  درمان  و  بهداشت  وزارت  که 

دکتر نمکی مراقبت کنند روزی که ما واکسنی 
دقت  به   شد،  کشور  وارد  و  کردیم  خریداری  را 
وارد  واکسن  چند  شود.  داده  گزارش  مردم  به 
شده، به چه افرادی تزریق شده است. چرا که 
آن وقت یک بازی دیگر آغاز می شود که واکسن 
را وارد کردند، به اینها تزریق کردند، به آنها تزریق 
نکردند، این واکسن چه شد، از بازار آزاد سر در 

آورد، و داستان ها شروع می شود.
اولویت های واکسیناسیون کرونا کاملا 

مشخص است
روحانی با بیان اینکه وزارت بهداشت و درمان 
برای اینکه واکسن وارد شود کاملا برنامه دارد و 
واکسیناسیون  و  واکسن  تزریق  برای  اولویت ها 
مشخص است، تصریح کرد: آنهایی که بیماری 
زمینه ای دارند، سن  بالایی دارند و کادر درمان 
اولویت های ما هستند و به صورت دقیق مشخص 
شوند. روزانه هم باید به مردم کاملا توضیح داده 
شود و واضح و روشن هم باشد. چرا که دشمنان 
ما هر روز به دنبال این هستند که بهانه ای پیدا 

 کنند و از این مسائل سوء  استفاده کنند.
از مسائل مهم  رییس جمهوری گفت: یکی 
ما فصل زمستان، از نظر بیماری و شرایطی که 
فصل دارد، اگر از این مسائل بگذریم، وارونگی 
هوا می تواند موثر باشد. ذرات معلق هم می تواند 
در نقل و انتقال تاثیرگذار باشد و هم این ذرات 
معلق می تواند در سیستم ایمنی بدن تاثیر سوء 

بگذارد.
وی خاطرنشان کرد: بنابراین برای ما مهم است 
آلودگی هوا حساس  به  ایام نسبت  این  در  که 
باشیم. قانون و مقررات داریم و براساس قانون 
دارند.  مسئولیت  استاندارها  می شود.  عمل 
برخی از موارد هم که مورد تاکید بوده امروز در 
جلسه مورد تصویب و تاکید قرار گرفته که ان شاء 
الله این مقررات در این ایام به طور دقیق اجرا و 

پیاده شود.

معاون اول رییس جمهوری گفت :تحریم در هر زمینه ای که ما فکر می کنیم برای 
ما ایجاد مانع کرده است ولی به فضل الهی توان مدیریتی کشور هم طوری هست که 
بتواند تحریم ها را بی اثر کند. ما همه تلاشمان این است که تحریم ها را بی اثر کرده، 

 واکسن را وارد کنیم و در اختیار مردم قرار دهیم.
اسحاق جهانگیری روز شنبه در سومین جشنواره ملی زن و علم در دانشگاه شهید 
بهشتی، گفت: متاسفانه در این کشور به سرعت وقتی یک مساله ای که مطالبه 

عمومی است به وجود می آید شروع به جوسازی می کنند.
معاون اول رییس جمهوری افزود: دولت مکلف است مهمترین تلاش و تمرکز خود 
را بر این بگذارد که دغدغه مردم را برطرف کند و به مردم اطمینان دهد. سلامت مردم 
امروز مساله اصلی نظام،  دولت و عموم است تا از این ویروسی که همه دنیا را درنوردیده، 

بتوانیم هم سلامت مردم را حفاظت کنیم و هم تبعات را به حداقل برسانیم.
و معیشت مردم،  اقتصادی  امروز در بخش های  ویروس کرونا  اینکه  بیان  با   وی 
بخش های اجتماعی و فرهنگی تبعات زیادی داشته است که باید به موقع به آن 
پرداخته شود، گفت: مقابله با این ویروس اصلی ترین مسئله ماست ما در همه زمینه ها 

تلاش می کنیم واکسن تولید داخل داشته باشیم.
جهانگیری با اشاره به اینکه حداقل ۹۷ درصد داروی مورد نیاز مردم را  در داخل کشور 
تولید می کنیم، گفت: در زمینه  تولید واکسن یکی از تلاش های دولت، مسئولین و 

دانشمندان ما این است که در داخل کشور تولید شود و همه ما در یک مسیر هستیم.
معاون اول رییس جمهوری ادامه داد: طبیعی است که تا زمانی که ما به واکسن تولید 
داخل برسیم، حتی اگر همه مسیر موفقیت آمیز باشد ممکن است که چند ماه دیگر 
طول بکشد. ما اگر بتوانیم یک روز زودتر هم واکسن مورد نیاز مردم را از هر جای دنیا که 
واکسن معتبر و موثر تامین کنیم، یک لحظه درنگ نخواهیم کرد. مردم مطالبه دارند و 

دولت هم وظیفه دارد و ما منابع مورد نیاز نه تنها ۲۰ میلیون یورو، بلکه به هر میزان که 
شهروندان ایرانی نیاز داشته باشند، تامین می کنیم.

وی گفت: مردم باید احساس کنند همینطور که دولتمردان آنها مکرر می گویند 
که سلامت مردم مسئله اصلی هست، متناسب با این حرف  عمل می کنند و متعهد 

هستند که دولت از همه ظرفیت ها استفاده خواهد کرد.
هیچ مقام دولتی حق ندارد خارج از دستورالعمل ها به واکسن دسترسی پیدا کند

جهانگیری به جلسات متعدد برای تولید و خرید واکسن کرونا اشاره کرد و گفت: 
تاکنون شخصاً چندین جلسه با وزرای امور خارجه، بهداشت، درمان و آموزش پزشکی 
و رییس کل بانک مرکزی و معاونین آنها برگزار کرده ام تا چنانچه مانعی بر سر راه تامین 
واکسن وجود داشته باشد، برطرف کنیم. جهانگیری تاکید کرد: تحریم در هر زمینه ای 
که ما فکر می کنیم برای ما ایجاد مانع کرده است ولی به فضل الهی توان مدیریتی 
کشور هم طوری هست که بتواند تحریم ها را بی اثر کند. ما همه تلاشمان این است که 

تحریم ها را بی اثر کرده،  واکسن را وارد کنیم و در اختیار مردم قرار دهیم.
 معاون اول رییس جمهوری  تصریح کرد: مردم مطمئن باشند که وزارت بهداشت 
و درمان دستورالعمل های شفاف تهیه و تدوین خواهد کرد و به اطلاع افکار عمومی 
خواهد رساند و این گونه نیست که احدی خارج از دستورالعمل ها و قبل از اینکه به 

مردمی که در اولویت هستند، بتواند به واکسن دسترسی پیدا کند.   
وی با بیان اینکه هیچ مقام دولتی و هیچ خانواده مقام دولتی حق ندارد خارج  از این 
دستورالعمل ها به واکسن دسترسی پیدا کند، گفت: همه ملت ایران در معرض این 
ویروس قرار دارند. بنابراین اولویت ها را  وزارت بهداشت تعیین و شفاف اعلام می کند و 
همه مردم مشابه هم به واکسن دسترسی پیدا می کنند. امیدواریم بتوانیم هرچه سریعتر 

واکسن را تامین کنیم و ان شاءالله این دغدغه را به حداقل برسانیم.

معاون اول رییس جمهوری :
توان مدیریتی کشور قادر است تحریم ها را بی اثر کند

رییس جمهوری:

 لحظه به لحظه به دنبال بی اثر کردن تحریم ها هستیم

به  توجه  نظام  مصلحت  تشخیص  مجمع  رییس 
مناطق محروم و کم برخوردار از جمله استان سیستان 
و بلوچستان را خواستار شد و گفت: مناطق آزاد و ویژه 

کشور به کمک مناطق محروم بیایند. 
آیت الله آملی لاریجانی در دیدار دبیر شورای عالی 
مناطق آزاد، استاندار سیستان و بلوچستان و نماینده 
زاهدان محرومیت این استان مهم و تاثیر گذار کشور را 
"عمیق و انباشته شده و موجب تاسف " دانست و گفت: 
ضروری است از ظرفیت همه بخش های کشور بویژه 
بخش خصوصی و سرمایه گذاران و کارآفرینان واقعی 
در کاهش مشکلات و تنگناهای مردم این استان و سایر 
مناطق محروم کشور استفاده شود و یکی از مهمترین 
ظرفیت های کاهش مشکلات مردم در چنین مناطقی 

استفاده از توان و ظرفیت مناطق آزاد است.
بر  تاکید  با  رییس مجمع تشخیص مصلحت نظام 
اینکه جذب سرمایه و سرمایه گذار در مناطق محرومی 
مانند سیستان و بلوچستان نیازمند افزایش انگیزه ها و 
راهکارهای حمایتی است، افزود: همه ارکان و مسئولان 
کشور به سهم خود باید کمک کنند تا مردم سیستان و 
بلوچستان و سایر مناطق محروم کشور در استان ها و 
مناطق خود به آینده روشن و زندگی بهتر امیدوار شوند 
و حتی افراد توانمند و دلسوز چنین مناطقی با اشتیاق و 

انگیزه لازم برای سرمایه گذاری در منطقه و استان خود 
پیش قدم شوند.

اهداف  مهمترین  از  یکی  لاریجانی  آملی  الله  آیت 
ویژه  به  و  کارآفرینی  تولید،  از  حمایت  را  آزاد  مناطق 
صادرات غیر نفتی بیان کرد و افزود: مجمع تشخیص 
مصلحت نظام رویکرد مثبت و در راستای بهبود شرایط 
در  را  بلوچستان  و  سیستان  اجتماعی  و  اقتصادی 

تصمیمات خود مورد ملاحظه قرار خواهد داد.
و  سیستان  استان  محرومیت های  و  مشکلات  وی 
از  گفت:  و  دانست  دهنده  تکان  بعضا  را  بلوچستان 
استاندار محترم می خواهم گزارشی دقیق، مستدل و 
مستند درباره مشکلات استان و اینکه ایجاد منطقه آزاد 
و ویژه اقتصادی در سیستان و بلوچستان چه مقدار در 
توسعه استان اثرگذار خواهد بود را تهیه و تدوین کنند تا 
مجمع تشخیص مصلحت نظام نیز بتواند در چارچوب 

وظایف خود آن را مورد رسیدگی قرار دهد.
به  با اشاره  رییس مجمع تشخیص مصلحت نظام 
فعالیت مناطق آزاد در نقاط مختلف کشور و با تاکید بر 
اینکه نظر کلی اینجانب درخصوص فعالیت مناطق آزاد 
و ویژه مثبت و توام با نگاه حمایتی است به انتقاد نسبت 
به افزایش ناموزون این مناطق و دور شدن  از وظیفه 
ذاتی و قانونی خود در مقوله تولید و صادرات پرداخت 

و گفت: بحث نظارت بر عملکرد مناطق آزاد و ویژه در 
کشور و جلوگیری از سوء استفاده های احتمالی  باید به 
طور جدی  تقویت شود. آیت الله آملی لاریجانی تصریح 
کرد: در صورت تصمیم گیری در خصوص مناطق آزاد 
جدید باید با بهره گیری از تجربه مناطق ایجاد شده 
قانون  خلاف  کاربری های  تغییر  از  ممانعت  قبلی، 
اراضی و زیر ساخت های آن به ویژه در بخش کشاورزی 

و حمایت از اقتصاد خرد مدنظر قرار گیرد.
در این دیدار مرتضی بانک دبیر شورای عالی مناطق 
آزاد و ویژه با ارائه گزارشی از وضعیت مناطق آزاد و ویژه  
کشور گفت: مجمع تشخیص مصلحت نظام تاکنون 
مشکلات  رفع  و  شرایط  تثبیت  در  موثری  همراهی 
مناطق آزاد داشته و امیدواریم در روند اصلاح قانون 
مناطق آزاد نیز شاهد بهره مندی از نظرات موثر مجمع 
این  در  هم  بلوچستان  و  سیستان  استاندار  باشیم.  
و  اجرایی  فعالیت های  روند  از  گزارشی  ارائه  با  دیدار 
اقتصادی در این استان گفت: توسعه و افزایش سرمایه 
گذاری ها در این استان بسیار لازم و ضروری و موجب 
افزایش انگیزه های مردم و حتی بازگشت خانوارهای 
مهاجری است که به دلیل کمبودها و مشکلات فراوان 
به امید زندگی بهتر راهی سایر مناطق شده اند اما شوق 

بازگشت دارند.

آیت الله لاریجانی: 
مناطق آزاد و ویژه کشور به کمک مناطق محروم بیایند
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سلامت 

استخوان ها هم همانند دیگر اعضای بدن نیاز به رسیدگی و تغذیه مناسب دارند.
 برای تقویت استخوان استفاده از تغذیه و انجام حرکات ورزشی مناسب بهترین روش 

است. 
سیب زمینی

دو ماده غذایی کمتر شناخته شده که به حفظ سلامت استخوان ها کمک میکنند، 
منیزیم و پتاسیم هستند. اگر منیزیم شما پایین باشد، ممکن است مشکلاتی در تعادل 
ویتامین D خود داشته باشید، که ممکن است سلامت استخوان ها را تحت تاثیر قرار 
دهد. پتاسیم اسید را در بدن شما خنثی می کند و می تواند کلسیم را از استخوان های 
شما استخراج کند.  یکی از روش های خوشمزه برای دریافت هر دو ماده مغذی خوردن 
سیب زمینی شیرین با اندازه متوسط و بدون نمک است، که دارای ۳۱ میلی گرم منیزیم 

و ۵۴۲ میلی گرم پتاسیم است.
 انجیر

اگر به دنبال میوه ای برای تقویت استخوان ها هستید، انجیر باید در صدر لیست خرید 
شما قرار گیرد. پنج عدد انجیر متوسط تازه حدودا حاوی ۹۰ میلی گرم کلسیم و سایر 
مواد مغذی برای استخوان ها مانند پتاسیم و منیزیم است. انجیر های تازه در طول بهار 
و تابستان رشد می کنند، اما شما می توانید آن ها را در تمام طول سال به صورت خشک 
شده پیدا کنید. انجیر خشک شده درست مثل انجیر تازه مفید است: نصف فنجان 

انجیر خشک حاوی ۱۲۰ میلی گرم کلسیم است.
 به تن ماهی فکر کنید

ماهی قزل آلا و دیگر انواع ماهی های چرب حاوی مجموعه ای از مواد مغذی برای 
تقویت استخوان ها هستند. آن ها حاوی ویتامین D اند، ویتامینی که کمک میکند 
بدن شما کلسیم و اسید های چرب امگا ۳ را مورد استفاده قرار دهد، دو ماده ای که 
می توانند به سلامت استخوان ها کمک کنند. یکی از بهترین راه ها برای خرید ماهی 
قزل آلا نوع کنسرو شده آن است. ۸۵ گرم تن ماهی قزل آلا حاوی ۱۸۳ میلی گرم 
کلسیم است. چرا چنین مقدار بالایی؟ چون استخوان های کوچک و نرم در فرآیند 
کنسرو شدن محصولات غذایی با گوشت همراه هستند )نگران نباشید، شما متوجه 

آن ها نمی شوید.(
 کره بادام

کره بادام از بادام زمینی )و شاید کمی نمک( درست می شود، کره بادام روش آسانی 
برای افزایش مصرف کلسیم است. دو قاشق غذا خوری از روغن بادام حاوی ۱۱۲ 
میلی گرم کلسیم است. به علاوه، بادام حاوی پتاسیم )۲۴۰ میلی گرم در ۲ قاشق غذا 
خوری( و همچنین پروتئین و دیگر مواد مغذی می باشد که نقش حمایتی در ساخت 

استخوان های قوی ایفا می کند.
 شیر گیاهی مثل شیر سویا

شما فکر می کردید که با جایگزینی شیر لبنی با انواع شیر ساخته شده از سویا، بادام، 
و یا نارگیل، تمام کلسیم و ویتامین D را از دست می دهید. اما بسیاری از گونه هایی 
که شما در فروشگاه پیدا می کنید سرشار از این مواد مغذی هستند. برچسب این 

موادغذایی را بررسی کنید تا مطمئن شوید. 
توفو )یا مصرف پروتئین گیاه(

توفو )غذایی است که از فرایند بستن شیر سویا به دست می آید( ماده ای اصلی 
در پخت و پز آسیایی است، هم برای کاربرد فراوان آن و هم این واقعیت که این ماده 
غذایی بسیار مقوی است. نصف فنجان توفو سرشار از کلسیم یعنی حاوی بیش از ۴۰۰ 
میلی گرم کلسیم می باشد. توفو دارای مزایای دیگری نیز در ساخت استخوان است. 
تحقیقات نشان می دهند که ایزوفلاون، که در توفو به وفور یافت می شود، می تواند در 

دفع بیماری های استخوان در زنان پس از یائسگی مفید باشد. 
آب پرتقال

آب پرتقال به طور طبیعی حاوی کلسیم بسیار زیادی نیست. با این حال آب پرتقال 
هنوز هم می تواند روشی عالی برای افزایش مصرف کلسیم شما باشد. اما چطور؟ 
تولید کنندگان اغلب انواعی از آب پرتقال را تولید می کنند که با کلسیم غنی شده است 
)بر روی بسته بندی دقت کنید(. در واقع، آب پرتقال غنی شده حدودا مقدار کلسیم 

استخوان ساز یکسان با شیر لبنی را دارد.
 میوه های خشک

با شنیدن کلمه “آلو خشک” احتمالا به این فکر می افتید که افراد مسن به طور منظم از 
این خوراکی استفاده می کردند. ولی در واقع همه باید از آلو خشک به عنوان میان وعده 
استفاده کنند. پژوهش ها نشان داده اند که خوردن آلو خشک به صورت روزانه، همراه 
با کلسیم و ویتامین D، می تواند به بهبود تراکم استخوان با کاهش تجزیه استخوان در 

بدن شما کمک کند.
 شیرین کننده خوب همچون ملاس را انتخاب کنید

بر خلاف شکر سفید تصفیه شده، ملاس – به انگلیسی Molasses – )عصاره ای 
غلیظ، تیره و چسبناک، و یک محصول جانبی در روند تهیه شکر از چغندر قند و یا 
نیشکر است( منبع کلسیم است. فقط در ۱ قاشق غذا خوری از این شربت شیرین شما 
۴۱ میلی گرم کلسیم دریافت می کنید. شما می توانید از آن در پخت کیک و شیرینی 
استفاده کنید. سعی کنید آن را به جای عسل در بلغور جو دوسر خود استفاده کنید و 

یا در اسموتی مخلوط کنید.

 پاچه، آب قلم و پای مرغ
شایع است آب قلم، پاچه یا پای مرغ غضروف ساز است، اما این باور ها نادرست بوده 
و این مواد غضروف را ترمیم نمی کند. پاچه حاوی ژلاتین است، اما پروتئین آن جزو 
پروتئین های قوی محسوب نمی شود؛ حتی پروتئین آن از پروتئین موجود در مرغ و 
ماهی نیز کمتر است. اما در عوض حاوی اسید های چرب اشباع و اسیداوریک است 
که بخصوص در سن بالا مشکل زاست. درست است که غضروف حاوی کندرویتین 
است، به همین دلیل غضروف گاو تا حدی ممکن است مفید باشد، اما در واقع هیچ 
یافته علمی درباره غضروف ساز بودن پاچه، قلم و پای مرغ وجود ندارد. البته اگر فردی 
اسیداوریک، اضافه وزن و چربی بالایی ندارد، می تواند ماهی یک بار پاچه مصرف کند.

 ژلاتین
ژلاتین نیز حاوی پروتئین ضعیفی است. درست است بین مردم رایج شده مصرف ژله 
برای غضروف ها مفید است، اما در منابع علمی شواهدی دال بر تاثیر آنچنانی ژلاتین بر 
غضروف ها وجود ندارد. البته منظور رد خواص ژلاتین نیست و مصرف آن بخصوص به 
بچه ها توصیه می شود. اما این باور که برای تقویت مفاصل و محافظت از غضروف ها باید 

هر روز ژله مصرف شود پایه علمی ندارد. 
بامیه

بامیه سرشار از ویتامین C، A و مواد معدنی مختلفی مانند کلسیم، پتاسیم و... است. 
این میوه خواص آنتی اکسیدانی دارد که با اثرات مخرب رادیکال های آزاد مقابله می کند. 
بامیه حالت قلیایی بدن را بالا می برد و خواص ضدالتهابی دارد؛ در نتیجه برای حفاظت 

از غضروف ها و کاهش التهاب مفاصل موثر است و مصرف آن توصیه می شود.
 بروکلی

بروکلی یکی از شاهکار های غذایی است که برای مقابله با آرتروز مفید است. در 
بررسی های علمی مشخص شده بروکلی به دلیل دارابودن ترکیبات گوگردی مانند 
سبزی  این  گذشته،  این  از  می شود.  غضروف ها  ساییدگی  از  مانع  سولفورفان ها 
پرخاصیت از ترشح مواد التهاب زا پیشگیری می کند. بروکلی منبع خوب اسید فولیک 
است و تمام ترکیبات آن جزو ترکیبات حفاظت کننده غضروف ها است. به طور کلی 

خانواده کلم ها حاوی کلسیم است و برای سلامت مفاصل توصیه می شود. 
میگو

یکی دیگر از اسید آمینه های مورد نیاز غضروف ها گلوکزامین است. این اسید آمینه 
منابع غذایی متنوعی ندارد. میگو جزو غذا های دارای این اسید آمینه است، اما به دلیل 
داشتن کلسترول بالا مصرف زیاد آن به افرادی که دارای سابقه ژنتیکی و خانوادگی 

فشار خون و چربی خون بالا هستند توصیه نمی شود.
 غذا های پر کلسیم را فراموش نکنید

اگر رژیم غذایی شما کلسیم کافی نداشته باشد، کلسیم مورد نیازتان از استخوان های 
تان برداشته می شود. دریافت کم کلسیم موجب کاهش تراکم استخوان ها می شود در 

نتیجه احتمال شکستگی استخوان افزایش می یابد.
 تحرک داشته باشید

انجام روزانه حداقل ۳۰ دقیقه ورزش و فعالیت بدنی برای حفظ استحکام استخوان 
ضروری است. 

مطالعات نشان داده است افرادی که در سنین بالا تمرینات ورزشی انجام می دهند 
کمتر اتفاق می افتد که در حین راه رفتن زمین بخورند و احتمال شکستگی استخوان 

در این افراد کمتر است.
 اگر نمی توانید ورزش های سنگین مثل دویدن انجام دهید، ورزش های سبک تر مثل 
پیاده روی، بالا و پایین رفتن از پله، تمرینات نرمشی سبک و مناسب سن تان انجام 

دهید. همچنین ورزش هایی انجام دهید که عضلات شما را محکم تر کند. 
ویتامین ها و دیگر املاح مورد نیاز استخوان را به مقدار مورد نیاز دریافت کنید

میوه ها و سبزیجات دارای ترکیباتی هستند که در سلامت استخوان نقش مهمی دارد. 
توصیه ی موسسه ملی استئوپروز آمریکا این است که علاوه بر کلسیم؛

•  منیزیم دریافت کنید که در اسفناج، چغندر، بامیه، گوجه فرنگی، سیب زمینی، 
کشمش و بارهنگ وجود دارد.

•  پتاسیم دریافت کنید که در گوجه فرنگی، کشمش، سیب زمینی، اسفناج، پرتقال، 
آب پرتقال، موز و آلو وجود دارد.

• ویتامین C مصرف کنید که در فلفل قرمز، فلفل سبز، پرتقال، گریپ فروت، بروکلی، 
توت فرنگی و آناناس وجود دارد.

• ویتامین K مصرف کنید که در سبزیجات برگ سبز تیره مثل کلم برگ، سبزی 
خوردن، اسفناج و شلغم سبز وجود دارد.

خوراکی هایی که به طور شگفت انگیزی برای استخوان های شما مفید هستند

برای تقویت استخوان چه بخوریم؟

سیستم  تقویت  در  فراوانی  تاثیر  زمینی  سیب  خوردن 
ایمنی بدن و کاهش فشار خون دارد .

سیب زمینی خوراکی نسبتا ارزانی است که حاوی مواد 
مغذی از جمله فیبر، ویتامین ها و مواد معدنی همچون 
ویتامین A و  C است که تأثیر فراوانی در تقویت سیستم 
. همچنین سیب  و کاهش فشار خون دارد  بدن  ایمنی 
زمینی به دلیل داشتن کربوهیدرات فراوان برای رژیم غذایی 

ورزشکاران هم بسیار مناسب است.
پژوهش ها نشان می دهد سیب  زمینی در درمان التهاب و 

کاهش تورم و رفع یبوست هم مفید است.
یک سیب  زمینی متوسط در حدود ۱۶۴ کالری انرژی 
دارد و ۳۰ درصد از نیاز روزانه  بدن به ویتامین B۶ را برطرف 

می کند.
خوردن سیب  زمینی پخته در زمستان موجب گرم  شدن 
لحاظ  از  و  می شود  بدن  به  مفید  غذایی  مواد  رسیدن  و 

اقتصادی نیز خوراکی ارزان قیمتی است .
۱. حفظ سلامت استخوان ها

وجود آهن ، فسفر، کلسیم ، منیزیم و روی در سیب زمینی 
در حفظ و تقویت ساختار استخوان بسیار مؤثر است و آهن 
و روی نقش مهمی در تولید و بازسازی کلاژن پوست دارند. 
فسفر و کلسیم نیز هر دو در حفظ ساختار استخوان بسیار 
مؤثرند ، اما حفظ تعادل بین این مواد معدنی در تراکم و 
بافت استخوانی بسیار مهم و حیاتی است. نباید فراموش 
کرد که بالا بودن میزان فسفر و پایین بودن کلسیم موجب 
کاهش تراکم بافت استخوان و در نهایت منجر به پوکی 

استخوان می شود.
۲. تنظیم فشار خون

به همان میزان که کاهش مصرف سدیم در تنظیم فشار 
خون بسیار حیاتی است، افزایش مصرف پتاسیم دریافتی 
در رژیم  غذایی روزانه نیز اهمیت زیادی دارد. پتاسیم موجب  
و  کلسیم   ، پتاسیم   . می شود  خونی  عروق  شدن  گشاد 
منیزیم موجود در سیب زمینی به طور طبیعی در کاهش 

فشار خون تأثیر می گذارد .
3. سلامت قلب

سیب زمینی فاقد کلسترول و سرشار از فیبر ، پتاسیم ، 
ویتامین C و ویتامین B۶  و برای سلامت قلب بسیار مفید 
است . سیب زمینی سرشار از فیبر است که به کاهش میزان 
به  کلسترول خون کمک می کند و همین مسئله منجر 
کاهش ریسک ابتلا به بیماری قلبی نیز می شود. تحقیقات 
انجام شده در مرکز ملی سلامت و تغذیه نشان می دهد، 
افزایش پتاسیم و کاهش سدیم دریافتی در رژیم  غذایی 
به شدت  را  مرگ ومیر  و  قلبی  بیماری های  به  ابتلا  خطر 

کاهش می دهد.
۴. تأمین ماده  مغذی کولین

به  نام  و مهمی  مفید  ماده  مغذی  زمینی حاوی  سیب 
کولین است . کولین به بهبود حرکت ماهیچه ، تغییر خلق  
و خو، تقویت یادگیری و حافظه کمک می کند. مصرف 

 ، سلولی  غشاهای  ساختار  حفظ  موجب  سیب زمینی 
تسهیل انتقال امواج عصبی ، کمک به  جذب چربی و رشد 
اولیهی مغز نیز می شود. یک سیب زمینی بزرگ در حدود 
۵۷ میلی گرم کولین دارد. این  درحالی است که کولین 
موردنیاز مردان به طور متوسط ۵۵۰ میلی گرم است که در 

زنان باید در حدود ۴۲۵ میلی گرم باشد.
5. پیشگیری از سرطان

سیب زمینی حاوی اسید فولیک است . اسید فولیک 
به همین   و  بازسازی DNA دارد  و  نقش مهمی در سنتز 
خاطر از تشکیل انواع سلول های سرطانی که معمولا به دلیل 
جهش در DNA به وجود می آیند، جلوگیری می کند. فیبر 
موجود در میوه ها و سبزیجاتی مانند سیب زمینی ، ریسک 
 C ابتلا به سرطان روده  بزرگ را کاهش می دهد. ویتامین
و کوئرستین )quercetin( موجود در سیب زمینی مشابه 
خواص آنتی اکسیدان هاست و از آسیب سلول ها در برابر 
رادیکال های آزاد محافظت می کند. همچنین تحقیقات 
کاهش  در  بنفش  زمینی  سیب  که  می دهد  نشان  اخیر 
التهاب و پیشگیری از ابتلا به سرطان روده  بزرگ مؤثر است.

۶. تسهیل در هضم غذا
فیبر موجود در سیب زمینی از ابتلا به یبوست جلوگیری 
دستگاه  سلامت  و  غذا  هضم  تسهیل  موجب  و  می کند 

گوارش می شود.
۷. کنترل وزن

در  فیبر  است.  وزن  کنترل  در  مهم  فاکتورهای  از  فیبر 
دستگاه گوارش فشرده می شود. با توجه به  اینکه سیب 
احساس  موجب  آن  مصرف   ، است  فیبر  حاوی  زمینی 
سیری و کاهش اشتها می شود؛ به  همین  خاطر فرد مدت  

زمان بیشتری احساس سیری می کند و درنتیجه ، کالری 
دریافتی نیز کمتر می شود.

8. تنظیم سوخت و ساز
 B۶ است. ویتامین B۶ سیب زمینی منبع غنی ویتامین
نقش مهمی در سوخت و ساز بدن دارد. بیشتر نیاز ما به 
انرژی از گلوکز تأمین می شود و کربوهیدرات ها و پروتئین ها 
مولکول های ذخیره کننده ی انرژی در بدن هستند که در 
مواقع نیاز باید تبدیل به گلوکز شوند تا بدن بتواند انرژی 
مورد نیاز در فعالیت های روزانه  خود را تأمین کند. ویتامین 
B۶ موجود در سیب زمینی تسهیل کننده روند شکسته  
شدن مولکول های کربوهیدارت و پروتئین و تبدیل آن به 

گلوکز هستند.
۹. محافظت از پوست

 C ویتامین   . است  پوست  پشتیبان  سیستم  کلاژن 
از آسیب  آنتی اکسیدان   . آنتی  اکسیدانی دارد  خاصیت 
سلول های پوست در برابر آفتاب ، آلودگی و سیگار جلوگیری 
می کند. همچنین ویتامین C موجب کاهش چین  وچروک 

و بهبود بافت پوست هم می شود.
۱۰. تقویت سیستم ایمنی بدن

تحقیقات نشان می دهد که ویتامین C می تواند از شدت 
و نیز مدت سرماخوردگی بکاهد. همان طور که گفته شد 

سیب زمینی ها سرشار از ویتامین C هستند.
 مضرات سیب زمینی :

دیابت و چاقی :
زیادی  مقادیر  حاوی   ، ساده  حتی   ، زمینی  سیب   
کربوهیدرات ساده است. این ممکن است برای افراد مبتلا 
به دیابت یا چاقی هنگام خوردن بیش از حد مفید نباشد. 

مانند همه غذاها ، سیب زمینی ها را نیز باید در حد اعتدال 
و به عنوان منبع کربوهیدرات مانند برنج یا ماکارونی میل 
کنید نه به عنوان یک سبزی . سبزیجات غیر نشاسته ای 
را برای مصرف متعادل باید در کنار سیب زمینی میل کرد. 
از طرف دیگر مشخص شده است که حبوبات خطر ابتلا به 

دیابت را کاهش می دهد.
 مسدود کننده های بتا :

این نوعی دارو است که معمولًا برای بیماری های قلبی 
تجویز و موجب افزایش سطح پتاسیم در خون می شود. 
غذاهای پر پتاسیم مانند سیب زمینی در هنگام مصرف بتا 

بلاکرها باید در حد اعتدال مصرف شوند.
 پتاسیم :

برای کسانی که  تواند  پتاسیم در بدن می  زیاد  مقادیر 
آسیب کلیوی دارند یا کلیه هایی که کاملًا عملکردی ندارند، 
خطر جدی ایجاد کند. کلیه های آسیب دیده ممکن است 
نتوانند پتاسیم اضافی را از خون فیلتر کنند و این می تواند 

کشنده باشد.
چند نکته خانه داری در مورد سیب زمینی:

- اگر خورشت یا آش شما کمی شور شد ، تکه های سیب 
زمینی را در آن بریزید تا نمک اضافی را به خود جذب کند.

پوست  برای  خوبی  ماسک    ، شیر  با  آن  خام  پوره   -
شماست.

- اگر پوست سیب زمینی را در کتری جرم گرفته بجوشانید 
قشر آهکی را بر طرف می کند.

- برای بر طرف کردن سم سولانین آن ، می توانید آن را در 
آب و سرکه بپزید و آب پخت را دور بریزید.

لاغری و کاهش وزن
سیب زمینی آب پز ساده و بدون افزودنی کالری پایینی 
دارد و به دلیل مقادیر بالای فیبر موجب کاهش اشتها شده 
و از پرخوری جلوگیری می کند و در نتیجه موجب لاغری و 

کاهش وزن افراد می شود.
چاقی صورت و افزایش وزن

تحقیقات نشان داده که اگر سیب زمینی آب پز را با کره و 
نمک و یا انواع روغن ترکیب کنید و بخورید می تواند موجب  

چاقی صورت و افزایش وزن شود.
نوزادان و کودکان

سیب زمینی آب پز حاوی ویتامین ها و مواد معدنی مفید 
برای نوزادان و کودکان  است و از رشد باکتری های روده در 
نوزادان و کودکان پیشگیری می کند . سیب زمینی آب پز  
،کبد نوزادان و کودکان را از آسیب های شیمیایی محافظت 
می کند. سیب زمینی آب پز مقادیر بالایی آنتوسیانین دارد 
که از رشد ویروس ها به ویژه ویروس آنفلوآنزا در نوزادان و 

کودکان پیشگیری می کند.
جنین و زنان باردار

سیب زمینی آب پز حاوی مقادیر بالایی فولات است که 
برای سلامتی زنان باردار مفید بوده و از بروز نقایص عصبی 

در جنین جلوگیری می کند.

فواید شگفت انگیز خوردن سیب زمینی

سبزی های زمستانی مفید برای بدن؛

این سبزی ها را حتما در زمستان
 مصرف کنید

انواع سبزی زمستانی بخورید تا از بیماری ها در امان باشید.
برخی از سبزی ها توانایی و مقاومت در برابر هوای سرد و سخت را دارند و به 

عنوان سبزی زمستانی شناخته می شوند.
این سبزی های مقاوم در برابر سرما به علت داشتن مقدار بیشتری قند که در 
آن ها وجود دارد می توانند در برابر دمای یخبندان مقاومت کنند و برای سلامتی 

مفید هستند.
قند موجود در آب سبزی های زمستانی باعث یخ زدگی آن ها در نقطه پایین تر 
و این باعث می شود در هوای سرد زنده بمانند، به علاوه این روند منجر به طعم 

شیرین تر سبزی های فصل سرد در ماه های خنک تر شود.
چندین سبزی وجود دارد که در هوای سردتر رشد می کنند. انواع خاصی از 
سبزی ها مانند هویج حتی پس از قرار گرفتن در معرض سرما طعم شیرین تری 

به خود می گیرند.
انواع سبزی مقاوم در برابر سرما باعث می شود که رژیم غذایی شما با استفاده از 

آن ها همچنان مقوی و سالم باقی بماند.
اما  بسیار مغذی هستند،  رژیم غذایی شما  برای  انواع سبزی،  اگرچه همه 

بسیاری از سبزی های زمستانی نیز گزینه های بسیار خوبی هستند.
انواع سبزی زمستانی مفید برای سلامتی:

جعفری
دارای ویتامین K مقدار مورد نیاز روزانه بدن و حاوی بیش از نیمی از مصرف 

روزانه ویتامین C همچنین ویتامین A، فولات، آهن، کلسیم و پتاسیم است.
سرشار از مواد مغذی است. همچنین حاوی ترکیب گیاه لوتئولین است که باعث 

تقویت سلامت مغز می شود.
تربچه

منبع عالی ویتامین های گروه B و C همچنین پتاسیم است. علاوه بر این آن ها 
حاوی ایزوتیوسیانات ها هستند که توانایی های مقابله با رشد سلول های سرطانی 

را دارند.
از  غنی  تربچه  عصاره  که  است  داده  نشان  آزمایشگاهی  مطالعه  یک  نتایج 
ایزوتیوسیانات رشد سلول های سرطانی انسان به ویژه روده بزرگ و مثانه را مهار 

می کند.
کلم قرمز

دارای ماده مغذی بیشتری نسبت به انواع دیگر کلم است.
یک فنجان کلم خام قرمز )۸۹ گرم( حاوی ۸۵ درصد از مصرف روزانه ویتامین 
 ،B همچنین منبع خوبی از ویتامین های گروه K و A و مقادیر زیاد ویتامین های C

منگنز و پتاسیم است.
کلم قرمز سرشار از آنتی اکسیدانی قوی به نام آنتوسیاسین است که بدن افراد را 

در برابر بیماری های قلبی و برخی سرطان ها محافظت میکند.
اسفناج

بیش از ۱۲ نوع مختلف آنتی اکسیدان فلاونوئید و کاروتنوئید هایی مانند بتا 
کاروتن، لووتیان و زاکسنتین دارد، همچنین حاوی مقادیر قابل توجهی ویتامین 
و مواد معدنی از جمله ویتامین A , C و منگنز، روی، آهن، کلسیم و سلنیوم و 

کلروفیل و کلروپلاست است.
مزایای اسفناج برای سلامتی:پیشگیری از سرطان، درمان بیماری قلبی و 

دیابت، لاغری و کاهش وزن، مفید برای پوست و مو
زردک

زردک سرشار از آنتی اکسیدان ها، ویتامین ها و ترکیبات آلی با محافظت از بدن 
در مقابل مهاجمان خارجی همچنین فرآورده های سمی از متابولیسم سلولی خود 

ایمنی را بهبود می بخشد.
خواص بسیاری دارد که از آن جمله می توان به پیشگیری از سرطان، کاهش 

بیماری های قلبی وکمک به سلامت چشم اشاره کرد.
برگ چغندر

سلامت  حفظ  سبب  که  است  منیزیم  و  کلسیم   ،K ویتامین  از  سرشار 
استخوان ها می شود. وجود این مواد معدنی و ویتامین ها در این گیاه، باعث 
افزایش رشد و تقویت استخوان ها شده و میزان شکستگی در استخوان ها را 
کاهش می دهد و برای بیماری های مرتبط با استخوان به ویژه پوکی استخوان 

بسیار مفید است.
هویج

منبع عالی بتاکاروتن است که می تواند در بدن ما به ویتامین A تبدیل شود. یک 
هویج بزرگ )۷۲ گرم( حاوی ۲۴۱ درصد مقدار توصیه شده روزانه ویتامین A برای 

بدن است.
ویتامین A برای سلامت چشم بسیار ضروری است همچنین برای عملکرد 

سیستم ایمنی و رشد مناسب است.
این  است.  کاروتنوئید  اکسیدان های  آنتی  سرشاراز  هویج  این،  بر  علاوه 
رنگدانه های قدرتمند گیاهی رنگ خود را به هویج می دهند و به کاهش خطر 

بیماری های مزمن کمک می کنند.
نتایج برخی مطالعات حاکی از آن است که یک رژیم غذایی حاوی کاروتنوئید ها 
به کاهش خطر ابتلا به برخی سرطان ها از جمله سرطان پروستات و سینه کمک 

کند.
بروکسل

منبع عالی از ویتامین K است که برای سلامت استخوان و قلب و عملکرد مغز 
مهم است.

همچنین منبع عالی از ویتامین های A، B و C و مواد معدنی منگنز و پتاسیم 
است.

سرشار از فیبر و اسید آلفا لیپوئیک است، که برای حفظ قند خون پایدار بسیار 
عالی است.

فیبر روند هضم بدن را کند می کند و در نتیجه کندتر شدن روند هضم غذا گلوکز 
در جریان خون آزاد می شود. این بدان معنی است که بعد از مصرف وعده غذایی 

غنی از فیبر، قند کمتری در خون وجود دارد.
اسید آلفا لیپوئیک، آنتی اکسیدانی است که برای مبتلایان به دیابت بسیار مفید 
و باعث کم شدن قند خون آن ها می شود، همچنین باعث کاهش علائم نوروپاتی 
دیابتی می شود. علائم نورپاتی دیابتی نوعی دردناک آسیب عصبی است که 

بسیاری از افراد مبتلا به دیابت را درگیر خود می کند.
کلم پیچ

فواید عالی که کلم پیچ برای سلامتی دارد تا حد زیادی مرتبط با محتوای 
بالای آنتی اکسیدان هایی مثل ویتامین A، C و K و موادمغذی حاوی سولفور 

آن است.
فواید ضدسرطانی بسیار بالایی دارد وبرای سلامت چشم ها بسیار مفید است.

گذشته از آنتی اکسیدان ها، محتوای فیبر کلم پیچ، اسید های صفراوی را گرفته و 
به پایین آوردن کلسترول خون و کاهش احتمال بروز بیماری های قلبی، بخصوص 

اگر کلم پیچ به صورت پخته مصرف شود نه خام، کمک می کند.
پژوهشگران متوجه شدند رژیم غذایی سرشار از گیاهانی مانند کلم و کاهو 

می تواند خطر ابتلا به دیابت نوع دوم را تا ۱۴ درصد کاهش دهد.
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:کاهش  گفت  قم   استان  بازرگانی  اتاق  رئیس 
بسیار  مسئله  ها  استان  در  کل  مدیران  اختیارات 
مهمی است و درخواست اکید ما این است قدرت 
اختیارات مدیران دولتی را در سطح استانها کاهش 

ندهند.
ابوالفضل خاکی در سی و نهمین جلسه شورای 
گفتگوی دولت و بخش خصوصی در محل سالن 
جلسات کرامت استانداری قمدر ابتدا رعایت الزامات 
FATF را در داخل کشور باعث شفافیت اعلام کرد 
تر  شفاف  کشور  اقتصادی  نظام  قدر  هر  افزود:  و 
باشد سوء استفاده در آن کمتر رخ می دهد و ورود 
سرمایه گذاران در کشور بی تردید افزایش می یابد.
وی بیان داشت: وقتی یک کشور در لیست کشور 
بگیرد  قرار  مالی  ویژه  ناظر  گروه   ریسک  پر  های 
کشورهایی حتی دوست و هم پیمان هم نمی توانند 
همراهی با این کشور را داشته باشند به دلیل اینکه 
کشوری که رعایت الزامات FATF را دارند نمی توانند 
مبادله  نکنند  را رعایت  الزام  این  با کشورهایی که 
داشته باشند  چرا که آن نیز از لیست کشورهای کم 
در یک  وقتی می خواهید  میشوند  ریسک خارج 
جامعه بین المللی زندگی کنیم نمی توانیم بگوییم 
که میخواهیم با همه جا ارتباط داشته باشیم ولی در 

توافقات بین المللی حضور نداشته باشیم.
فعالان اقتصادی موافق اجرای FATF هستند

عضو هیأت نمایندگان اتاق ایران گفت: با توجه به 
آخرین  فرصت برای تصویب و بررسی FATF برای  
پیوستن ایران به گروه ناظر ویژه مالی و حضور در 
مراجع بین المللی و ارتباط با بانکهای دنیا و دریافت 
تسهیلات و درخواست ریاست جمهور برای پیگیری 
آن از مقام معظم رهبری و اجازه ایشان برای بررسی 

بیشتر در شورای مصلحت نظام و همچنین چکش 
کاری های لازم که از سوی مجلس صورت گرفته 
را  این سد  تمام شدن تحریم ها  با  امیدواریم  است 
برای رشد اقتصاد کشور از سر راه برداریم.  خاکی 
تصریح کرد: اینها نظرات آقای ابراهیمی نماینده 
سابق مجلس است که بنده از اظهارنظرهای فعالان 
اقتصادی و اعضای اتاق بازرگانی در جلسات میتوانم 

موافقت بخش خصوصی را نسبت به آن اعلام کنم.
 تصمیمات دولت و بانک مرکزی با هم مغایرت دارد
هماهنگی  ستاد   ۱۷۷ جلسه  به  اشاره  با  وی 
اقتصادی دولت که در  ششم آبان سال جاری برگزار 
شد بیان داشت:  معاون اقتصادی رئیس جمهور 
تصمیماتی را ابلاغ کرد که این تصمیم ها مقدمات 
رفع بخشی از مشکلات بخش خصوصی بود ضمن 
آنکه اتاق بازرگانی، اتاق تعاون و اتاق اصناف نیز در 
آن جلسه  از آن بخشنامه استقبال کرده بودند  ولی 
بعد از چند روز بانک مرکزی دستورالعمل جدیدی 
صادر کرده که با دستورالعمل قبلی در تضاد بود در 
آن بخش نامه مهلت رفع تعهد واردکنندگان به ۴۵ روز 
تا ۲ ماه کاهش یافته و موظف شده اند مهلت ارائه 
اسناد حمل به حواله های ارزی از تاریخ صدور تا 
زمان صدور اعلامیه تامین ارز را در مدت دو ماه  به 
بانک مرکزی تحویل دهند به عقیده او این مسئله با 
بخشنامه های قبلی بانک مرکزی که با توجه به شیوع 
ویروس کرونا در راستای حمایت از بخش خصوصی 
بود کاملا  مغایرت دارد خاکی افزود: در یک سال 
گذشته این بخشنامه ها باعث شده است که صادرات 
در کشور طبق آمارهای مطرح شده کاهش یابد و 

صادرکنندگان رغبت به صادرات را نداشته باشند. 
ارز  تبدیل  موضوع  داد:  ادامه  خاکی  ابوالفضل 

حاصل از صادرات به نیما زیر قیمت بازار آسیب هایی 
را به صادرکنندگان وارد نمود خوشبختانه اخیراً با 
توجه هماهنگی های انجام شده از سوی وزیر صمت 
به نرخ روز فروش  ارز  ایران،  بازرگانی  اتاق  و رئیس 

میرود و این اتفاق در حال حاضر انجام گرفته است.
تمام  ها  شهرستان  اتاق های  کرد  تصریح  وی   
تلاش های خود را مبنی بر رفع این چنین مسائل 
انجام داده و پیگیری های لازم را تا حصول نتیجه 
برنامه  با  کرد:  امیدواری  ابراز  خاکی  اند.  داشته 
ریزی های انجام شده از سوی وزارت صمت و اتاق 
و  ارزی  مشکلات   ۱۴۰۰ سال  در  ایران  بازرگانی 
محدودیت های  مربوط به آن را در حوزه واردات و 

غیره را نداشته باشیم..
کاهش  داشت:  بیان  قم  بازرگانی  اتاق  رئیس   
بسیار  مسئله  ها  استان  در  ها  مدیرکل  اختیارات 
مهمی است که اخیراً با آن مواجه شدیم به طوری 
که قبلًا رویکرد به نوع دیگری بود در ماه های اخیر 
با مراجعه برای مسائلی همچون واردات مواد اولیه 
در  فروش  از  درصد  نسبت ۲۰  به  )که  ها  کارخانه 
سال های اخیر طبق بخشنامه آمده است( مدیرانی 
که در گذشته با ما تعاملات خوبی را داشتند اخیراً 
مجبور به رعایت بخشنامه ها هستند و درخواست 
اکید ما این است برای مسائل جزئی مثل یک ثبت 
سفارش و خرید مواد اولیه این بخشنامه ها قدرت 
اختیار مدیران دولتی را کاهش ندهد و آنها بتوانند 
مسائلی از این دست را در حوزه اختیارات خود در 

استان حل و فصل نمایند.
ناهماهنگی های بین دستگاهی درترخیص 

کالا عامل گرانی کالاها
ابوالفضل خاکی گفت: عدم هماهنگی گمرکات 
کشور با وزارت صمت یکی از مشکلاتی است که 
اخیراً فعالین اقتصادی با آن روبرو هستند برای مثال 
اخیراً در گمرک برای ترخیص کالا اعلام می شود باید 
استعلامهای مربوطه را نسبت به کالا داشته باشیم 
در گمرک  را  کالا  ماه  تا چهار  این موضوع سه  که 
تا  را  زیادی  هزینه های  تولیدکننده  و  می دارد  نگه 
زمان ترخیص آن پرداخت می کنند و این امر باعث 
شده است محصول با هزینه تمام شده بیشتر تولید 
شود، با این گونه ناهماهنگی های بین دستگاهی 
محصولات نهایی بازار در سال جهش تولید متاسفانه 

با قیمت بالا در دست مردم میرسد.
با  ابراز امیدواری کرد همکاری وزارتخانه ها   وی 
فعالان اقتصادی هر چه تسریع یابد میتواند در این 
شرایط سخت کرونا از مراجعه و تردد صنعتگران و 
و  تهران  به  برای چنین مسائلی  اقتصادی  فعالان 

وزارت خانه ها جلوگیری کند.

رییس اداره نگهداری ابنیه راه های راهداری و حمل ونقل جاده ای استان قم خبرداد 

بهره برداری از طرح احداث آبنمای 
لوله ای روستای حسین آباد میش مست 

رییس اداره نگهداری ابنیه راههای راهداری و حمل ونقل جاده ای استان قم 
گفت  : درقالب طرحی مشارکتی و با هزینه ای افزون بر هشتصد میلیون ریال پروژه 
احداث آبنمای لوله ای روستای حسین اباد میش مست بخش مرکزی قم اجرا وبه 

بهره برداری رسید .
عباس شکوری اظهارداشت: این پروژه درقالب طرح واکنش سریع و به صورت 

مشارکتی با صرف کمترین هزینه و زمان ممکن ، طی ۵ روز اجرا گردید .
شکوری درخصوص میزان هزینه مصروفه جهت این طرح بیان داشت: با هزینه 
ای بالغ بر ۸۰۰ میلیون ریال طرح احداث آبنمای لوله ای روستا حسین آباد میش 
مست به طور امانی و با مشارکت دهیاری و شورای روستا اجرا و به بهره برداری 
رسید.وی خاطر نشان کرد : با توجه به براوردهای به عمل آمده درصورت واگذاری 
طرح جهت اجرا به بخش خصوصی ، بالغ بر ۲/۵ میلیارد ریال هزینه احداث این 

آبنما می شد .
شکوری درادامه به مشخصات فنی پروژه پرداخت و عنوان کرد : جهت اجرا این 

آبنما از چهار لوله ده متری  با قطر دهانه یک متر استفاده شده است .
وی ادامه داد : از دیگر اقدامات فنی صورت گرفته در اجرای این طرح می توان به 
کف سازی باسنگ چین و بتن ریزی درتمامی سطوح ،  بخصوص سطح رویی آبنما 
اشاره کرد . رییس اداره نگهداری ابنیه راههای استان قم یادآور شد : به منظور تعبیه 
لوله ها ی آب نما ،  نسبت به برش عرضی جاده به عرض ۸ متر ، اقدام شده است .
شکوری در توجیه فنی اجرای طرح به صورت لوله ای نیز توضیح داد : این پروژه 
با ملحوظ داشتن امکان وقوع سیلابهای فصلی با دوران بازگشت بالا طراحی شده 
تا درصورت ورود سیلاب با شدتی افزون بر ظرفیت خروجی لوله ها ، سیلاب از روی 

جاده عبور وبه بافت روستا آسیب وارد نیاورد .
عباس شکوری از دلایل اصلی احداث ابنمای لوله ای روستای حسین اباد میش 
مست به اقداماتی اشاره کرد که جهت جلوگیری از انسداد محور قدیم قم – کاشان 
به دلیل وقوع سیلابهای فصلی صورت گرفته و عنوان نمود : این اقدامات که تا 
پل جدید الاحداث راه آهن امتداد یافته ، موجب هدایت سیلاب به محور جنت 
آباد – روستای میش مست می گردید که به همین دلیل طرح احداث ابنمای مذکور 

در دستور کار قرار گرفت .
وی  اضافه کرد : طرح هدایت سیلابهای فصلی به دلیل موقعیت بالا دستی محور 
قدیم قم – کاشان ، موجب ورود سیلابها به محور جنت اباد – روستای حسین اباد 
میش مست میگردید که درصورت عدم اجرای طرح آبنما ، نه تنها راه دسترسی  

بلکه بافت روستا نیز از تخریبهای سیلاب درامان نمیماند .
شکوری درخاتمه ضمن تشکر از همکاری بخشداری مرکزی ، دهیاری و شورای 
روستا و همچنین همکاران اداره راهداری و حمل ونقل جاده ای شهرستان قم که 
به صورت ضربتی اقدام به احداث این آب نما نمودند ، اظهار داشت : پروژه احداث 
آب نمای حسین آبادمیش مست بخش مرکزی قم ، طرحی مشارکتی و به صورت 

امانی ، پیمانی ودرکمترین زمان ممکن اجرا و مورد بهره برداری قرار گرفت .

معاون توسعه مشارکت های مردمی کمیته امداد استان قم خبرداد

رشد 9۸ درصدی کمک های 
مردم استان قم 

معاون توسعه مشارکت های مردمی کمیته امداد استان قم گفت: شاهد رشد 
۹۸ درصدی کمک های مردم استان به این نهاد در هشت ماه نخست سال جاری 

نسبت به مدت مشابه سال گذشته بودیم. 
سید محمد رضا میره  ای با اشاره به افزایش کمک های مردم استان قم به کمیته 
امداد اظهار کرد: مردم استان در هشت ماه نخست سال جاری ۷۵ میلیارد و ۹۰۰ 
میلیون تومان به کمیته امداد کمک کردند و شاهد رشد ۹۸ درصدی کمک های 
مردم استان قم به این نهاد در هشت ماه نخست سال جاری نسبت به مدت مشابه 
سال گذشته بودیم. وی ادامه داد: میزان کمک های مردم استان قم در بخش اکرام 
ایتام در هشت ماه نخست سال جاری ۱۷ میلیارد تومان بود که رشد ۱۱۵ درصدی 
نسبت به مدت مشابه سال گذاشته داشت، در این مدت ۵ میلیارد و ۸۰۰ میلیون 
تومان زکات در استان جمع آوری شد که شاهد رشد ۵۵ درصدی در این بخش در 

هشت ماه نخست سال جاری نسبت به سال گذشته بودیم.
معاون توسعه مشارکت های مردمی کمیته امداد استان قم افزود: مردم استان 
در هشت ماه نخست سال جاری مبلغ ۱۰ میلیارد و ۳۰۰ میلیون تومان صدقه 
دادند که رشد ۱۷ درصدی نسبت به مدت مشابه سال گذشته داشت، همچنین 
کمک های مردم استان قم در بخش مبتنی بر نیاز در این مدت ۴۲ میلیارد تومان 

بود که رشد ۱۴۰ درصدی نسبت به هشت ماه نخست سال گذشته داشت.
میره  ای با اشاره به عدم تاثیر کرونا بر روی کمک های مردم استان قم به کمیته 
امداد اظهار کرد: باور نمی کردیم که در شرایط کرونایی، مردم استان این گونه به 
مددجویان کمیته امداد کمک کنند، میانگین پرداخت صدقه توسط مردم قم بالاتر 
از میانگین کشوری است. وی ادامه داد: از کمک های مردم استان قم به کمیته 
امداد در هشت ماه نخست سال جاری، ۴۸ درصد معادل ۳۷ میلیارد و ۱۰۰ 
میلیون تومان به صورت نقدی و ۵۲ درصد کمک ها معادل ۳۸ میلیارد و ۸۰۰ 

میلیون به صورت غیرنقدی بوده است.

معاون بهره برداری و توسعه آب آبفای قم :

سامانه های ذخیره آب شرب 
گندزدایی شد

 معاون بهره برداری و توسعه آب شرکت آب و فاضلاب استان از ارتقای کمی و 
کیفی سامانه های ذخیره آب شهر قم با انجام عملیات شستشو و گندزدایی خبر 

داد.
مهندس جاسب زنگنه با اشاره به اینکه مخازن بتنی سالاریه جزو مخازن اصلی 
تأمین کننده آب قم به شمار می روند اظهار داشت: دو رینگ شرقی و غربی شبکه 
آب شهر از این مخازن آبگیری می شود. وی حجم مخازن سالاریه را ۸۰ هزار متر 
مکعب اعلام کرد و گفت: به منظور ارتقای کمی و کیفی سامانه های ذخیره آب 

شهر، شستشو و گندزدایی این مخازن در دستور کار قرار گرفت.
معاون بهره برداری و توسعه آب شرکت آب و فاضلاب استان با بیان اینکه فصول 
سرد سال به دلیل کاهش مصرف آب در شهر فرصتی مناسبی برای تخلیه مخازن و 
شستشو است خاطرنشان کرد: برای انجام این عملیات به گونه ای برنامه ریزی شد 

که شهروندان با کوچکترین مشکلی در تأمین آب مواجه نشوند.
کنترل  نشت یابی،  تست  رسوبات،  تخلیه  و  مخزن  شستشوی  و  لایروبی  وی 
لوله های ورودی و خروجی و بررسی ایرادات سازه ای و رفع برخی ایرادات جزئی 
جهت بهبود سرویس دهی را از جمله اقدامات انجام شده برشمرد و گفت: طی 
عملیات شستشو و گندزدایی، وضعیت مخازن نیز به صورت کامل بررسی و ایرادات 

احتمالی برطرف می شود.

سرپرست خبرگزاری بسیج استان قم:

اهتمام رسانه های قم در پوشش اخبار 
بسیج و سپاه ستودنی است

سرپرست خبرگزاری بسیج استان قم گفت:خبرگزاری بسیج قم با انتشار بیش 
از ۲۰۰۰ خبر مربوط به بسیج و سپاه استان و به عنوان مرجعی برای دیگر جراید و 

رسانه ها در این عرصه خوش درخشیده است.
سید حسن حسینی نوده سرپرست خبرگزاری بسیج قم در گفت و گو با خبرنگار 
این خبرگزاری در قم،با اشاره به عملکرد خبرگزاری بسیج قم در انتشار موفق اخبار 
سپاه و بسیج گفت:از ابتدای سال تا کنون بیش از ۲۰۰۰ خبر مربوط به بسیج و 
سپاه استان قم در موضوعات مختلف در خبرگزاری بسیج قم و دیگر رسانه های 
استان اعم از صداوسیمای مرکز قم، روزنامه ها، پایگاه های خبری، خبرگزاری ها 

و... منتشر شده است که بازتاب خوب و وسیعی را در پی داشته است.

مدیرعامل سازمان آتش نشانی و خدمات ایمنی شهرداری قم :

انتشار منو اکسید کربن و نشت گاز را 
جدی بگیرید

مدیرعامل سازمان آتش نشانی و خدمات ایمنی شهرداری قم گفت: با نزدیک 
شدن به فصول سرد سال استفاده از وسایل گازسوز و نفتی سبب بروز حوادثی 
می شود که انتشار منو اکسید کربن و نشت گاز ازجمله هشدارهای مهم در فصول 

سرد سال است.
برابر نشت گاز و  به ضرورت هوشیاری شهروندان در  اشاره  با  عباس جعفری 
خطر منو اکسید کربن با توجه به فرارسیدن فصل سرمای زمستان، اظهار داشت: 
با نزدیک شدن به فصول سرد سال استفاده از وسایل گازسوز و نفتی سبب بروز 
حوادثی می شود که انتشار دی اکسید کربن و نشت گاز ازجمله هشدارهای مهم 

در فصول سرد سال است.
مدیرعامل سازمان آتش نشانی و خدمات ایمنی شهرداری قم افزود: هرساله 
در سراسر کشور به دلیل استفاده از وسایل گرمایشی با خطرات و تلفاتی مواجه 
هستیم، البته در سال جاری تاکنون موردی از تلفات ناشی از نشت گاز و انفجار و یا 

مسمومیت به واسطه انتشار منو اکسید کربن گزارش نشده است.
جعفری با بیان اینکه این سازمان هرسال اقداماتی پیشگیرانه را توسعه می دهد 
و در معاونت آموزش و پیشگیری، واحد عملیات و روابط عمومی کارهایی در قالب 
اطلاع رسانی و پخش کلیپ و توزیع بروشور در سطح شهر و میادین و ادارات و مراکز 
فرهنگی انجام می شود، گفت: مکاتبه ای با مدیریت بحران جهت اطلاع رسانی 
گسترده از طریق ادارات و آموزش و پرورش در فضای مجازی با موضوعات ایمنی 
مختلف  بنرهای  و  بروشور  طریق  از  شهر  سطح  در  زیادی  اقدامات  و  داشته ایم 

انجام شده است.
وی عنوان کرد: با توجه به افزایش برودت هوا، توجه به نکات ایمنی در استفاده 
از وسایل گرمایشی اهمیت زیادی دارد و باید مراقب انتشار منو اکسید کربن و نشت 
گاز باشیم، اگر اتصالات وسیله گازسوزی کامل نباشد و یا گاز نشت کند با حوادث 

تلخی مواجه می شویم.
مدیرعامل سازمان آتش نشانی و خدمات ایمنی شهرداری قم با تأکید بر اینکه 
گازی که در حال سوختن است و به منزل راه پیدا کند و یا دی اکسید کربن، سبب 
مسمومیت و کاهش هوشیاری و مرگ می شود و هر دو خطرناک است، تصریح کرد: 
وقتی گاز ۱۰ تا  ۱۵ درصد از ساختمان و فضا را فرا بگیرد سبب انفجار می شود و 
با جرقه کلید برق و روشن خاموش شدن یخچال امکان انفجار وجود دارد و حتی 

می تواند به منازل و مغازه های اطراف لطمه بزند.
جعفری ابراز کرد: منو اکسید کربن از منبع گرمایشی به وجود می آید، وقتی در 
محیط سربسته به طور ناقص گرمایش انجام شود منو اکسید کربن شکل می گیرد و 

نشان می دهد کار گرمایش و احتراق ناقص است.
وی با اشاره به اینکه منو اکسید کربن بسیار خطرناک بوده و سبب مشکلات 
تنفسی تا اغما و مرگ می شود، یادآور شد: دراین باره توصیه می کنیم با توجه به 
استفاده از بخاری های گازسوز، اتصالات بخاری درست اجرایی شود و در شیب 
منفی قرار نگیرد یعنی اگر بخاری در سطح بالایی قرار گرفته و خروجی در پایین 

است امکان احتراق ناقص و خطر وجود دارد.
مدیرعامل سازمان آتش نشانی و خدمات ایمنی شهرداری قم اضافه کرد: باید 
مراقب مسدود بودن خروجی لوله های بخاری باشیم و از لوله های استاندارد استفاده 
و در موقع نصب وسایل گازسوز، اتصالات به درستی انجام و از تعدد زانویی خودداری 
شود. جعفری اظهار داشت: بخاری روشن باید شعله آبی داشته باشد و اگر قرمز بود 
نشان می دهد که احتراق به خوبی انجام نمی شود و خروجی مناسب نیست و یا لوله 
بخاری باید داغ باشد، همچنین روشن کردن وسایل نفتی و گازی داخل خودرو اگر 

جایی برای خارج شدن گاز منو اکسید کربن وجود ندارد خطرناک است.
وی تصریح کرد: تعداد زیادی از رانندگان وسایل سنگین در داخل خودرو پیک نیک 
روشن می کنند که در موارد متعددی در کشور خطر از دست دادن جان وجود دارد. 

 
امیرآبادی نماینده مردم قم خبرداد

احداث بزرگترین کارخانه 
چادر مشکی ایرانی در قم

عضو هیئت رئیسه مجلس شورای اسلامی از احداث بزرگترین کارخانه چادر 
مشکی در قم خبرداد که می تواند با بهترین دستگاه های روز جهان چادری با 

کیفیت و بسیار ارزان تر از قیمت فعلی بازار تولید کند.
احمد امیرآبادی فراهانی نماینده مردم قم  با اشاره به اهمیت خودکفایی کشور در 
زمینه تولید چادر مشکی گفت: قم باید به یک قطب صنعتی در این حوزه مبدل 

شود و این اتفاق در آینده نزدیک رخ خواهد داد.
وی افزود: در همین زمینه طبق رایزنی های انجام شده با استاندار قم و برخی دیگر 
از مسئولان مربوطه، ان شاءالله در آینده نزدیک شاهد احداث بزرگترین کارخانه 

تولید چادر مشکی ایران در قم احداث خواهیم بود.
عضو هیئت مدیره مجلس شورای اسلامی با ذکر این مطلب که این کارخانه با 
تلاش ستاد اجرایی فرمان امام)ره( احداث خواهد شد، گفت: طبق پیش بینی 
های صورت گرفته، مهمترین برند چادر مشکی ایران از همین کارخانه در قم تولید و 

در اختیار مردم کشور قرار خواهد گرفت.
نماینده مردم قم در مجلس گفت: بر اساس اقدامات و رایزنی هایی که تا کنون 
صورت گرفته، قرار شد تا زمینی به مساحت ۱۰۰هکتار در مجموعه شهرک صنعتی 
شکوهیه و همچنین آب مصرفی به میزان ۱۵لیتر در ثانیه، در اختیار مجموعه 
ستاد اجرایی فرمان امام)ره( قرار گیرد تا این کارخانه که بعنوان بزرگترین کارخانه 

چادرمشکی ایران خواهد بود، احداث شود.
امیرآبادی خاطرنشان کرد: این کارخانه، چادرمشکی را با قیمتی بسیار ارزان تر 
از قیمتی که اکنون در بازار وجود دارد در اختیار مردم قرار خواهد داد؛ ضمن اینکه 

اشتغال بسیار خوبی برای مجموعه استان قم ایجاد خواهد کرد.

مدیرعامل شرکت گاز استان قم:

فقط هشت روستا درقم ازنعمت گاز 
محروم هستند

مدیرعامل شرکت گاز استان قم گفت: با بیان اینکه ضریب نفوذ برخورداری از 
نعمت گاز در استان قم ۵/۹۹ درصد است گفت: فقط ۸ روستا در استان قم از 

نعمت گاز محرومند.
مهندس نصیری با اشاره به اینکه فقط ۸ روستا در سطح استان گازرسانی نشدند 
گفت: دلیل این امر این است که این روستا زیر ۲۰ خانوار هستند و سقف سرانه 
گازرسانی برای هرنفر ۱۲ میلیون تومان است و هزینه این روستا ها بالاتر از این سرانه 
است. وی تصریح کرد: نامه نگاری هایی با شرکت ملی گاز ایران انجام شده تا در 

صورت موافقت مشکل این روستا ها هم به زودی حل شود.
وی  با بیان اینکه ۴۲۰۰۰۰ مشترک گاز در سطح استان داریم گفت: از این 

مجموع بیش از ۱۰ هزار و ۵۸۰ خانوار روستاییان هستند.
نصیری افزود: امسال و سال گذشته با هدف توسعه گازرسانی، ۲۲ روستای 

باقیمانده استان در دهستان قاهان با هزینه ۳۰ میلیارد تومان گازرسانی شدند.
 

راهیابی تئاتر قم به جشنواره 
بین المللی فجر

نمایش لیلیت اثر هنرمندان قمی در هفدهمین جشنواره سراسری تئاتر مقاومت 
خوش درخشید و به ۳۳ مین جشنواره بین المللی فجر راه یافت.

 نمایش لیلیت به نویسندگی و کارگردانی محمدرضا شاهمردی است که در این 
نمایش روایتی از مقاومت مردم بوسنی و هرزگوین در برابر صربها در سال ۱۹۹۲ 
به نمایش درآماده است. این نمایش با اجرای دو بازیگر آقای علی فرحناک و خانم 
مهناز رودساز به صورت آنلاین در تهران اجرا شد که با پایان اجرای نمایش ها در 
مراسم افتتاحیه نماینده تئاترقم حایز جوایزی، چون مقام اول نمایشنامه نویسی، 

مقام دوم کارگردانی و بازیگری اول مرد و بازیگری اول زن راکسب کرد.

اجتماعی

یکی از کارشناسان سازمان نظام مهندسی ساختمان استان قم گفت: اسکلت 
پاساژهای قم به دو دسته پر خطر و کم خطر تقسیم می شود که سازه پاساژهای حجت 
و موسی بن جعفر در برابر زلزله مقاوم نیست. احمد پویا منش در گفتگو با خبرنگار 
مهر با اشاره به شرایط نامناسب برخی پاساژهای قم از نظر ایمنی در برابر خطرات 
احتمالی، گفت: مجری بحث ایمنی و بهداشت در مجتمع های تجاری قم تا قبل از 
بهره برداری و در حین اجرا بر عهده نظام مهندسی ساختمان و طبق مقررات کلی 
ساختمان ها این وظیفه بر عهده ناظرین مهندس در رشته های معماری، عمران، 
برق و مکانیک است، اما پس از بهره برداری این وظیفه بر عهده شهرداری و سازمان 
آتش نشانی است. کارشناس سازمان نظام مهندسی ساختمان افزود: ایمنی و تناسب 
دسترسی ها و خیابان های اطراف پاساژ، مطابقت عرض ورودی پاساژها با استاندار 
جهانی که ۶ متر است، استاندارد بودن فضاسازی ها و ورودی و خروجی پاساژها برای 
مواقع خطر مثل زلزله و آتش سوزی و عدم لغزندگی پله ها از جمله موارد ایمنی در 

حوزه معماری است که اجرا و نظارت بر آن وظیفه مجموعه نظام مهندسی است.
ورودی مجتمع تجاری صفائیه برای معلولان نامناسب است

وی با اشاره به اینکه شیب رمپ ورودی پاساژها برای عبور و مرور معلولین نباید بیش 
از ۸ درصد باشد، ادامه داد: شیب رمپ ورودی مناسب سازی شده »مجتمع تجاری 
صفائیه« برای معلولان حدود ۲۰ درصد است و ما توقع داریم که مناسب سازی برای 

معلولین به نحوی باشد که آنها از این امکانات استفاده کنند.
پویا منش با بیان رعایت نکردن برخی از این موارد در پاساژهای قدیمی قم، گفت: 
رعایت استانداردهای خروجی ها در مقابل حریق و عایق بندی آن، طراحی استاندارد 
پارکینگ ها، جلوگیری از فضاهای خلوت و مستعد اعمال خلاف در پارکینگ ها، ایمنی 
انباری ها، چیدمان اصولی کالاها، رعایت استانداردهای فاصله از دیوارها و عایق بندی 

اتصالات برق در برابر حریق نیز از دیگر قوانین معماری و لازم الاجرا است.
سازه پاساژهای حجت و موسی بن جعفر مقاوم نیست

وی با اشاره به مقاوم نبودن پاساژهای قدیمی مثل »پاساژ حجت )عج(« و »پاساژ 

حضرت موسی بن جعفر )ع(«، افزود: اسکلت های قدیمی این ساختمان ها مقاومت 
لازم در برابر زلزله و حریق را ندارند، سازه این مجتمع های تجاری نیز مانند سازه 
پلاسکو مقاوم نیست، ستون های اصلی و فلزی در برابر حریق عایق بندی نشده و 
جداره های شیشه ای نمای ساختمان در برابر زلزله مقاوم نیستند و ایمنی و امنیت 
لازم برای عابرین وجود ندارد. این مدرس دانشگاه با اشاره به مشابه بودن این وضعیت 
در حوزه تأسیسات مکانیکی و برقی، ادامه داد: در این ساختمان ها سیستم اعلام و 
اطفا حریق و سیستم خنک کننده آتش نشانی اجرا نشده و مخزن آتش نشانی در بام 
از لحاظ فنی در وضعیت مطلوبی نیست و امکان حضور ماشین های آتش نشانی در 

تمامی ساعات شبانه روز در اماکن شلوغ مهیا نیست.
ضعف مراکز تجاری قم در امکانات و تجهیزات ایمنی

وی در ادامه با بیان اینکه آسانسور مراکز تجاری باید متصل به برق اضطراری شوند، 
افزود: فعال بودن تهویه آسانسورهای پاساژها، بازدیدهای ماهانه شرکت های آسانسور، 
مجهز بودن به قفل ضد سرقت، دارا بودن بیمه های حوادث مجتمع، سیستم های 
خودکار کشف و هشدار حریق و پوشش آن در تمامی فضاها از جمله مقررات لازم الاجرا 

در حوزه تأسیسات مکانیکی و برق ساختمان است. 
پویا منش با انتقاد از اینکه پاساژهای قم در بخش های امکانات و تجهیزات ایمنی 
و تاسیساتی ضعیف هستند، گفت: در برخی موارد مصالح نماهای پاساژها قدیمی 
سازمان  و  شهری  مدیریت  سازمان  و  می کند  تهدید  نیز  را  عمومی  معابر  و  است 
آتش نشانی می توانند در بازدیدهای دوره ای با اقداماتی از جمله؛ آموزش پرسنل 
و عوامل مجتمع در مدیریت بحران و حفظ و نگهداری از ساختمان، دسته بندی 
پاساژهای قم به دو دسته پر خطر و کم خطر و ارائه اخطارهای قانونی برای رفع 
مصادیق خطرناک و غیر ایمن میزان آگاهی عمومی و ایمنی و امنیت را ارتقا دهند. 
وی در پایان گفت: مجتمع های تجاری می بایست نسبت به استخدام مسئول ایمنی 
و حضور دائمی کارشناس HSE اقدام کنند تا مسائل و موارد فنی پاساژ همیشه مورد 

بازدید و اقدامات پیش گیرانه قرار گیرد.

یک کارشناس سازمان نظام مهندسی ساختمان استان قم مطرح کرد
سازه ناایمن پاساژهای حجت)ع( و موسی بن جعفر)ع(

حجت الاسلام موحد مسئول کانون فرهنگی هنری 
شهید صالحی با اشاره به راه اندازی کانال نوجوان تی 
وی به منظور حفظ ارتباط مسجد و کانون با نوجوانان 
 TV_در شرایط کرونا ، برنامه ی تیم رسانه ای #نوجوان

برای ایام فاطمیه سال ۱۴۴۲ هجری راتشریح کرد.
حجت الاسلام والمسلمین » حسن فرزانه موحد« 
با اشاره به شیوع ویروس کرونا در کشور اظهارداشت: 
در این  ایام بخاطر روندی که در مساجد و کانون های 
فرهنگی هنری اتفاق افتاد، ارتباط حضوری نوجوانان 

با مسجد  بسیار کمتر شد.
وی ادامه داد: ما برای حفظ این ارتباط کاری را با 
عنوان نوجوان تی وی آغاز کردیم که در قاب گوشی 

تلفن همراه قابل مشاهده است.
وی افزود: در ابتدا بخش اول کانال نوجوان تی وی با 
عنوان» انرژیوم« بارگذاری شد که در آن پویش 60 ثانیه 
دلتنگی با امام زمان)عج( را داشتیم که طی این پویش 
نوجوانان سراسر کشور آثار خود را برای کانال ارسال 
کرده و مطالب، تصاویر و صوت های برگزیده در این 

بخش بارگذاری شد.
حجت الاسلام فرزانه ادامه داد: مسابقه پاکنویس نیز 
بخش دیگری بود که با موضوع سواد رسانه ای برگزار 
شد که در قالب آن عکس هایی در کانال گذاشته می 
شد و نوجوان برداشت خود را در خصوص این تصویر 
در 5جمله کوتاه ارسال می کرد و آثار ارسالی برگزیده 

دربخش دوم انرژیوم بارگذاری می شد.

مسئول کانون فرهنگی هنری شهید صالحی در ادامه 
با اشاره به اینکه در آستانه ایام فاطمیه قرار داریم  به ارائه 
گزارشی از برنامه ی تیم رسانه ای #نوجوان_TV  برای 
ایام فاطمیه سال ۱۴۴۲ هجری پرداخت و گفت: این 

برنامه ها در چند محور اراده می شود.
حجت الاسلام والمسلمین فرزانه موحد با اشاره به 
بخش کارشناس محور گفت: این بخش، ده قسمت 
ویدیویی است که با توجه به سلیقه مخاطب نوجوان، به 
صورت 100 ثانیه ای و با محتوایی غنی و جذاب آماده 

شده است.
وی ادامه داد: جهت ارزیابی  از هر قسمت، سوالی 
طرح شده، که مخاطب با مشاهده کلیپ ها و جواب 
دادن به سوال، امتیازاتی کسب و در قرعه کشی شرکت 

داده می شود.
حجت الاسلام موحد به  بخش کلیپ های شعائری 
اشاره کرد و افزود: این بخش، شامل حدود 30 کلیپ 
در قالب های دکلمه، شعرخوانی، سرود، مداحی، 
مصاحبه و... می شود و همه این کلیپ ها، توسط 
نوجوانان اجرا شده و به جهت همین طرح تولید 

شده اند.
مسئول کانون فرهنگی هنری شهید صالحی ادامه 
داد: در راستای حفظ شئونات و فرهنگ سازی، در هیچ 

یک از کلیپ ها از آهنگ استفاده نشده است.
وی در ادامه به بخش نمایش اشاره کرد و گفت: این 
بخش، شامل ده قسمت نمایش، برگرفته از گفتارهای 

حضرت زهرا سلام الله علیها و یا گفتارهایی در مورد 
ایشان می باشد.

این  فضای  بودن  روز  به  کرد:  تاکید  موحد  فرزانه 
شده  باعث  که  است  بخش  این  مزایای  از  نمایشها، 
مخاطب نوجوان ارتباط بیشتری با آنها برقرار کند و 

محتوا را به صورت ملموس تری دریافت کند.
وی  با اشاره به خش داستان گویی گفت: این بخش 
نیز شامل 10 قسمت می باشد.در این بخش، داستان 
هایی تاریخی از لحظات مختلف زندگانی حضرت زهرا 

سلام الله علیها، با صدایی نوجوانانه روایت می شود.
مسئول کانون فرهنگی هنری شهید صالحی ادامه 
داد: نقاشی های زیبایی که به این روایت ها ضمیمه 
شده است، فضای چشم نوازی را برای مخاطب رقم 
میزند.این کلیپها به چندین زبان صداگذاری می شوند.
وی به بخش استوری مذهبی اشاره کرد و تصریح 
کرد: با توجه به ظرفیت های فضای مجازی، بیش از 
20 کلیپ کوتاه و متناسب جهت قرار دادن در استوری 
تولید شده است که در اختیار مخاطبان قرار داده می 

شود، تا صفحات شخصی خود را مزین به آنها کنند.
مسئول کانون فرهنگی هنری شهید صالحی یادآور 
شد: این استوری ها در سه بخش آموزشی، پویشی و 

شعائری تولید شده اند.
با  صالحی   شهید  هنری  فرهنگی  کانون  مسئول 
اشاره به بخش موشن گرافی گفت:این بخش، شامل 

5 قسمت موشن گرافی است.

مسئول کانون فرهنگی هنری شهید صالحی مطرح کرد

ابتکار کانون شهید صالحی در راه اندازی کانال نوجوان تی وی

رئیس اتاق بازرگانی استان قم:

نباید اختیارات مدیران دولتی دراستان ها کاهش یابد
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ایمان گزارش می دهد؛

بخش خصوصی، بازوی قدرتمند دولت 
برای توسعه صادرات غیرنفتی

افزایش صادرات غیرنفتی به عنوان یکی از اصلی ترین برنامه های دولت از زمان 
آغاز فعالیت در دستور کار قرار گرفت. در این میان البته همکاری بخش خصوصی 

برای رسیدن به این مهم، اهمیت ویژه ای دارد.
اقتصاد ایران با وجود تمام منابع سرشار در کشور از دهه ها پیش وابسته به فروش 
نفت بوده ، در حالی که بعد از انقلاب اسلامی در دولت های مختلف سخن از 
کاهش این وابستگی و افزایش صادرات غیرنفتی برای توسعه کشور مطرح بوده 
است. با آغاز دولت یازدهم اقدامات بسیاری انجام شد تا تجارت بیش از پیش 
برای توسعه کشور بدون وابستگی به نفت رشد پیدا کند و در همین راستا بخش 
زیادی از فعالیت های تجاری به بخش خصوصی واگذار شد تا با معرفی بیشتر 
سرمایه های غیرنفتی ایران به جهان بتواند بازار مناسب اقلام مختلف را پیدا کند.  
پس از امضای معاهده برجام میان ایران و کشورهای عضو ۱+۵ صادرات غیرنفتی 
رونق بیشتری گرفت و هر روز شرایط برای تجارت با جهان بهبود پیدا می کرد اما 
با خروج آمریکا از این موافقت نامه که افزایش تحریم و اعمال فشار حداکثری را به 
دنبال داشت موانع کاهش سرعت رشد صادرات غیر نفتی یا تجارت های آزاد با 
کشورهای مختلف جهان ایجاد شد اما با این وجود راهکارهایی برای توسعه هر چه 
بیشتر این نوع تجارت دیده شده است. در این میان، بخش خصوصی مهمترین 
نقش برای توسعه صادرات غیرنفتی را بر عهده دارد و سال ها است که در این زمینه 
تلاش خود را با حمایت دولت ادامه می دهد. از همین رو دولت می تواند با تکیه بر 
آن اقتصاد کشور را پایه ریزی کند. دولت دوازدهم نیز بارها بر اعتماد کردن به بخش 

خصوصی و واگذاری مسئولیت برای توسعه و رونق اقتصادی تاکید داشته است.
تا آنجا که رییس جمهوری در یکی از جلسات اقتصادی هیات دولت، بخش 
خصوصی را موتور محرک اقتصاد کشور معرفی و تصریح کرده است که حمایت  های 
همه  جانبه از افزایش نقش این بخش در اقتصاد و واگذاری میدان تولید و صادرات، 
به  ویژه شرکت  های دانش  بنیان، جایگاه مهمی در سیاست  های اقتصادی دولت 
دارد. بر همین اساس »جمشید نفر« رییس کمیسیون صادرات اتاق بازرگانی ایران 
در گفت وگو با خبرنگار ایرنا، با بیان اینکه محدودیت های بسیاری برای رشد بخش 
خصوصی وجود دارد، تصریح کرد: علیرضا رزم حسینی وزیر فعلی صنعت، معدن 
و تجارت با فعالیت در این زمینه آشنایی کاملی دارد زیرا سال ها از فعالان اقتصادی 
در بخش خصوصی بوده است و می تواند برای کمک به این بخش و توسعه صادرات 
غیر نفتی راهکارهای مناسبی را عملیاتی کند. وی اظهار داشت: در جهان، بخش 
خصوصی با تلاش بسیار از فعالیت خود سودی را به دست می آورد و بر اساس دست 
آورد خود باید به دولت مالیات پرداخت کند. رییس کمیسیون صادرات اتاق بازرگانی 
ایران افزود: به این ترتیب شرایط برای دولت فراهم می شود تا در کشور سازندگی و 
بستر مناسب برای کسب و کار فراهم کند اما در ایران این روند به آهستگی صورت 
می گیرد. نفر با بیان اینکه این روند موجب چرخیدن اقتصاد کشور به بهترین نحو 
می شود، تصریح کرد: یکی از راهکارهای حمایتی دولت ها این است که با صدور 
قوانین مختلف مانعی برای توسعه فعالیت بخش خصوصی نباشد که یکی از موارد آن 
صادرات غیرنفتی در ایران است. رییس کمیسیون صادرات اتاق بازرگانی ایران گفت: 
بخش خصوصی می تواند به دولت در رونق اقتصادی کمک کند و برای رسیدن به 
آن باید مسیر تولید و تجارت را تسهیل کرد. ارز آوری یکی از کارهایی است که بخش 
خصوصی با تجارت می تواند برای کشور به همراه داشته باشد و راهکار مهم آن 

واگذاری مسئولیت ها به بخش خصوصی است.

رئیس اتحادیه طلا بر داد؛

تدوین آیین نامه معاملات
 اینترنتی طلا؛ بزودی

رئیس اتحادیه طلا و جواهر تهران با بیان اینکه به احتمال زیاد امسال آیین نامه 
مبادله طلا در فضای مجازی تدوین می شود، گفت: تا زمانی که بستر خرید 
اینترنتی فراهم نشده، مردم طلا را حضوری بخرند. ابراهیم محمدولی در مورد 
فروش طلا در فضای مجازی، اظهار داشت: ما با فضای مجازی مخالف نیستیم 
و نمی توانیم هم مخالف باشیم؛ این فضا روز به روز در حال پیشرفت است و همه 
مردم دنیا در حال کار کردن با آن هستند و ما نمی توانیم جلوی آن را بگیریم اما 
می گوئیم در بحث طلا که یک فلز خاص است هنوز فضا برای خرید و فروش فراهم 
نشده است. رئیس اتحادیه طلا و جواهر تهران افزود: پیشنهاد داده ایم که یک 
آئین نامه یا چارچوبی برای مبادله طلا در فضای مجازی تدوین شود تا خریداران 
دچار مشکل نشوند؛ در واقع باید قوانین و ضوابط معامله در این فضا بسیار جامع 
و کامل باشد تا مصرف کننده و خریداران طلا در این حوزه متضرر نشوند. وی 
گفت: هنوز زیرساخت ها در این فضا فراهم نشده است. عکس یک فلز طلا در 
اینترنت خیلی خوب به نظر می رسد اما هنگامی که به دست مشتری می رسد 
ممکن است فرق زیادی از حیث وزن و عیار و یا حتی ظاهر داشته باشد. رئیس 
اتحادیه طلا و جواهر تهران ادامه داد: بر همین مبنا می گوئیم که سازمان صنعت و 
معدن، اتحادیه، اتاق اصناف ایران و تهران و … می توانند با هماهنگی یکدیگر این 
آئین نامه را تدوین کنند. البته جلساتی در این خصوص برگزار شده اما هنوز هیچ 
چیز نهایی نشده است. محمدولی تاکید کرد: به احتمال زیاد امسال این آئین نامه 
تدوین می شود؛ اما از مردم درخواست داریم تا زمان فراهم شدن بسترهای لازم 
برای معاملات طلا در فضای مجازی، از خرید این کالا به صورت اینترنتی پرهیز 

کنند و جواهرات و مصنوعات طلا را به صورت حضوری خریداری کنند.

دلار ۴۲۰۰ تومانی که با هدف کنترل قیمت کالاهای اساسی از اوایل سال ۹۷ 
در ایران شکل گرفت، به تدریج به روزهای پایانی خود نزدیک می شود و با توجه به 
لایحه بودجه سال ۱۴۰۰ که دولت به مجلس تقدیم کرده، سرنوشت این ارز در 

دستان مجلس است.
دلار ۴۲۰۰ تومانی از همان روزهایی که در اقتصاد ایران پا به عرصه گذاشت تا 
امروز که زمزمه های حذف آن به گوش می رسد همواره موافقان و مخالفان زیادی 

داشته است.
برخی آن را عاملی برای ایجاد رانت می دانند و برخی دیگر نیز با توجه به شرایط 
آن روز اقتصاد ایران،   تنها راه عبور از بحران ارزی ابتدای سال ۹۷ را دلار ۴۲۰۰ 

تومانی عنوان می کنند.
دلاری که با هدف کنترل قیمت کالاهای اساسی و جلوگیری از تاثیر نوسانات 

قیمت ارز بر معیشت مردم به وجود آمد.
اگرچه انتقادات به این قیمت گذاری که ۳ سال نیز ثابت ماند وجود دارد اما ارز 
۴۲۰۰ تومانی توانست در شرایطی که ایران با تحریم مواجه بود و دسترسی به 
ارزهای حاصل از صادرات نفت وجود نداشت،  تا حد زیادی کنترل قیمت ها را 

ایجاد کند.
به طور مثال قیمت کره تا زمان حذف این ارز برای واردات آن تقریبا ثابت بود اما با 

حذف ارز ۴۲۰۰ تومانی از واردات کره، قیمت آن ناگهان ۲ برابر شد.
یا در مورد واردات نهاده های دامی نیز این قیمت گذاری موثر بود،   هر چند که به 

دلیل توزیع نامناسب نهاده ها در عمل قیمت ها صعودی شد.
طرح مناسب با توزیعی نامناسب

رئیس کل بانک مرکزی نیز پیش از این گفته بود که تاکنون ارز چهار هزار و ۲۰۰ 
تومانی کمک زیادی کرده است، اما در عمل به درستی اجرا نشد و طبیعی است به 
دلیل انحرافات موجود، کالاهایی که به دست مردم می رسد با قیمت واقعی نباشد.
وی تاکید کرده بود که اگر ارز ۴۲۰۰ تومانی به درستی توزیع می شد و در زنجیره 
واردات به صورت مرحله ای به دست مردم می رسید می توانست تاثیر مثبتی را با 

خود به همراه داشته باشد.
عبدالناصر همتی با بیان اینکه با ارز ۴۲۰۰ تومان نباید مرغ ۳۰ هزار تومانی در 
اختیار مردم قرار گیرد، خاطرنشان کرد که در این زمینه برخی مشکل ها وجود دارد 
که باید اصلاح شوند، این اصلاح ها باید باتدبیر باشند تا برای مردم شوک قیمتی 

ایجاد نکند.
البته بخش خصوصی نیز با این نظر موافق است. نایب رئیس اتاق بازرگانی، 
صنایع، معادن و کشاورزی ایران با اشاره به کاهش فاصله بین نرخ ارز در بازار آزاد 
و سامانه نیما، این موضوع را دلیلی برای کاهش خسارت صادرکنندگان و افزایش 

بازگشت ارز حاصل از صادرات عنوان کرد.
محمدرضا انصاری گفته که اتاق بازرگانی ایران در طول یک سال گذشته موضع 

خود را درباره ارز تغییر نداده و ما خواهان حذف ارز ۴۲۰۰ تومانی هستیم.
رئیس کمیته ارزی اتاق ایران با اشاره به پرداخت ارز ۴۲۰۰ تومانی به کالاهای 

اساسی، غذا، دارو و تجهیزات پزشکی گفت: نظر اتاق ایران آن است که اگر قرار 
است به کالایی یارانه داده شود، این یارانه به شکل ریالی و مستقیم به شهروندان 

پرداخت شود.
حذف دلار ۴۲00 تومانی برای بهبود معیشت و سلامت مردم

با توجه به این نواقصی که البته دولت نیز بر آن واقف است، در لایحه بودجه سال 
۱۴۰۰، تصمیم گیری درخصوص نحوه تخصیص ارز ۴۲۰۰ به مجلس واگذار 

شده است.
تا آنجا که در تبصره یک بودجه ۱۴۰۰ تاکید شده که در صورت جایگزینی این 
ارز با نرخ سامانه معاملات الکترونیکی ETS، مابه التفاوت آن صرف معیشت و 

سلامت مردم می شود.
اگرچه سخنگوی سازمان برنامه و بودجه نیز بر حذف ارز ۴۲۰۰ تومانی از سال 
آینده تاکید دارد اما شاید مهمترین اظهارنظر از سوی دولتی ها در مورد حذف 
ارز ۴۲۰۰ از بودجه سال ۱۴۰۰ مربوط به سخنگوی دولت باشد که در توییتر 
خود نوشت: به دنبال برخی سوالات در مورد ارز ترجیحی برای کالاهای اساسی، 
در دولت در مورد شیوه اختصاص یارانه به کالاهای اساسی بحث و سناریوهای 
مختلفی مطرح شد. به همین دلیل در صورت تغییر شیوه، در تبصره بودجه آمده 

است: منابع آن صرف معیشت و سلامت مردم خواهد شد.
بر اساس ردیف ۴ بند ب تبصره یک لایحه بودجه سال ۱۴۰۰، در صورت تغییر 
نرخ ترجیحی مورد استفاده در این قانون به نرخ سامانه معاملات الکترونیکی، به 
دولت اجازه داده می شود منابع وصولی را به ردیف درآمدی ۱۶۰۱۳۶ جدول ۵ 
این قانون( درآمد حاصل از مابه التفاوت نرخ ترجیحی به نرخ سامانه معاملات 

الکترونیکی( واریز کند.
در ادامه آمده که منابع واریزی از محل ردیف شماره ۷۱-۵۳۰۰۰۰ جدول شماره 
۹ )تامین معیشت و سلامت مردم از محل مابه التفاوت نرخ ترجیحی به نرخ سامانه 

معاملات الکترونیکی( این قانون صرف تامین معیشت و سلامت مردم می شود.
البته نکته مهم این است که نه در جدول شماره ۵ و نه در جدول شماره ۹ هیچ 
درآمدی از این محل برای دولت عنوان نشده و این موضوع به اختیار مجلس 

گذاشته شده است.
حل مشکلات اقتصادی با تک نرخی شدن قیمت ارز

از همین رو بود که »علیرضا رزم حسینی« وزیر صنعت،  معدن و تجارت، با بیان 
اینکه ریشه بسیاری از مشکلات اقتصادی کشور دو نرخی بودن ارز است، گفت: 
نمایندگان مردم در مجلس شورای اسلامی یک تصمیم انقلابی در خصوص 

حذف ارز ۴۲۰۰ و تک نرخی کردن ارز بگیرند.
وزیر صنعت، معدن و تجارت تصریح کرد: نظام تصمیم گیری در مجموعه وزارت 
صمت بر سه محور دولت، مجلس و بخش خصوصی استوار است و همواره از 

نظرات بخش خصوصی برای تصمیم سازی و تصمیم گیری استفاده می کنیم.
وزیر صمت اضافه کرد: در مجموعه وزارت صنعت، معدن و تجارت به عنوان 
نماینده تولیدکنندگان و فعالان اقتصادی با سماجت به دنبال تک نرخی کردن 
ارز و حذف ارز ۴۲۰۰ بوده ایم که اکنون همگان منتظر تصمیم انقلابی مجلس 

در این خصوص هستند.
البته دولت تنها به دنبال حذف ارز ۴۲۰۰ تومانی نیست،  بلکه می خواهد این 
ارز صرفا در بخش هایی استفاده شود که می توان اطمینان حاصل کرد که کالای 
نهایی اش مبنی بر همان قیمت ارز ۴۲۰۰ تومانی قیمت گذاری می شود و به مردم 

می رسد.
در سایر موارد با حذف ارز ترجیحی، با پیشنهاد رئیس سازمان برنامه و بودجه 
مبنی بر پرداخت این منبع به صورت یارانه نقدی به مردم، برخی کالاها که ضروری 
هستند مابه التفاوت ارز ۴۲۰۰ تومانی و آزاد به صورت نقدی به مردم پرداخت شود.
به گفته سخنگوی سازمان برنامه و بودجه نیز نرخ ارز ترجیحی در سال آینده 
در سامانه معاملات ارزی تعیین و بین نرخ ۴۲۰۰ تومانی و نرخ نیمایی محاسبه 
می شود.   این سامانه تشکیل شده تا نرخ دلار ترجیحی و نیمایی را بهم نزدیک 

کند.
حدود ۳ سالی که از اجرای طرح ارز ۴۲۰۰ تومانی در کشور می گذرد همواره 
بحث حذف این ارز مطرح شده،   حال باید منتظر بود و دید که آیا باید با دلار ۴۲۰۰ 

تومانی در سال ۱۴۰۰ خداحافظی کرد؟

آیا باید با دلار ۴۲00 تومانی در سال ۱۴00 خداحافظی کرد؟

سرنوشت ارز42۰۰ تومانی در دست بهارستانی ها

هیأت حل اختلاف مستقر در اداره ثبت اسناد و املاک جعفریه قم تصرفات مالکانه 
براساس گزارش  را  قانون مذکور  پرونده های تشکیلی طبق  متقاضیان  مفروزی 

کارشناسان و به استناد مدارک موجود در پرونده به شرح آراء ذیل تایید نموده اند. 
کلاسه  پرونده  به  مربوط   ۱۳۹۹۶۰۳۳۰۰۰۵۰۰۰۱۲۳ شماره  رأی   -۱
۱۳۹۸۱۱۴۴۳۰۰۰۵۰۰۰۰۵۳ آقای/خانم  محمدمحمدی فرزند اصغر  در قسمتی 
از ششدانگ خانه به مساحت ۱۹۲/۸۰ مترمربع پلاک شماره فرعی از ۵۵/۳۱ 
اصلی واقع در قم بخش حوزه ثبت ملک جعفریه قم )مبایعه نامه عادی مع الواسطه 

از فیروز محمدی (.
کلاسه  پرونده  به  مربوط   ۱۳۹۹۶۰۳۳۰۰۰۵۰۰۰۲۱۳ شماره  رأی   -۲
۱۳۹۸۱۱۴۴۳۰۰۰۵۰۰۰۰۴۷ آقای/خانم  رضا یار رحمت فرزند یعقوبعلی  در 
قسمتی از ششدانگ مغازه به مساحت ۲۱/۷۰ مترمربع از پلاک شماره ۲ فرعی  
از  ۱۳۶ اصلی واقع در قم بخش حوزه ثبت ملک جعفریه قم )مبایعه نامه عادی/ 

سندرسمی ۳۲۱۷۹-دفتر ۵۴ قم(.
کلاسه  پرونده  به  مربوط   ۱۳۹۹۶۰۳۳۰۰۰۵۰۰۰۱۳۱ شماره  رأی   -۳
۱۳۹۸۱۱۴۴۳۰۰۰۵۰۰۰۰۷۵ آقای/خانم  رمضان رستمی فرزند عبدالعلی  در 
قسمتی از ششدانگ خانه به مساحت ۶۷۴ مترمربع پلاک شماره فرعی از ۲۸  اصلی 

واقع در قم بخش حوزه ثبت ملک جعفریه قم )مبایعه نامه عادی از کریم رستمی(.
کلاسه  پرونده  به  مربوط   ۱۳۹۹۶۰۳۳۰۰۰۵۰۰۰۲۱۱ شماره  رأی   -۴
۱۳۹۸۱۱۴۴۳۰۰۰۵۰۰۰۰۴۵ آقای/خانم  رضا یار رحمت فرزند یعقوبعلی  در 
قسمتی از ششدانگ مغازه به مساحت ۲۱/۰۶ مترمربع از پلاک شماره ۲ فرعی  
از ۱۳۶ اصلی واقع در قم بخش حوزه ثبت ملک جعفریه قم )مبایعه نامه عادی/ 

سندرسمی ۳۵۲۴۸- ۹۸/۰۶/۲۳ دفتر ۵۴ قم(.
کلاسه  پرونده  به  مربوط   ۱۳۹۹۶۰۳۳۰۰۰۵۰۰۰۱۲۱ شماره  رأی   -۵
۱۳۹۸۱۱۴۴۳۰۰۰۵۰۰۰۰۵۱ آقای/خانم  اصغرمحمدی فرزند اکبر  در قسمتی از 
ششدانگ یکباب خانه به مساحت ۱۴۹/۴۲ مترمربع پلاک شماره فرعی از ۵۵/۳۱ 
اصلی واقع در قم بخش حوزه ثبت ملک جعفریه قم )مبایعه نامه عادی مع الواسطه 

از ابوالقاسم محمدی(.
کلاسه  پرونده  به  مربوط   ۱۳۹۹۶۰۳۳۰۰۰۵۰۰۰۱۶۲ شماره  رأی   -۶
۱۳۹۸۱۱۴۴۳۰۰۰۵۰۰۰۰۵۹ آقای/خانم  غلامحسین رستمی فرزند صفر  در 
قسمتی از ششدانگ یکباب خانه به مساحت ۱۳۴۲/۴۰ مترمربع پلاک شماره 
۱۷ فرعی  از ۳۴ اصلی واقع در قم بخش حوزه ثبت ملک جعفریه قم )سندرسمی/ 

سندمالکیت مشاعی(.
کلاسه  پرونده  به  مربوط   ۱۳۹۹۶۰۳۳۰۰۰۵۰۰۰۱۹۸ شماره  رأی   -۷
در  اصغر   فرزند  صفری   علیرضا  آقای/خانم    ۱۳۹۸۱۱۴۴۳۰۰۰۵۰۰۰۰۴۴

قسمتی از ششدانگ یکباب خانه به مساحت ۱۵۲ مترمربع پلاک شماره فرعی  از ۵۵ 
اصلی واقع در قم بخش حوزه ثبت ملک جعفریه قم )مبایعه نامه عادی مع الواسطه 

از امامقلی محمدی(.
کلاسه  پرونده  به  مربوط   ۱۳۹۹۶۰۳۳۰۰۰۵۰۰۰۱۸۷ شماره  رأی   -۸
۱۳۹۸۱۱۴۴۳۰۰۰۵۰۰۰۰۷۷ آقای/خانم  کریم محمدی  فرزند محمد  در قسمتی 
از سه دانگ مشاع از ششدانگ یک قطعه زمین که در آن احداث بناشده به مساحت 
۱۹۰/۳۸ مترمربع پلاک شماره  ۱۰۸ فرعی  از ۵۵ اصلی واقع در قم بخش حوزه 

ثبت ملک جعفریه قم )مبایعه نامه عادی مع الواسطه از وراث شکرالهی(.
کلاسه  پرونده  به  مربوط   ۱۳۹۹۶۰۳۳۰۰۰۵۰۰۰۲۱۴ شماره  رأی   -۹
یار رحمت فرزند یعقوبعلی  در  ۱۳۹۸۱۱۴۴۳۰۰۰۵۰۰۰۰۴۸ آقای/خانم  رضا 
قسمتی از ششدانگ مغازه به مساحت ۵۹/۱۷ مترمربع از پلاک شماره ۲ فرعی 
از ۱۳۶ اصلی واقع در قم بخش حوزه ثبت ملک جعفریه قم )مبایعه نامه عادی/ 

سندرسمی ۳۲۱۷۹- ۹۷/۰۶/۰۷ دفتر ۵۴ قم(.
کلاسه  پرونده  به  مربوط   ۱۳۹۹۶۰۳۳۰۰۰۵۰۰۰۱۸۴ شماره  رأی   -۱۰
۱۳۹۸۱۱۴۴۳۰۰۰۵۰۰۰۰۴۰ آقای/خانم  مرضیه اکبری فرزند محمد  در قسمتی 
از ششدانگ خانه به مساحت ۲۲۱/۹۲ مترمربع پلاک شماره ۳۱ فرعی  از ۵۵ 
اصلی واقع در قم بخش حوزه ثبت ملک جعفریه قم )مبایعه نامه عادی مع الواسطه 

از امامقلی محمدی(.
کلاسه  پرونده  به  مربوط   ۱۳۹۹۶۰۳۳۰۰۰۵۰۰۰۱۹۲ شماره  رأی   -۱۱
۱۳۹۹۱۱۴۴۳۰۰۰۵۰۰۰۰۱۱ آقای/خانم  امیرحسین سیمرغ فرزند علی اکبر  در 
قسمتی از ششدانگ خانه به مساحت ۱۵۰/۱۰ مترمربع پلاک شماره فرعی  از ۵۵ 
اصلی واقع در قم بخش حوزه ثبت ملک جعفریه قم )مبایعه نامه عادی مع الواسطه 

از امامقلی محمدی(.
کلاسه  پرونده  به  مربوط   ۱۳۹۹۶۰۳۳۰۰۰۵۰۰۰۱۸۸ شماره  رأی   --۱۲
۱۳۹۸۱۱۴۴۳۰۰۰۵۰۰۰۰۷۸ آقای/خانم  سعید محمدی  فرزند محمد در قسمتی 
از سه دانگ مشاع از ششدانگ یک قطعه زمین که در ان احداث بناشده به مساحت 
۱۹۰/۳۸ مترمربع پلاک شماره  ۱۰۸ فرعی  از ۵۵ اصلی واقع در قم بخش حوزه 

ثبت ملک جعفریه قم )مبایعه نامه عادی مع الواسطه از وراث شکرالهی(.
کلاسه  پرونده  به  مربوط   ۱۳۹۹۶۰۳۳۰۰۰۵۰۰۰۱۹۶ شماره  رأی   -۱۳
۱۳۹۸۱۱۴۴۳۰۰۰۵۰۰۰۰۴۱ آقای/خانم  محسن باستان فرزند محمد حسین  در 
قسمتی از ششدانگ خانه به مساحت ۱۹۳ مترمربع پلاک شماره فرعی  از ۵۵ اصلی 
واقع در قم بخش حوزه ثبت ملک جعفریه قم )مبایعه نامه عادی مع الواسطه از سید 

محمود موسوی(.
کلاسه  پرونده  به  مربوط   ۱۳۹۹۶۰۳۳۰۰۰۵۰۰۰۲۰۰ شماره  رأی   --۱۴

از  در قسمتی  علی  فرزند  رستمی  اصغر  آقای/خانم    ۱۳۹۹۱۱۴۴۳۰۰۰۵۰۰۰۰۱۰
ششدانگ خانه به مساحت ۲۹۱/۶۱ مترمربع پلاک شماره فرعی  از ۲۸ اصلی واقع در قم 

بخش حوزه ثبت ملک جعفریه قم )مبایعه نامه عادی مع الواسطه از علی میرزا رستمی(.
کلاسه  پرونده  به  مربوط   ۱۳۹۹۶۰۳۳۰۰۰۵۰۰۰۱۹۰ شماره  رأی   -۱۵
۱۳۹۸۱۱۴۴۳۰۰۰۵۰۰۰۰۷۰ آقای/خانم  مهدیه جلیلی فرزند محمدرضا  در 
قسمتی از ششدانگ خانه به مساحت ۱۹۵/۸۰ مترمربع پلاک شماره فرعی  از ۵۵ 
اصلی واقع در قم بخش حوزه ثبت ملک جعفریه قم )مبایعه نامه عادی مع الواسطه 

از رمضان جوکار(.
کلاسه  پرونده  به  مربوط   ۱۳۹۹۶۰۳۳۰۰۰۵۰۰۰۲۱۲ شماره  رأی   -۱۶
۱۳۹۸۱۱۴۴۳۰۰۰۵۰۰۰۰۴۶ آقای/خانم  رضا یار رحمت فرزند یعقوبعلی  در 
قسمتی از ششدانگ گاراژ به مساحت ۱۹۷۶/۳۰ مترمربع از پلاک شماره ۲ فرعی 
از ۱۳۶ اصلی واقع در قم بخش حوزه ثبت ملک جعفریه قم )مبایعه نامه عادی/ 

سندرسمی ۳۲۱۷۹- ۹۷/۰۶/۰۷ دفتر ۵۴ قم(.
کلاسه  پرونده  به  مربوط   ۱۳۹۹۶۰۳۳۰۰۰۵۰۰۰۱۹۴ شماره  رأی   -۱۷
۱۳۹۸۱۱۴۴۳۰۰۰۵۰۰۰۰۶۸ آقای/خانم  محمد وثیقی جمشید  فرزند شکراله  
در قسمتی از ششدانگ خانه به مساحت ۱۵۹/۶۰ مترمربع از پلاک شماره فرعی 
از ۵۵ اصلی واقع در قم بخش حوزه ثبت ملک جعفریه قم )مبایعه نامه عادی مع 

الواسطه از قنبر محمدی(.
کلاسه  پرونده  به  مربوط   ۱۳۹۹۶۰۳۳۰۰۰۵۰۰۰۲۱۸ شماره  رأی   -۱۸
۱۳۹۸۱۱۴۴۳۰۰۰۵۰۰۰۰۵۲ آقای/خانم  مریم محمدی فرزند اصغر  در قسمتی 
از ششدانگ خانه به مساحت ۱۸۴/۲۵ مترمربع پلاک شماره ۳۱ فرعی  از ۵۵ 
اصلی واقع در قم بخش حوزه ثبت ملک جعفریه قم )مبایعه نامه عادی مع الواسطه 

از امامقلی محمدی(.           
مورد تایید قرار گرفته و از آنجائیکه مقرر گردیده است پس از نشر آگهی و انقضاء 
موعد مقرر سند مالکیت رسمی صادر گردد با توجه به عدم دسترسی به مالکین 
مشاعی مراتب در دو نوبت به فاصله ۱۵ روز آگهی تا چنانچه اشخاص ذینفع اعتراضی 
داشته باشند ظرف مدت ۲ ماه از تاریخ انتشار آگهی نوبت اول اعتراض خود را به اداره 
ثبت اسناد و املاک جعفریه قم تسلیم و رسید آن را اخذ و ظرف مدت یکماه پس از 
تسلیم اعتراض به اداره ثبت به دادگاه مراجعه و دادخواست خود را به مرجع قضائی 
تقدیم و گواهی آنرا به این اداره تحویل نمایند لازم به توضیح است که صدور سند بر 

اساس قانون مذکور مانع از مراجعه متضرر به دادگاه نخواهد بود. )م الف ۸۵۷۵( 
تاریخ انتشار اول: ۹۹/۱0/0۷
تاریخ انتشار دوم: ۹۹/۱0/۲3
رئیس اداره ثبت اسناد و املاک جعفریه قم-محمدرضا خدایاری

آگهی ابلاغ اجرائیه کلاسه: ۱3۹۹0۴0300۱۱000۴03/۱
بدین وسیله به ورثه آقای محمد حسن قاسمی )۱-نجمه حاج آقاجانی 

نام پدر: محمدتقی تاریخ تولد: ۱۳۵۹/۱۰/۱۹ شماره ملی: ۰۳۸۱۰۷۸۶۱۲ 
شماره  پدر:  نام  قاسمی  ۲-صبا  و   ۱۱۶۲۸۴ شناسنامه:  شماره 
ملی:۰۳۷۲۲۴۵۳۲۳-۲-اکرم خاوری نام پدر: شماره ملی:۰۳۸۱۹۸۶۹۵۰-
۳-محمدرضا قاسمی نام پدر: محمد حسن تاریخ تولد: ۱۳۹۱/۰۳/۰۷ شماره 
ملی: ۰۳۷۴۱۵۱۱۰۵ شماره شناسنامه: ۰۳۷۴۱۵۱۱۰۵ با قیمومیت علی 
قاسمی – ۴-سارا قاسمی نام پدر: محمدحسن تاریخ تولد: ۱۳۸۲/۰۷/۲۴ 
با   ۰۳۷۲۵۲۵۹۳۸ شناسنامه:  شماره  ملی:۰۳۷۲۵۲۵۹۳۸  شماره 
تاریخ  پدر:محمدتقی  نام  آقاجانی  حاج  نجمه  قاسمی-۵-  علی  قیمومت 
شناسنامه:  شماره  ملی:۰۳۸۱۰۷۸۶۱۲  شماره  تولد:۱۳۵۹/۱۰/۱۹ 
۱۱۶۲۸۴-۶-علی قاسمی نام پدر: شماره ملی: ۲۰۳۱۳۷۴۷۹۶- ۷- اسما 
ملی:  شماره   ۱۳۸۸/۰۷/۰۷ تولد:  تاریخ  حسن  محمد  پدر:  نام  قاسمی 
۰۳۷۳۶۰۷۷۵۱ شماره شناسنامه: ۰۳۷۳۶۰۷۷۵۱ با قیمومت علی قاسمی( 
وراث بدهکار سند ازدواج شماره ۴۷۷۰ مورخ ۱۳۷۹/۱۱/۲۷ دفتر ازدواج ۸ 
قم ابلاغ می گردد که خانم نجمه حاج آقاجانی نام پدر: محمدتقی باستناد سند 
مذکور جهت وصول مهریه تعداد ۱۵۰ عدد سکه تمام بهار آزادی مبادرت به 
صدور اجرائیه نموده و پرونده تحت کلاسه ۱۳۹۹۰۴۰۳۰۰۱۱۰۰۰۴۰۳/۱ 
)با شماره بایگانی ۹۹۰۰۴۳۴( در شعبه اجرای ثبت قم در جریان است چون 
نشانی شما مندرج در سند مزبور شناخته نشده است و بستانکار نیز نتوانسته 
شما را معرفی نماید. لذا حسب تقاضای بستانکار و طبق مواد ۱۸ و ۱۹ آئین 
نامه اجرا مفاد اسناد رسمی اجرائیه فوق الذکر در روزنامه منتشر می گردد لذا 
لازم است ظرف مدت ۱۰ روز از انتشار این آگهی )که به منزله ابلاغ اجرائیه 
است( نسبت به پرداخت بدهی اقدام در غیر اینصورت عملیات اجرائی تعقیب 
خواهد شد. این آگهی فقط در همین یک نوبت منتشر و آگهی دیگری جز 

مزایده )در صورت بازداشت اموال( منتشر نخواهد شد. )م الف ۱۳۴۵۴(
رئیس اداره اجرای اسناد رسمی قم-مهدی روزخوش

آگهی مفقودی
پروانه تاسیس واحد دامداری به نام آقای حسین مغانلو به شماره 

۹۷/۲۱۱/۱۱۱  بتاریخ ۱3۹۷/0۱/30 مفقود گردیده و از درجه اعتبار 
ساقط است.

آگهی موضوع ماده 3 قانون تعیین تکلیف اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی و مشاعی 

بعد از نوسان های پرشتاب بازار سهام در فصل پاییز، سهامداران 
با آغاز زمستان و به دلیل ورود دوباره شاخص بورس به مدار نزولی، 
نگران معاملات آن تا پایان سال جاری شدند که در این زمینه 
کارشناسان امیدواری هایی را نسبت به بهبود وضعیت فعلی بازار 

تا چند روز آینده داده اند.
بورس در پاییز سال جاری، به گونه ای معاملات خود را آغاز کرد 
که شاخص کل بعد از ریزش حدود ۵۰۰ هزار واحدی از نیمه مرداد 
ماه در محدوده یک میلیون و پانصد هزار واحدی قرار گرفت و روند 
نزولی آن تا اواسط آبان ماه و در محدوده یک میلیون و ۲۰۰ هزار 
واحد ادامه داشت. پس از اواسط آبان ماه به مرور، بازار روند خود 
را پیدا کرد و بعد از حدود چهار ماه به روال منطقی خود بازگشت، 
اکثر کارشناسان معتقدند این فصل از بورس را باید "فصل بیم ها و 
امیدها" دانست. در این مدت علاوه بر جو منفی به وجود آمده بعد 
از اصلاح بازار، شاهد انواع ریسک های متعدد داخلی و خارجی 
در بازار بودیم که این موضوع سرمایه گذاران را مردد برای تداوم 
سرمایه گذاری در بازار کرد. اکنون با آغاز زمستان همچنان شاهد 
وجود نوسان در معاملات بازار هستیم که این موضوع نشان دهنده  
وجود شک و تردید و ترس سهامداران از روند بازار است، در این 
زمینه »علی جبل عاملی«، کارشناس بازار سرمایه امروز )شنبه( 
در گفت و گو با خبرنگار ایرنا روند معاملات بورس تا پایان سال 
را پیش بینی کرد و گفت: همزمان با کاهش التهاب ها و وحشت 
مرداد  در  بورس  ریزش شاخص  از شروع  بعد  بازار  معاملات  در 
ماه، اکنون ریسک های سیاسی نیز رو به کاهش بوده و حداقل 
می توان به برقراری آرامش در بازار امیدوار بود. وی خاطرنشان 
کرد: حجم مثبت معاملات در هفته های اخیر و بازگشت بازار به 
مدار تحلیل، همزمان با اصلاح p/e سهم ها در کنار امیدواری برای 

افزایش قیمت نفت و سایر کامودیتی ها به خصوص فلزات اساسی 
و سنگ آهن مسیر رشد بازار هموار شده است.   جبل عاملی افزود: 
در کنار عدم جذابیت بازارهای موازی، ثبات نرخ دلار و افزایش آن 
در نیمه دوم سال، گزارش های بهتری در ۹ ماهه و ۱۲ ماهه برای 
شرکت های صادرات محور رقم خواهد خورد. این کارشناس بازار 
سرمایه گفت: تداوم بازارگردانی سهم ها در کنار احتیاط حقوقی ها 
برای عرضه نیز عامل دیگر در ایجاد ثبات در بازار خواهد بود. 
جبل عاملی با بیان اینکه با توجه به اینکه به نظر می رسد بازار روند 
صعودی خود را در زمستان نیز ادامه دهد اما نباید انتطار رشدهای 
پرشتاب همانند نیمه نخست سال را داشت، اظهار داشت: بازار 
در سه ماهه پایانی سال روزهای مثبت و منفی متعددی را تجربه 
خواهد کرد اما روند اصلی حرکت آن به شرط عدم ایجاد ریسک 
های سیستماتیک عجیب و بازگشت اعتمادها به بورس مثبت 

خواهد بود.
جزییات روند معاملات بورس در پاییز

این کارشناس بازار سرمایه به روند معاملات بورس در فصل پاییز 
اشاره کرد و گفت: یکی از معیارهایی که در ابتدای سال جاری 
مبنای استدلال تحلیل گران قرار  گرفت، تداوم ورود نقدینگی به 
بازار بود که به واسطه آن رشد بازار بدون توجه به تحلیل بنیادی 
سهام توجیه می شد. وی افزود: با آغاز ریزش بازار روند خروجی 
نقدینگی به خصوص نقدینگی حقیقی ها شدت بیشتری گرفت که 
این روند تا اواسط پاییز ادامه داشت؛ تا جایی که در مهر و آبان ماه 
نیز بیشتر روزها با خروج نقدینگی همراه بودیم که از اواسط آبان ماه 
از شدت آن کاسته شد. جبل عاملی با بیان اینکه بورس در پاییز 
تحت تأثیر عوامل زیادی قرار گرفت  و با تغییرات زیادی همراه شد، 
اظهار داشت: نوسانات بازارهای موازی به خصوص ارز و طلا که 

در ابتدای پاییز با افزایش همراه شد، بعد از انتخابات آمریکا اندکی 
کاهش یافت. این کارشناس بازار سرمایه به دیگر عوامل تاثیرگذار در 
روند معاملات بورس اشاره کرد و افزود: افزایش نرخ نیمایی و تأثیر 
مثبت آن بر سود آوری شرکت ها، گزارش های امیدوار کننده ۶ ماهه 
شرکت ها، کنترل عرضه ای تی اف ها و عرضه های اولیه، حمایت 
حقوقی ها  و خرید آنها بعد از آنکه انگشت اتهام به واسطه فروش 
سهم در روزهای رونق تابستانی به سوی آنها نشانه رفت، بسته بودن 
برخی نمادها از جمله شستا، حاشیه های بازارگردانی و باز شدن 
آنها را می توان از دیگر عوامل تأثیر گذار در این فصل دانست. وی 
خاطرنشان کرد: در حوزه سیاست، مهمترین ریسک بازار انتخابات 
ایالات متحده بود که با روشن شدن تدریجی وضعیت و انتخاب 
حزب دموکرات در ریاست جمهوری و کنگره و احتمال بازگشت 

آمریکا به برجام تغییر روند در بازار را شاهد بودیم.
اخبار مثبت و منفی در حوزه سیاسی ایران

جبل عاملی افزود: طی این مدت اخبار مثبت و منفی از جمله 
افزایش تحریم ها، ترور شهید فخری زاده، طرح مجلس برای لغو 
لوایح  بررسی  با  انقلاب  موافقت رهبر معظم  یا  تحریم ها  فوری 
در مجمع و روند بیماری کرونا کمابیش در حوزه سیاسی ایران 
خودنمایی می کرد.  به گفته این کارشناس بازار سرمایه،  براساس 
پیش بینی های صورت گرفته به نظر می رسد با نزدیک شدن به 
زمستان ریسک کمتری نسبت به ابتدای پاییز معاملات بورس را 
تهدید کند. وی یکی از مهمترین عوامل تأثیرگذار بر روند پاییزی 
بورس را تغییر قوانین و مقررات اعلام کرد و افزود: اجباری شدن 
بازارگردانی و سخت گیری در مورد آن به تنهایی توانست بخش 
از نگرانی های موجود در بازار را برطرف کند. جبل عاملی اظهار 
داشت:  هماهنگی با این قانون برای برخی حقوقی ها هزینه بر 

بود و پای آنها را به کمیته تخلفات بورس باز کرد اما  بعد از گذشت 
مدت ها از تصویب بازار گردانی، این قانون اجرایی شد و در مدت 
اخیر نزدیک به هشت هزار میلیار تومان از سوی حقوقی ها به 
بازار تزریق شده است. این کارشناس بازار سرمایه بازگشت امکان 
معاملات روزانه در پاییز را به عنوان محرک معاملات خرد بازار اعلام 
کرد و افزود: تغییر در قوانین پیش گشایش توانست تا حدودی 
نگرانی منتقدان بازار را کاهش دهد، تغییرات در سقف صندوق 
های سرمایه گذاری و مجوز تأسیس صندوق های جدید هم به 
نسبت خبر خوبی برای بازار بود که توانست تاثیر مثبت خود را بر 

روی معاملات بازار بگذارد.
بودجه، اصلی ترین عامل تأثیرگذار در روزهای پایانی پاییز

وی به مطرح شدن بحث های پیرامون شیوه قیمت گذاری فولاد، 
طرح فولادی مجلس و مسائل مربوط به بورس کالا و تاثیر آن بر 
روند بازار اشاره کرد و گفت: این مسایل در مقطعی از زمان بازار 
را تحت تأثیر خود قرارداد و موجب افزایش عرضه ها شد. جبل 
عاملی گفت: از سوی دیگر بازار با برخی از فشارها در زمینه اعلام 
خبر  افزایش نرخ سود بانکی و سیگنال های منفی آن همراه شد 
که تکذیب این خبر از سوی بانک مرکزی و منتفی شدن افزایش 
نرخ سود بانکی این خطر را از سر بورس رفع کرد. این کارشناس 
بازار سرمایه بحث بودجه را به عنوان مسأله تأثیرگذار در روزهای 
پایانی پاییز را دانست و افزود: اختلاف مجلس با دولت که به طور 
قطع بر اقتصاد و بورس هم تأثیر گذار است، دامنه تصمیمات 
بودجه ای از حذف ارز ۴۲۰۰ تومانی و برداشت از صندوق توسعه 
ملی تا تأمین مالی ۹۵ هزارمیلیارد تومانی ناشی از فروش دولت 
از بازار و انتشار ۱۲۵ هزارمیلیارد تومانی اوراق را در بر می گیرد و 
نتیجه مناقشه بر سر آن،  به طور قطع بر بازار تأثیر گذار خواهد بود.

یک کارشناس بازار سرمایه  پاسخ می دهد

بورس در سه ماه پایانی سال به کدام سو می رود؟
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سرمربی تیم فوتبال استقلال گفت: فضای مجازی و مصاحبه های غیر معقول تیم 
را از هدفش دور خواهد کرد و حواس بازیکنان و مجموعه ما باید به استقلال باشد نه 

اینستاگرام و مسائل حاشیه ای.
محمود فکری ، با اشاره به شرایط این روزهای تیم فوتبال استقلال و همچنین 

نتایج تیمش در هفته های اخیر صحبت هایی را انجام داده که در زیر می خوانید:
شما در هفته های اخیر مرتب از کمبود زمان برای هماهنگی تیم صحبت 
می کردید.اینکه استقلال فصل بدنسازی را به دلیل کمبود وقت به درستی 
پشت سر نگذاشته و فاصله اندک بازی ها باعث شده تا تیمتان فوتبالی که مد 

نظر کادر فنی است اجرا نکند. چرا روی این حرف تاکید دارید؟
به این دلیل که هر تیمی برای آماده سازی پیش فصل از نظر بدنی نیاز به ۶ تا ۷ 
هفته وقت دارد. این را من نمی گویم، کارشناسان فوتبال و همه مربیان این صحبت 
را تائید می کنند. هیچ وقت دنبال عذر و بهانه نبودم و هر زمان در هر تیمی کار کردم 
تمام توانم این بود تیمم موفق شود. الان هم هدفم همین است ولی وقتی تیم را 

تحویل گرفتم تیم کاملی نداشتیم.
 آن زمان دیاباته در کشورش بود، محمد نادری هنوز با ما وارد مذاکره نشده بود. 
میلیچ مشکل خروج از کشورش به دلیل قرنطینه را داشت و داریوش شجاعیان که 
از اواخر فصل پیش خوب شده بود و حتی می توانست در آسیا بازی کند به خاطر 
مشکل قراردادش در تمرینات ما شرکت نمی کرد. در همان روزهای اول تمرینات 
هم چند بازیکن به دلایل مختلف از تیم جدا شدند.ما تا آمدیم کار را شکل بدهیم 
به نزدیکی مسابقات رسیدیم و باید فشار را کم می کردیم تا در هفته های اول از نظر 

بدنی دچار مشکل نشویم.
یعنی منظورتان همان امتیازات اول فصل است؟

بله دقیقا. اگر می خواستیم می توانستیم بدنسازی و تمرینات پرفشار را تا چند 
روز مانده به بازی ها ادامه بدهیم اما در عوض ممکن بود به خاطر سنگینی بدن 
بازیکنان همین امتیازاتی که تا الان گرفتیم را از دست بدهیم. استقلال در سالهای 
اخیر با مربیان مختلف همیشه این مشکل را داشته است، تازه من معتقدم مربیان 
دیگر که همگی برای من قابل احترام هستند زمان کافی را برای آماده سازی پیش 
فصل در اختیار داشتند. از سوی دیگر ساختار تیم هم تغییر کرده بود. چند بازیکن 

جدید به تیم ما اضافه شدند و آنها نیاز به هماهنگی داشتند.
مثلا رشید مظاهری باید با تیم و خط دفاع هماهنگ می شد،یا در دفاع راست 
موسوی اضافه شد، در چپ نادری، در خط وسط مهدی پور و ... اینها نفراتی 
هستند که با یک بازی و دو بازی در لیگ برتر مقابل رقبا به هماهنگی لازم نمی 
رسند. به طور مثال همین علی کریمی که از استقلال جدا شده در فصل اول تا 
هفته ها خودش را در تیم پیدا نکرده بود و رفته رفته با بازی در لیگ توانست کار 
را بگیرد. اینها همه مشکلاتی است که ما داشتیم و اگر تاکید می کنم نیاز به زمان 
داریم برای این است که تا یک بازی تمام می شود چند روز بعد باید یک بازی دیگر 

انجام بدهیم.
ما سعی کردیم هم امتیاز بگیریم و هم خودمان را مدعی نشان بدهیم. همه تیم ها 
هم بدون شک تمرین می کنند و برنامه دارند. همین ماشین سازی که به سختی در 
تهران آن را شکست دادیم فصل گذشته رفت و برگشت استقلال را در تبریز و تهران 
شکست داد. این نشان می دهد در لیگ تیم ضعیف وجود ندارد و همه به خصوص 

مقابل استقلال با انگیزه مضاعف بازی می کنند.
در این هفته ها هواداران استقلال خواستار فوتبال زیبا شده اند. حتما 

صدای آنها را شنیده اید...
من ۱۴ سال است که مربی هستم و به خوبی می دانم تیمم چه نقاط ضعف و 
چه نقاط قوتی دارد. من هم قبول دارم استقلال شاید آن فوتبال خیلی خوب مد 
نظر هوادار را بازی نکند اما اگر همین الان تا هفته هفتم فوتبال خوبی بازی می 
کردیم ولی یک در صد امتیازات امروز را نداشتیم خیلی ها می گفتند استقلال 
امسال مدعی قهرمانی نیست. تازه اعتقاد دارم اگر مشکلات داوری نبود ما خیلی 
راحت الان در صدر جدول بودیم. نمونه بارزش در همین بازی با ذوب آهن رخ داد، 
مطهری در حالت تک به تک سرنگون شد ولی داور به مدافع حریف کارت زرد داد.

اگر حریف ۱۰ نفره می شد شرایط فرق می کرد و ممکن بود بازی را ببریم. در خیلی  
بازی های دیگر هم این مسائل وجود داشت ولی من اینقدر منطقی هستم که همه 
چیز را به گردن این و آن نیندازم. الان هم می گویم اگر یک فاصله خوب بین بازی 
های ما باشد شرایط فنی تیم تغییر خواهد کرد. بعد از بازی با ذوب آهن فاصله 
خوبی بین بازی های ما تا بازی با گل گهر ایجاد شد و به خاطر همین یکی دو روز 
به بچه ها استراحت دادیم و در این چند روز روند تاکتیکی ما بهتر شده است. خود 

بچه ها از نوع تمرینات راضی هستند و طبیعتا هر چه زمان بیشتری داشته باشیم 
استقلال بهتری در مسابقات می بینیم.

رابطه شما با همکارانتان چطور است. در این روزها شایعه شده که ممکن 
است افرادی به کادر فنی شما اضافه شوند...

من به این صحبت ها توجهی ندارم. همانطور که گفتم اگر به این جمع بندی برسم 
که نیاز به کمک دارم آن را به باشگاه منتقل می کنم. همکارانم در تیم ما وظایفشان 
را می دانند. از صبح در تمرینات دور هم جمع می شوند، رقبا را آنالیز می کنند و 

برنامه های مد نظر من را آماده می کنند. 
در این مدت با پیشکسوتان صحبت نکردید؟

در چه زمینه ای؟
 اینکه آنها نقطه نظری داشته باشند یا راهکاری بدهند؟

در  از تک تک عزیزانی که  اتفاقا می خواهم  با همه خوب است.  رابطه ام  من 
این مدت از استقلال حمایت کردند تشکر کنم.از همه دوستانم می خواهم منِ 
محمود فکری را نه بلکه استقلال را حمایت کنند که انصافا در این مدت این کار را 
کردند. خیلی ها هم به محل تمرین آمدند و با آنها صحبت کردم. اتفاقا در لا به  لای 

صحبت های آنها به نکات مهمی رسیدم که به امید خدا آن را اجرایی خواهم کرد.
ممکن است بدانیم چه نکات مهمی؟

واقعیت این است که در این مدتی که در استقلال بودم با خیلی از عزیزان صحبت 
کردم و متوجه شدم یکی از دلایلی که در چند سال اخیر باعث عدم موفقت استقلال 
شده است اینستاگرام و فضای مجازی است. این موضوع را خیلی ها به من منتقل 
کردند و هر چه جلوتر آمدیم مطمئن شدم که این صحبت ها درست است. من وقتی 
در بیرون از استقلال بودم این مسائل را می دیدم ولی الان کاملا آن را حس می کنم.
اعتقادم این است یک بازیکن حرفه ای باید تمام تمرکزش روی بازی های استقلال 
و تمرینات باشد. نظم و انضباط، ساعت رفت و آمد بازیکن به محل تمرین، رفتار با 
هوادار، احترام به بزرگتر ها و حتی بزرگترها به کوچکتر ها برای من خیلی مهم است. 
زمانی که خودم فوتبال بازی می کردم این موارد را رعایت می کردم چون به من هم یاد 
داده بودند. الان هم انتظارم از بازیکن همین است. نظم و انضباط اصول مهم من در 

کار مربیگری است و به هیچ عنوان نمی توانم از بی نظمی و اینگونه مسائل بگذرم.
وقتی هدف یکی باشد مجموعه موفق می شود. من خودم کمترین فعالیت را در 
فضای مجازی دارم و اگر از ابتدای فصل دقت کرده باشید شاید فقط چند پست و 
استوری در اینستاگرام منتشر کردم اما حالا دیگر تصمیم دارم کلا تا زمانی که در 
اینجا مسئولیت دارم در این فضا فعالیت نکنم. این را خیلی ها به من پیشنهاد کردند 
و من هم با مطالعه و مشورت آن را قبول کردم. وقتی من به عنوان نفر اول و مسئول 
فنی تیم این کار را می کنم همه باید چنین کاری را انجام بدهند. به قولی همه باید 

پاشنه ها را برای موفقیت تیم وَر بکشیم.

 یعنی بازیکنان دیگر نباید در اینستاگرام فعالیت کنند؟
نه منظورم این نیست.ما همه در یک کشتی هستیم. اگر می خواهیم به یک نقطه 
برسیم همه باید با هم تلاش کنیم، ممکن است در این راه و سفر سختی هایی هم 
وجود داشته باشد. خیلی از بازیکنان استقلال در صفحات اینستاگرامشان تبلیغات 
می کنند، من نمی خواهم به آنها بگویم اینستاگرامشان را ببندند. اعتقادی هم به این 
نوع رفتار ندارم اما مطمئن باشید مِنبَعد همه چیز کنترل شده خواهد بود. بازیکن 
استقلال باید پاسخگوی هوادار باشد، فضای مجازی و مصاحبه های غیر معقول و 
خیلی چیزهای دیگر او را از هدفش دور خواهد کرد و حواس بازیکنان و مجموعه 

تیمی ما باید به استقلال باشد نه اینستاگرام و مسائل حاشیه ای.
برای پست و استوری گذاشتن وقت زیاد است ولی برای قهرمانی با یک اشتباه 
همه چیز از دست می رود.مطمئنا در همین یکی دو روز این موضوع را به بچه ها 
منتقل می کنم. نه فقط بازیکنان تیم بلکه تمام افرادی که کنار ما هستند باید این 
مسائل را رعایت کنند. یک تیم برای قهرمانی همدلی و تلاش و سختی می خواهد. 
وقتی یک نفر می خواهد وزن کم کند باید غذای چرب را کنار بگذارد، مواد قندی 
نخورد، ورزش کند و عرق بریزد. بازیکن و کادر فنی استقلال هم برای رسیدن به 
قهرمانی و موفقیت باید تلاش کند. شاید بازیکن و کادر فنی و خیلی ها در طول 
یک فصل درگیر فضای مجازی باشند، آن زمان است که همین هواداران از بازیکنان 

انتقاد می کنند که چرا به جای فوتبال روی مسائل دیگر تمرکز داشتید.
این تصمیم شما به خاطر نزدیک بودن به دربی نیست؟

اصلا. از ابتدای فصل تا امروز دیده اید که با کوچکترین بی نظمی برخورد کرده 
ام. همکارانم هم در تمرین به این اصول من اعتقاد دارند. اتفاقا می خواهم بگویم من 
اصلا با فضای مجازی مشکلی ندارم و معتقدم می شود از این فضا خیلی استفاده 
های خوبی کرد. خود من هم در این سالها بارها در فضای مجازی از برخی مطالب 
استفاده کرده ام اما این تصمیم فقط نظر شخصی من نیست. شما از خیلی از 
پیشکسوتان سوال کنید، آنها بارها در مصاحبه های خود اشاره کرده اند که فعالیت 
گسترده بازیکنان در فضای مجازی باعث ضربه زدن به استقلال و خودشان شده 

است.
همین مسائل توسط خود آنها به من منتقل شده و من هم چند هفته این موضوعات 
را رصد کردم. در تمرین چند هفته پیش هم به خبرنگاران گفتم من حواسم باید به 
همه چیز باشد حتی صفحات مجازی بازیکنان. همه باید به هم کمک کنیم. کاپیتان 
استقلال هم باید در این زمینه کمک حال کادر فنی تیم باشد. اتفاقا می خواهم با 
بزرگترها و کاپیتان تیم هم صحبت کنم تا ان شاالله  در اینگونه زمینه ها و حتی مسائل 

جزئی تر برای موفقیت استقلال یکدل تر از گذشته جلو برویم.
 این هفته هم بازی سختی در پیش دارید...

بله.همانطور که در ابتدای صحبت هایم گفتم بازی آسان در لیگ برتر وجود ندارد. 
گل گهر تیم خوبی است که الان در صدر جدول قرار دارد. این تیم کادر فنی خیلی 
خوبی دارد که در راس آن آقای قلعه نویی است. این تیم  طبیعتا برای برد به مصاف 
ما می آید. ما هم می خواهیم تمام تلاشمان را انجام بدهیم تا با بهترین نتیجه از زمین 

خارج شویم. 
ممکن است برای دربی در بازی با گل گهر کمی محتاط تر عمل کنید؟

نه.ما به این مسائل فکر نمی کنیم. هر بازی برای ما اهمیت خاص خودش را دارد. 
دربی جای خود، بازی با گل گهر هم جای خود.

 وضعیت مصدومانتان چطور است؟
دیاباته به تمرینات ما اضافه شده ولی هنوز به آن آمادگی صد در صد که مد نظر 
خودش هم هست نرسیده. او برای بازی مشکلی ندارد ولی باید در موردش تا 
روزهای آینده جمع بندی کنیم. شجاعیان هم از روز گذشته در تمرینات ما شرکت 
کرد و به همراه نادری زیر نظر کادر پزشکی تمرین می کنند. فعلا باید صبر کنییم 
تا روز بازی ببینیم شرایط آنها چطور می شود. یکی از دلایل همین مصدومیت ها 
مشکلات ابتدای فصل و نداشتن زمان و اینگونه مسائل است که در این هفته ها 

دست ما را بسته بود ولی امیدوارم تا دربی با تیمی کامل به مصاف حریف برویم.
صحبت خاصی باقی مانده؟

فقط می خواستم از هواداران استقلال و پیشکسوتان باشگاه تشکر کنم.آنها در 
این هفته ها حمایت خوبی از تیم داشتند و امیدوارم این روند تا آخر فصل ادامه 
داشته باشد.همانطور که گفتم اصلا انتظار ندارم آنها از شخص من حمایت کنند 
ولی حمایت از استقلال روحیه تیمی ما را دو چندان می کند. امیدوارم هم اعضای 
کادر فنی و هم بازیکنان طوری کار کنیم که شرمنده مردم و پیشکسوتان استقلال 

نشویم و آنها را در آخر فصل سربلند کنیم.

محمود فکری:

حواس بازیکن استقلال باید به موفقیت تیم باشد،نه اینستاگرام
اهورا  رقیب خطرناکی برای فردوس است  

پذیرایی فردوس قم از اهورا بهبهان

تیم فوتسال فردوس قم در هفته سوم از مرحله مقدماتی فصل جاری رقابت های 
لیگ برتر فوتسال باشگاه های کشور از تیم اهورا بهبهان پذیرایی می کند.

برپایه این گزارش ، سومین هفته از نیم فصل نخست بازی های بیست و دومین 
دوره لیگ برتر فوتسال باشگاه های کشور روز شنبه هفتم دی ماه در شهرهای مختلف 
کشورمان آغاز می شود و در یکی از دیدارهای مهم که به میزبانی تیم فوتسال فردوس 
و در شهر مقدس قم برگزار می شود، نماینده قم در تلاش برای کسب نخستین 

پیروزی خود از اهورا بهبهان میزبانی می کند.
براساس برنامه ریزی کمیته فوتسال، این دیدار از ساعت ۱۵:۳۰ دقیقه روز یکشنبه 
به میزبانی شاگردان حسین صبوری در تیم فوتسال فردوس قم در سالن دو هزار 
نفری مجموعه ورزشی شهید حیدریان قم برگزار می شود، مسابقه ای که البته به دلیل 

شرایط کرونایی بدون تماشاگر است ولی زنده از سیمای نور پخش خواهد شد.
تیم فوتسال فردوس قم از دو دیدار قبلی خود دو تساوی ارزشمند در مقابل دو 
مدعی قهرمانی یعنی کراپ الوند و گیتی پسند اصفهان در کارنامه دارد و در حال 
حاضر در جدول رده بندی گروه دوم رقابت های لیگ برتر فوتسال رده سوم را در 
اختیار دارد، عملکردی که این تیم را به عنوان یکی از مدعیان هم معرفی کرده است.
فردوس قم در هفته نخست در دیداری خانگی در سالن دو هزار نفری مجموعه 
ورزشی شهید حیدریان قم میزبان تیم فوتسال کراپ الوند با جمعی از ستاره های 
حال حاضر فوتسال ایران بود و در شرایطی که تا ۲۹ ثانیه به پایان از حریف خود ۳ بر 

۱ عقب بود بازی را سه بر سه مساوی کرد و یک امتیاز از رقیب ثروتمند خود گرفت.
فوتسالیست های فردوس قم در هفته دوم نیز نخستین بازی خارج از خانه خود را در 
بیست و دومین دوره مسابقات لیگ برتر فوتسال ایران برگزار کردند و در سالن شهدای 
مخابرات شهر اصفهان به مصاف تیم فوتسال گیتی پسند یکی از مدعیان همیشگی 

لیگ رفتند و با حساب سه بر سه میزبان خود را متوقف کردند.
نگاهی به وضعیت حریف تیم فوتسال فردوس قم در هفته سوم لیگ نیز گویای این 
است که تیم اهورا بهبهان با توجه به دو برد متوالی و صدرنشینی در جدول گروه دوم، 
رقیب خطرناکی برای فردوس است و نماینده قم نباید تصور کند که حریف آسانی در 

این دیدار خانگی پیش رو دارد.

آیا رضاییان به پرسپولیس بازمی گردد؟
به  یک رسانه قطری مدعی شد که ممکن است رامین رضائیان در نیم فصل 

پرسپولیس بازگردد.
به گزارش ایرنا، رسانه الوطن نوشت: رامین رضاییان ممکن است در نقل و انتقالات 
زمستانی به تیم سابق خود پرسپولیس بازگردد. از همین رو این بازیکن از این باشگاه 

ایرانی برای همکاری پیشنهاد دریافت کرده است.
گفته می شود اگر مذاکرات رضایت بخش باشد، این انتقال در زمستان نهایی 
خواهد شد. در همین راستا اگر پیشنهاد خوبی به الدحیل برسد او به فروش خواهد 
رسید و در غیر این صورت رامین به صورت قرضی به باشگاه سابقش بازخواهد 
گشت. رضاییان ابتدای فصل در پی درخشش در ترکیب تیم الشحانیه قطر با وجود 
سقوط تیمش به لیگ دسته اول این کشور به الدحیل پیوست. ۱۳ گلی که او فصل 
گذشته به ثمر رساند موجب شد تا خیلی از باشگاه ها برای جذب وی اقدام کنند اما 

او الدحیل را برای ادامه راهش در فوتبال قطر انتخاب کرد.
همچنین در مورد آینده رامین گفته می شود که خیلی از تیم های لیگ قطر برای 
جذب رضاییان اقدام کرده است اما الدحیل فعلا با این پیشنهادات مخالفت کرده 

است چرا که این تیم از ۲ ماه دیگر باید در جام جهانی باشگاه ها حضور پیدا کند.
 

تبریزی با پول کم در استقلال نمی ماند

مهاجم مصدوم آبی ها منتظر تعیین تکلیف
نرسیدن تبریزی به توافق مالی با استقلال، باعث شده این بازیکن همچنان قرارداد 
جدیدی با این باشگاه امضا نکند و حضورش در جمع آبی ها در هاله ای از ابهام باشد.
مرتضی تبریزی، بازیکن تیم فوتبال استقلال اواخر خرداد در جریان یک بازی 
تدارکاتی به دلیل ضرب خوردگی دچار آسیب دیدگی شد و با اعلام کادر پزشکی 
مشخص شد که این بازیکن از ناحیه رباط صلیبی دچار مصدومیت شده و ماه ها از 
میادین دور خواهد بود. بعد از آن اتفاق تبریزی با همراهی کادر پزشکی عمل جراحی 

مورد نظر را انجام داد و با همراهی کادر پزشکی دوره درمان خود را طی کرده است.
تبریزی در حال حاضر تمرینات تخصصی خود را پشت سر می گذارد و انتظار 
می رود که بتواند در ماه های آینده با بهبود وضعیت خود بتواند به میادین بازگردد و 
دوباره پا به توپ شود. مساله ای که همچنان میان تبریزی و باشگاه استقلال حل 
نشده است، عقد قرارداد جدید با این بازیکن است. محمود فکری سرمربی استقلال 
و کادر فنی این تیم تمایل دارد تا تبریزی دوباره به جمع آبی پوشان بازگردد اما مشکلی 
که میان تبریزی و باشگاه استقلال وجود دارد، مسائل مالی در قرارداد این بازیکن 
است. طبق آخرین اطلاعات موجود باشگاه زیر بار قرارداد هنگفت برای تمدید با 
مرتضی تبریزی نمی رود و از طرفی دیگر تبریزی نیز نمی خواهد با قرارداد ناچیز، در 
استقلال ماندنی شود و این مساله، چالشی است که هنوز میان طرفین برطرف نشده 

است.

مبلغ فروش مهاجم ایرانی مشخص شد

 زاهدی در آستانه جدایی از دونتسک
با اعلام یک سایت اوکراینی، باشگاه المپیک دونتسک برای فروش شهاب زاهدی 

مهاجم ایرانی خود مبلغ یک میلیون یورو تعیین کرده است.
شهاب زاهدی مهاجم ایرانی تیم فوتبال المپیک دونتسک در این فصل از مسابقات 
لیگ اوکراین عملکرد چشمگیری داشته است و مسئولان باشگاه را به فکر انداخته 

است در همین شرایط و با مبلغ خوبی او را واگذار کنند.
سایت »footboom« اعلام کرد که باشگاه هایی چون دیناموکیف اوکراین و فرنس 
واروش مجارستان به زاهدی علاقه دارند. این سایت نوشت: »در باشگاه المپیک 
دونتسک انتظار دارند آهن را در حالی که داغ است بچسبانند و سعی می کنند مبلغ 
مورد نظر را به اندازه یک بازیکن ستاره بگیرند )طبق گفته الکسی آنتونوف مدیر کل 

المپیایی ها این مبلغ حداقل یک میلیون یورو است(.
ولادیسلاو گلزین رئیس باشگاه المپیک جدایی شهاب زاهدی را تایید کرد و گفت: 
بله مذاکرات در حال انجام است و نتیجه آن در آینده نزدیک مشخص می شود اما 
بحث باشگاه فرنس واروش درست نیست. قصد نداریم زاهدی را نگه داریم. اگر 

پیشنهادی با شرایط خوب باشد، آن را قبول می کنیم.«

با اعلام  کنفدراسیون فوتبال آسیا ؛ 

طارمی بهترین لژیونر هفته آسیا شد
ملی پوش ایرانی تیم فوتبال پورتو پرتغال به عنوان بهترین لژیونر هفته قاره کهن 
انتخاب شد.»مهدی طارمی« که هفته پیش توانسته بود با تیم فوتبال پورتو پرتغال 
عنوان قهرمانی سوپر جام این کشور را به دست آورد به عنوان بهترین لژیونر هفته 

قاره آسیا انتخاب شد.
طارمی در دیدار برابر بنفیکا یک پنالتی گرفت و یک پاس گل داد تا نقش مهمی در 
پیروزی تیمش در فینا ایفا کنند.  طارمی با کسب ۳۸ درصد آرا به عنوان بهترین لژیونر 
هفته انتخاب شد. سایت کنفدراسیون فوتبال آسیا  مانند هفته های گذشته به معرفی 

نامزدهای کسب جایزه بهترین لژیونر هفته قاره کهن پرداخته بود.
در لیست اعلامی از سوی AFC برای کسب این جایزه نام سردار آزمون )زنیت(، 

مهدی طارمی )پورتو( و علی قلی زاده )شارلروا( حضور داشتند.   

پیشکسوت تیم فوتبال پرسپولیس گفت: به نظر من 
لیگ برتر امسال از نظر فنی کیفیت خوبی دارد و همچنان 

سرخپوشان مدعی اصلی قهرمانی هستند.
تیم فوتبال پرسپولیس روز جمعه در دیداری معوقه از 
هفته پنجم لیگ برتر به مصاف نساجی قائمشهر رفت که 

این دیدار با تساوی یک بر یک خاتمه یافت.
بد زمین چمن  این دیدار کیفیت  ویژه  نکات  از  یکی 
بارانی  شرایط  در  که  بود  قائمشهر  وطنی  ورزشگاه 
بود. عملکرد  داده  قرار  تاثیر خود  تحت  را  این مسابقه 
سرخپوشان در  این دیدار، رکورد خوب حامد لک در لیگ 
برتر و ... از جمله مسائلی بود که موجب شد تا با نیما 
نکیسا دروازه بان اسبق تیم ملی و پرسپولیس گفت وگویی 

داشته باشیم که در زیر می خوانید:
بازی با نساجی چطور بود؟

این مسابقه در شرایط جوی خوبی برگزار نشد و به نظر 
من حتی بهتر بود  که بازی با تاخیر یک روزه برگزار می شد 
اما نظر داور و ناظر این بود که بازی برگزار شود. در چنین 
شرایطی نمی توان انتظار عملکرد فنی فوق العاده داشت 

چرا که زمین این اجازه را به تیم ها نمی داد.
شرایط بد چمن ورزشگاه وطنی قائمشهر چقدر 

روی بازی تاثیرگذار بود؟

همانطور که اشاره کردم شرایط زمین اجازه نمی داد که 
پرسپولیس برنامه های خود را در این زمین اجرا کند. البته 
همین که همه بازیکنان سالم و بدن مصدومیت جدی 

زمین را ترک کردند جای شکر داشت.
با این اوصاف می توانیم انتظار داشته باشیم که با این 

امکانات میزبانی ۲۰۲۷ جام ملت های آسیا به ما برسد؟
به نظر من باید نیروهای تخصصی در جایگاه مدیریت 
قرار داشته باشند. وقتی مدیران متخصص را شناسایی 
کردیم باید از آنها در بازه زمانی کار بخواهیم. به نظر من 
ما در این شرایط نیاز به مدیران با دانش و شجاع داریم که 
کارها را اجرایی کنند. در این شرایط می توانیم امیدوار 

باشیم که به هدفمان برسیم.
این  دیدار  پنجمین  در  گذشته  روز  لک  حامد 
پیراهن  با  را  برتر  لیگ  در  گل  نخستین  فصل، 
را در مجموع  او  پرسپولیس دریافت کرد. عملکرد 

چطور می بینید؟
لک زمانی که به پرسپولیس آمد فراتر از یک قهرمان 
ظاهر شد. او خیلی با انگیزه تر و شاداب تر از قبل کارش را 
دنبال می کند و امیدوارم که بتواند همین روند را ادامه دهد 
و سال های سال برای پرسپولیس درخشان ظاهر شود. 
البته امیدوارم اسکوچیچ نیز به او برای تیم ملی نگاهی 

داشته باشد چرا که حامد در این چند بازی ثابت کرده که 
می تواند به تیم ملی هم دعوت شود.

غیاب  در  را  امسال  لیگ  کیفیت  مجموع  در 
مربیان و بازیکنان خارجی چطور دیدید؟

به نظر من این اقدام فدراسیون و سازمان لیگ پیامد 
مثبتی برای فوتبال ما داشت که منجر شد تا بازیکنان نسل 
۹۸ فوتبال ایران به مربیگری وارد شوند و هدایت برخی 
تیم ها را بر عهده بگیرند. البته امیدوارم این اعتماد به 
دیگر نفراتی هم شود که دوست ندارند در حوزه مربیگری 

فعالیت کنند و از آنها در حوزه مدیریت استفاده شود.
شما موافق چنین قانونی هستید؟

این قانون البته خلاهایی دارد. مانند اینکه تیم های تازه 
لیگ برتری شده نمی توانند بازیکن خارجی داشته باشند 
در شرایطی که سایر تیم ها از فصل قبل خارجی های خود 
قانونی  اجرای چنین  اما در مجموع  را حفظ کرده اند. 
جلوی خیلی از کارها را می گیرد و برای فوتبال ما مفید 

است.
در مجموع چه تیم هایی از دید شما امسال مدعی 

هستند؟
گل گهر تیم خوب و جنگنده ای است. سپاهان و نویدکیا 
روند رو به رشدی را در پیش گرفته اند. نساجی و استقلال 

هم از تیم های خوب هستند اما پرسپولیس شانس اول 
قهرمانی است و عملکرد خوبی داشته است. ما امسال 
در لیگ مربی ۳۲ ساله داشتیم که برای فوتبال ما خوب 
است. از طرفی لیگ برتر در حال پوست اندازی است و 
امیدوارم با اضافه شدن امکانات فوتبال ما جذاب تر شود 

و پیشرفت کند.

نیما نکیسا: 
پرسپولیس مدعی اصلی قهرمانی در لیگ است

سرپرست هیئت فوتبال قم در مراسم رونمایی از پیراهن نماینده فوتبال قم در لیگ ۳ از بی توجهی مسئولان به ورزش فوتبال 
گلایه کرد.

قدرت الله باقری پنجشنبه شب در مراسم رونمایی از پیراهن نماینده فوتبال قم در لیگ ۳ با انتقاد از بی توجهی مسئولان قم به 
ورزش فوتبال گفت:نمی دانم برخی مسئولان در قم چطور  به خاطر رها کردن ورزش به امان خود سر راحت بر بالین می گذارند؟
او افزود:۹ هزار میلیارد تومان در کشور از سوی شهرداری ها هزینه ورزش قهرمانی شده است، اما در قم، دریغ از ۹ هزار تومان.

سرپرست هیئت فوتبال قم با بیان این که بیش از ۱۰ بازیکن تیم سوهان محمد قم پتانسیل بازی در لیگ برتر را دارند،عنوان 
کرد:اگر بازیکنان تیم فوتبال سوهان محمد قم فقط ۸۰ درصد از توان واقعی خود را به کار بگیرند این تیم در لیگ ۳ نتیجه 

درخشانی خواهد گرفت.
روح الله رمضانی ،معاون اداره کل ورزش و جوانان قم هم در این مراسم رونمایی از پیراهن نماینده قم در لیگ ۳ گفت:ورزش 
استانی زنده است که فوتبال در آن استان زنده باشد؛ هر اندازه در هر رشته ای موفق باشیم باز هم مردم از ما سراغ فوتبال را 

می گیرند و به همین دلیل، رویکرد اداره کل حمایت از فوتبال قم است.
او ادامه داد:ورزش در قم از نظر جذب منابع بخش خصوصی محروم مانده است. اگر امروز کرمان به سطحی رسیده که ظرفیت 
میزبانی یک تورنمنت رسمی قاره ای را دارد به دلیل همین میزان بهره مندی از منابعی است که بخش خصوصی به ارمغان 

می آورد.
 رمضانی افزود:تیم هایی که از قم در لیگ های برتر ورزشی کشور حضور دارند عملکرد رضایت بخشی داشته اند؛ نماینده فوتبال 

قم نیز برای موفقیت باید از مدیریت قوی بهره مند شود. به طور کلی، موفقیت یک تیم الزاما پشتوانه مالی آن تیم نیست.

مسوولان تیم خانه بسکتبال قم به دلیل نتایج ضعیف این تیم در نیم فصل نخست مرحله گروهی رقابت های لیگ دسته 
اول بسکتبال مردان ایران با سرمربی این تیم قطع همکاری کردند.

برپایه این گزارش ، تیم خانه بسکتبال قم به دلیل نتایج ضعیف در دور رفت مرحله مقدماتی مسابقات لیگ دسته اول 
بسکتبال باشگاه های کشور با مربی با سابقه خود یعنی عباس مرشدی قطع همکاری کرد تا از این هفته دور جدید تمرینات 
خود را با کادر فنی جدید آغاز کند. تیم خانه بسکتبال قم روزهای ۲۴ تا ۳۰ آذر ماه در سالن اختصاصی این رشته به نام 
شهید محمود رضائیان میزبان رقبای خود از گروه سوم مرحله مقدماتی لیگ دسته اول بسکتبال ایران بود، تیمی که با 
هدایت عباس مرشدی به میدان رفت اما نتوانست نتایج مورد انتظار علاقمندان به این رشته به ویژه هیات بسکتبال قم را 
تامین کند. نماینده قم در این مرحله تنها یک پیروزی مقابل تیم خانه بسکتبال کاشان کسب کرد اما چهار بازی دیگر را 
به تیم های مهرام تهران، بانی نو تهران، مدرسه بسکتبال آتشی و شکلّی تهران واگذار کرد تا از ۵ مسابقه دور رفت ۶ امتیاز 
کسب کند اما با این نتایج همچنان به حضور در پلی آف امیدوار است. اما بعد از پایان این مرحله عدم رضایت مسوولان تیم 
خانه بسکتبال قم از نتایج این تیم سبب شد تا به صورت توافقی با عباس مرشدی سرمربی این تیم قطع همکاری کنند، 
بدین ترتیب نماینده قم برای حضور در دور برگشت این رقابت ها با مربیگری مشترک حمید سلیمی و مهدی رحیمی به 
مصاف حریفان می رود. این مسابقات از گروه سوم مرحله نخست فصل ۱۳۹۹ لیگ دسته اول بسکتبال مردان ایران در 
حالی برگزار می شود که مجموعا ۳۹ تیم در ۶ گروه و در دو منطقه شمال و جنوب قرار دارند و تیم خانه بسکتبال قم در 
گروه سوم منطقه شمال بهمن ماه در تهران ۵ بازی حساس دیگر برابر تیم های خانه بسکتبال کاشان، مهرام تهران، شکلّی 

تهران، بانی نو و مدرسه بسکتبال آتشی انجام می دهد.

در حاشیه رونمایی از پیراهن تیم فوتبال قم مطرح شد؛

گلایه از بی توجهی مسئولان قم به ورزش فوتبال
مرشدی از قم رفت 

تغییرات فنی در خانه بسکتبال قم 
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دبیرکل حزب جمهوریت می گوید: چند کاندیدایی اصلاح طلبان در انتخابات 
ریاست جمهوری ۱۴۰۰ یک نوع انتحار سیاسی، خودزنی و به استقبال شکست 

رفتن است.
این روزها بازار انتشار اخبار ضد و نقیض درباره چند و چون نحوه حضور اصلاح 
طلبان در جریان انتخابات ریاست جمهوری ۱۴۰۰ داغ است. اسامی زیادی به عنوان 
کاندیدای احتمالی مطرح شدند در حالی که هیچ کدام بر حضور خود مُهر تایید نزده 
اند. در همین بین اعلام شد که نهادی اجماع ساز از سوی این جریان برای انتخابات 
۱۴۰۰ تشکیل می شود اما هنوز جزئیاتی از چگونگی تصمیم گیری و اعضای حاضر 
در آن اعلام نشده است. در این بین رسول منتجب نیا، چهره سیاسی اصلاح طلب 
و دبیرکل حزب جمهوریت که همواره منتقد عملکرد شورای عالی سیاستگذاری 
اصلاح طلبان بود نیز از جزئیات تشکیل این نهاد اظهار بی اطلاعی می کند اما انذار 
می دهد که شخصیت های حقیقی حاضر در جریان اصلاحات نباید تصمیم گیرنده 
باشند و این کار به عهده احزاب است. او چندکاندیدایی شدن اصلاح طلبان در 
انتخابات ۱۴۰۰ را خودزنی و انتحار سیاسی تفسیر می کند و معتقد است عقل سلیم 
ایجاب می کند شورای نگهبان در جریان بررسی صلاحیت کاندیداها با سعه صدر 
برخورد کند. به گفته این فعال سیاسی اصلاح طلب، برخی محدودیت های ثبت نام 
کاندیداها که اخیرا از سوی مجلس یازدهم به تصویب رسیده هم مغایر قانون اساسی 

است و از شورای نگهبان می خواهد آنها را رد کند.
مشروح گفت وگوی خبرگزاری خبرآنلاین با رسول منتجب نیا را در ادامه بخوانید؛

آقای منتجب نیا! نظر شما درباره تشکیل نهاد اجماع ساز اصلاح طلبان 
برای انتخابات ریاست جمهوری ۱۴00 چیست؟ شما یکی از منتقدان شورای 
عالی سیاست گذاری اصلاح طلبان بودید، فکر می کنید این نقص های گذشته 

در این نهاد جدید مرتفع می شود؟

من از جزئیات طرحی که آقای کمالی اعلام کرده است اطلاعات دقیقی ندارم و آن 
را در روزنامه ها خوانده ام. ایشان گفته اند که قرار است کار به عهده شورای هماهنگی 
احزاب اصلاح طلب گذاشته شود و از ۱۰ نفر هم به عنوان مشاور از شخصیت های 

حقیقی دعوت می شود.
شورای عالی سیاستگذاری احزاب را مطیع خود تلقی می کرد

بنابراین من چون اطلاعات دقیقی ندارم کلی صحبت می کنم؛ اعتقاد من بر این 
بوده و هست که همه کارها باید از مجرا و مسیر خودش انجام شود، کارهای تبلیغات 
انتخاباتی در احزاب، جبهه ها و جناح های سیاسی زمانی قابل قبول است که با روش 
دموکراتیک و حفظ جایگاه احزاب تصمیم گیری شود و به طور کلی از فرد گرایی و فرد 
محوری به دور باشد، انتقادی که من همیشه به شورای سیاستگذاری داشتم همین 
بود؛ چون آن شورا جای احزاب را گرفته بود و خودش را مقدم به احزاب می دانست. 
احزاب را مطیع و فرمانبر خودش تلقی می کرد و این نظر غلطی بود که من از اول 

گفتم این کار، کار درستی نیست و کارها باید به عهده احزاب گذاشته شود.
هم اکنون هم عقیده من همان است، اگر امور سیاسی کشور و مساله تبلیغات 
انتخابات به عهده احزاب باشد و دلیران احزاب در حزبشان چکش کاری و تجزیه و 
تحلیل کنند و به یک جمع بندی برسند سپس در شورای احزاب اصلاح طلب تعامل 
کنند در نتیجه به یک ائتلاف و وحدت نظر برسند، این کار درستی است اما اگر 
به صورت دستوری و فرمایشی باشد یا افراد غیر حرفه ای بخواهند در امور احزاب 

دخالت کنند این کار نادرستی است و با فلسفه تحزب کاملا مغایر است.
شخصیت های حقیقی اصلاح طلب نباید در کار احزاب دخالت کنند

من چون اطلاع ندارم نمی دانم ابعاد این پیشنهاد چیست و حتی نمی دانم در چه 
مرحله ای است، آیا اصلا تصویب شده یا نشده و یا فعلا در مرحله پیشنهاد و طرح 
است، به هرحال اگر این پیشنهاد به گونه ای باشد که کارها به عهده احزاب است 
اشکالی ندارد که چند نفر هم به عنوان شخصیت حقیقی بیایند و مشورت دهند )نه 
اینکه دخالت کنند( و حتی حق رأی هم نداشته باشند و فقط به عنوان مشاور نظرات 
خودشان را بیان کنند و دبیران احزاب باشند که در شورای هماهنگی تصمیم گیرنده 
هستند، این کار به نظر من اشکالی ندارد اما اگر شخصیت های حقیقی را در کنار 
شخصیتهای حقوقی و احزاب قرار دهیم، یعنی یک نفر غیرحزبی در کنار یک حزب 

سراسری قرار گیرد و این بی انصافی، بی عدالتی و یک کار غیر استراتژیک است.
کارها باید به عهده احزاب باشد و از افراد به عنوان مهمان دعوت شود، همانطور 
که قبلا هم سابقه داشته که در انتخابات شورای سوم بود که کمیته انتخابات شورای 
هماهنگی از تعدادی از شخصیتها دعوت کرده بود تا آنجا بیایند و نظر و رهنمود دهند 
اما در نهایت خود احزاب تصمیم گیرنده بودند، اگر اینگونه باشد ایرادی ندارد چون 
هم از ظرفیت اشخاص حقیقی استفاده شده و هم کار از مجرای خودش )احزاب( 
انجام شده است اما اگر به شکلی دیگر باشد من فکر می کنم با تحزب مغایرت دارد و 
باز همان داستان شورای سیاست گذاری به صورتی دیگر و در قالبی دیگر خواهد بود.

چند کاندیدایی شدن اصلاح طلبان، به استقبال شکست رفتن است
فکر می کنید جریان اصلاح طلب می تواند برای انتخابات ۱۴00  به یک 
کاندیدای واحد برسد و این نهاد می تواند کارایی لازم را در این رابطه داشته 

باشد؟
باید چنین کاری انجام شود، اگر اصلاح طلبان بخواهند جریان اصلاحات بماند 
و همچنان فعال باشند و در جامعه هم حیات سیاسی داشته باشند باید حضورشان 
حضوری فعال و چشمگیر باشد و تلاش کنند که به وحدت نظر برسند، اینکه چند 
کاندیدا از ناحیه اصلاح طلبان مطرح شود یک نوع انتحار سیاسی و خودزنی است 
و در واقع به نوعی به استقبال شکست رفتن است؛ در هرکدام از جناح های سیاسی 
همینطور است، چون اکنون جناح اصلاح طلب مورد بحث ماست عرض می کنم، به 
هرحال چاره ای ندارد به غیر از اینکه به وحدت نظر برسد و همین وحدت نظر هم باید 
اصولی و قاعده مند باشد یعنی معیارها مشخص باشد و مشخص کنند که کاندیدایی 

که می خواهند روی آن توافق کنند باید چه شرایطی داشته باشد.

شرایط لازم برای مدیریت بهینه کشور باید در سطح عالی باشد و به عبارتی دیگر 
باید روی اصلح افراد یعنی شایسته ترین فرد، موافقت کنند و آن کسی که امتیازهای 
بیشتری را نسبت به دیگران دارد را بدون تعصب حزبی انتخاب کنند، پس اول باید 
روی معیارها بحث کنند و بعد روی مصادیق روند و بهترین و شایسته ترین مصداق را در 
میان اصلاح طلبان انتخاب کنند و روی او وحدت نظر داشته باشند و همه او را تبلیغ 
کنند؛ اگر چنین باشد احتمال موفقیت آنها بسیار زیاد خواهد بود اما اگر خدایی 
نکرده فعال نباشند یا بین آنها تفرقه و اختلاف باشد و یا کاندیداهای متعدد داشته 

باشند، هم مردم مأیوس می شوند و هم اصلاح طلبان توفیقی پیدا نخواهند کرد.
مجمع روحانیون مبارز ظرفیت بالایی برای محوریت سیاسی سالم دارد

مجمع روحانیون مبارز برای انتخابات ۱۴00 فعال شده است. فکر می 
کنید چقدر می توانند در جریات اصلاحات و برای این انتخابات نقش محوری 
ایفا کنند؟ ارزیابی شما از نقش آقای خاتمی در جریان تصمیم گیری های 

اصلاح طلبان برای انتخابات ۱۴00 چیست؟
من سالهاست که دیگر عضو مجمع روحانیون نیستم و استعفا داده ام؛ این را باید از 
خود اعضای مجمع پرسید اما من از دور می دانم که مجمع روحانیون مبارز ظرفیت 
بسیار بالایی برای محوریت فعالیت های سیاسی سالم و خط امامی داشته و دارد و 
می تواند ایجاد وحدت و انسجام و شور و اشتیاق کند و از نظام هم حمایت کند؛ ضمن 

اینکه می تواند انتقاد و ایراد و اصلاح هم کند اما باید محوریت خودش را حفظ کند.
من فکر می کنم از این ظرفیت کمتر استفاده می شود و در زمان های گذشته 
استفاده شایانی از این ظرفیت می شد اما در سالهای اخیر کمتر استفاده شده 
است. من شنیده ام که دوستان جلسه ای داشته اند و احزاب را دعوت کرده اند، 
البته من خودم نبودم ولی شنیدم که آنجا بحث هایی مطرح شده است. در حد 
اینکه راهنمایی کنند و ایجاد وحدت و انسجام کنند خیلی خوب است  اما اگر آنها 
هم خواهند دستوری عمل کنند و جایگزین شورای عالی سیاست گذاری باشند و 
اختیار را از افراد اصلاح طلب و احزاب بگیرند کار درستی نیست که البته فکر نمی 
کنم دوستان ما در مجمع چنین تصوری داشته باشند و حتما می خواهند احزاب را 
حمایت و تقویت کنند.اگر فاصله ای باشد فاصله های احزاب اصلاح طلب را کم کنند 
و رهنمود دهند که این کار خوبی است اما دخالت کردن در امور احزاب چه توسط 
شخصیت های بزرگ اصلاح طلب و چه مجمع روحانیون و امثالهم کار نادرستی است 

که آقایان قطعا چنین کاری نخواهند کرد.
فردی کاندیدای اصلاح طلبان شود که احتمال ردصلاحیتش کم باشد

نظر شما درباره احتمال استفاده از کاندیدای ائتلافی چیست؟)در صورت 
رد صلاحیت کاندیدای اصلاح طلبان( موافق این موضوع هستید یا خیر؟

اکنون نمی توان در این باره صحبت کرد. ما باید اصل را بر این بگذاریم که کاندیدای 
اصلاح طلبان، اصلاح طلب باشد و از کاندیدای نیابتی و اجاره ای پرهیز کنیم چون 
خاطره خوبی از آن نداشتیم و نتیجه بخش نبوده است. انشالله که کاندیداهای 
اصلاح طلب تایید شوند چون تعداد کاندیدا زیاد نیست و باید روی یک نفر اتفاق 
نظر کنند، البته توصیه من به دوستان این است که فردی را که می خواهند به عنوان 
کاندیدای واحد اصلاح طلبان مطرح کنند فردی باشد که احتمال رد صلاحیت او 
خیلی کم باشد. افردای که به احتمال بالا صلاحیت آنها تایید نمی شود را بیخود وارد 

صحنه نکنند و برای آنها و برای دیگران هزینه برجای نگذارند.
عقل سلیم می گوید برای بررسی صلاحیت ها با سعه صدر رفتار شود

پیش بینی شما از رفتار شورای نگهبان چیست؟ زمزمه های زیادی از اینکه 
کاندیداهای اصلاح طلبان رد صلاحیت شوند شنیده می شود که احتمال آن 

هم وجود دارد. نظر شما در این باره چیست؟
چیزی که ما پیش بینی می کنیم بر اساس تحلیل خودمان است و عقل سلیم و 
وجدان سلیم آن را قضاوت می کند، اما اینکه آقایان چه تصمیمی بگیرند بحث 
دیگری است. به نظر من در شرایط کنونی عقل سلیم ایجاب می کند که مسئولان 
نظام با آغوش باز و سعه صدر برخورد کنند و دست از تنگ نظری و محدودسازی 

بردارند و نسبت به کاندیداها فقط مر قانون را در نظر بگیرند.
امیدواریم کاندیدای زنِ شایسته ای تایید صلاحیت شود

آنها نباید مسائل دیگر را در تصمیم خود دخالت ندهند، اینکه سخنگوی شورای 
نگهبان چند ماه قبل گفت شورای نگهبان منعی نمی بیند که کاندیدای زن هم باشد 
و رجال سیاسی را منحصر به مردان نکرده اند، این جای امید دارد، انشالله در عمل 
هم این قضیه اتفاق بیفتد و در بین کاندیداها، نامزد زن شایسته ای که قطعا در کشور 

داریم تایید صلاحیت شود و وارد صحنه شود.
محدودیت های ثبت نام توسط مجلس غیرمنطقی و تنگ نظری است

اما موضوع دیگری هم این روزها مطرح است و تصویب قوانینی درباره اصلاح قانون 
انتخابات در مجلس یازدهم است؛ از جهتی کاری که نمایندگان مجلس کرده اند کار 
شایسته ای نبوده ، محدود کردن کاندیداها و محدودیت های غیرمنطقی سنی کار 
درستی نیست  و خیلی شبهه انگیز است که نمایندگان فعلی بیایند و برای کاندیداها 
حداقل و حداکثر سن تعیین کنند که حداقل آن تا حدی قابل قبول است اما آنها 
نباید ۷۰ سال را سقف سنی قرار دهند چون این کار خیلی معنا و مفهوم دارد، به این 
معنا که تعدادی از کسانی که در معرض کاندیداتوری هستند آنها را از دور خارج می 
کند هرچند افراد مجربی باشند، از طرفی می گویند باید چند سال سابقه مدیریت و 
تجربه داشته باشند و قانون می گوید باید جزء رجال سیاسی  و مذهبی و ... باشند و 

بعد می گویند نباید ۷۰ سال به بالا داشته باشند.
شورای نگهبان اصلاحیه قانون انتخابات را رد کند

بسیاری از شخصیتهای ما ۷۰ یا ۷۵ ساله هستند و از یک جوان بانشاط تر و پر 
انرژی تر هستند و این طور محدودیت ها درستی نیست. من از شورای نگهبان می 
خواهم که این مصوبه را رد کند چون این برخلاف قانون و حقوق اجتماعی مردم است 
و آنها با این کار هم مردم و هم نخبگان را محدود کرده اند. من به عنوان کسی که 
خودم در این قضیه به هیچ وجه ذی نفع نیستم می توانم آزادانه نظر دهم که این 
کار یک نوع تنگ نظری است، نماینگان مجلس با چه مجوزی و با چه منطقی این 

محدودیت را گذاشته اند؟
محدودیت های ثبت نام کاندیداها مغایر قانون اساسی است

فکر می کنید امکان تایید آن توسط شورای نگهبان وجود دارد؟
این مصوبه مغایر قانون اساسی است. بعضی از نمایندگان آمده اند و بر اساس 
انگیزه های سیاسی چنین کاری کرده اند؛ شورای نگهبان باید اثبات کند که مخالف 
این تنگ نظری ها است و می خواهد از حقوق ملت دفاع کند. بنابراین در قانون هم 
یک مساله ، محدودیت سنی است و ممکن است شرایط دیگری هم ذکر شده باشد 
که لازم باشد در آنها هم تجدید نظر شود. من مجموعا عرض می کنم که عقل سلیم 
ایجاب می کند هم قانون گذاران و هم مجریان و هیئت اجرایی و هم هیئت نظارت 
همه با سعه صبر برخورد کنند تا مردم با عشق و علاقه و شور و اشتیاق پای صندوق 
های رأی حاضر شوند. امروز هر عاقلی می داند که شرط اقتدار کشور و نظام افزایش 

هرچه بیشتر میزان آرا و حضور حداکثری مردم پای صندوق های رأی است.
دلسرد کردن مردم از حضور پای صندوق رای خیانت است

اگر کسی موجب دلسردی مردم و موجب کاهش آرا شود ضربه ای به نظام و خیانت 
به کشور و ملت است، حتی اگر من و شما هم کاری کنیم که موجب دلسردی مردم 
شویم و مردم پای صندوق ها نیایند در واقع نظام را سست کرده ایم و به نفع دشمن 

کار کرده ایم.
نمایندگان مجلس دست از تعصب های جناحی بردارند

 لذا آنچه که به نظر من می رسد شرط بلاغ است و من به عنوان نماینده ادوار می 
گویم که نمایندگان مجلس دست از تعصب های جناحی و خطی بردارند و مصلحت 
نظام را در نظر گیرند، ۴ سال به سرعت می گذرد، آنچه می ماند خدماتی است که 
به ملت و کشور شده است، همه و همه باید با آغوش باز برخورد کنند و من مطمئن 
هستم که اگر اینگونه برخورد شود قطعا مردم حضور پرشوری خواهند داشت و 

سرنوشت خودشان را رقم خواهند زد و نتیجه آن بسیار خوب خواهد بود.

رسول منتجب نیا: 

چندکاندیدا داشتن اصلاح طلبان در ۱4۰۰ انتحار سیاسی است 

این حقوقدان با بیان این که می توان برآورد کرد که طرح اصلاح قانون انتخابات 
ریاست جمهوری در مغایرت با اصول ۱۹، ۲۰، ۶، ۵۶ و ۵۷ قانون اساسی قرار 
می گیرد گفت: در فرایندی کلی این طرح ممکن است موجب دلسردی تعداد 

کثیری از انتخاب کنندگان و داوطلبین ریاست جمهوری شود.
عبدالصمد خرمشاهی در گفت وگو با ایسنا، در ارتباط با طرح »اصلاح قانون 
انتخابات ریاست جمهوری« گفت: شکی نیست قوانین مادام العمر وضع نمی شوند 
و معمولا حتی قوانین مادام مثل قانون اساسی به اقتضای زمان لازم است که تغییر 
کنند و با تحولات نوین جامعه هماهنگ شوند و این یک اصل بدیهی است. قانون 
اساسی در واقع حقوق و آزادی های مشروع آحاد مردم و وظیفه مردم و حکومت 
نسبت به یکدیگر را تبیین و تعریف می کند پس تا زمانی که قانون اساسی به قوت 
خود باقی است قوانینی که وضع می شوند نباید از چارچوب قانون اساسی فراتر 

روند یا حقوق و آزادی های مشروع مردم را فدای منافع اقلیت خاصی کنند.
این حقوقدان ادامه داد: ما در چندین دهه اخیر شاهد بودیم که در مواقع خاصی 
به خصوص زمان انتخابات های گوناگون افرادی که قدرت در دست داشتند سعی 
کردند تا قوانین مربوطه تغییر کند و تفکرات و اهداف خودشان را در قانون اعمال 
کنند در طرحی هم که اخیرا نمایندگان محترم مجلس عنوان کردند سه مسئله 
افکار عمومی را تحت الشعاع قرار داده بود یعنی شرایط انتخاب شوندگان را به شدت 
محدود و تنگ می کرد و این محدودیت و جلوگیری از شرکت افراد لایق برای بسیاری 

از افراد جامعه محل پرسش قرار گرفت.

وی با اشاره به سه شرط در نظر گرفته شده برای نامزدهای انتخابات ریاست 
جمهوری گفت: اولین شرط در خصوص سن داوطلبین بود که حداقل ۴۵ سال و 
حداکثر ۷۰ سال پیش بینی شده است که حقوق بسیاری از جوانان و افراد توانمند 
بالای ۷۰ سال نادیده گرفته میشد. دومین شرط داشتن مدرک تحصیلی فوق 
لیسانس است که می دانید در قوانین اولیه و قانون اساسی شرایط به این شکل نبود 
و شرط سوم هم که خیلی مهم است و دایره کاندیداها را محدود می کند این است 
که کاندیداها باید مناصبی مثل وزارت، فرماندهی لشکری و مقامات بالایی اجرایی 

داشته باشند که در اصلاحیه ماده ۳۵ به آن اشاره شده است.
قوانین  اصلاح  غایی  هدف  که  داشت  توجه  باید  این که  بیان  با  خرمشاهی   
دربرگرفتن هرچه بیشتر حقوق عامه مردم به بهترین وجه است و باید موجب تعالی 
جایگاه مردم سالاری در کشور شود گفت: هدف اصلاح قوانین باید این باشد که 
به حقوق عامه مردم نگاه کند و در چارچوب دموکراسی به جایگاه مردم سالاری 
در جامعه بیندیشد نه این که حقوق بخش اعظمی از آحاد جامعه را تحدید کند 
بخصوص در مورد اصطلاحی مثل رجل سیاسی باید گفت بعد از گذشت سال ها 
هنوز این قضیه روشن نشده است و شورای نگهبان تفسیر مشخصی از اصطلاح 
رجال سیاسی به دست نداده است و هم چنان به نظر می رسد زنان نمی توانند 

کاندیدای ریاست جمهوری شوند.
این حقوقدان با بیان این که در مجموع می توان برآورد کرد که این طرح در مغایرت 
با اصول ۱۹، ۲۰، ۶، ۵۶ و ۵۷ قانون اساسی قرار می گیرد گفت: در فرایندی 

کلی این طرح ممکن است موجب دلسردی تعداد کثیری از انتخاب کنندگان و 
داوطلبین ریاست جمهوری شود.

وی بیان کرد: نظر موافقین این طرح این بود که محدود کردن و سخت کردن 
شرایط کاندیداها به این دلیل بوده است که شرایط داوطلبین انتخابات ریاست 
جمهوری بسیار ساده بوده و دوره های مختلفی شاهد بودیم که افراد زیادی به 
انگیزه های مختلف از جمله مشهور شدن ثبت نام می کردند که همه ی این ها باعث 
می شد هزینه هایی برای دولت در برداشته باشد. البته بعدها به این پاسخ داده شد 
و بعدها قانونگذار شرایط ساده را تغییر داد و تقریبا شرایط را متعادل کرد و به هرحال 

در بحث قانون انتخابات افراط و تفریط درست نیست.
خرمشاهی خاطرنشان کرد: در قانون سابق انتخابات ریاست جمهوری از شرایط 
عمومی و خصوصی داوطلبین این بود که ایرانی الاصل، تابع ایران، مدیر و مدبر و 
مومن و معتقد به مبانی جمهوری اسلامی باشند و حسن سابقه و امانت داشته 
باشند در اصلاح ماده ۳۵ از منظر شرایط عمومی و اختصاصی در واقع این ویژگی ها 
به صورت موسع تفسیر شد و نهایتا دایره محدودتر شد و نه تنها این اصلاحیه هم با 
اصول دموکراسی هم خوانی نداشته است بلکه منتقدین را به این باور رسانده است 
که اصلاح قانون انتخابات نوعی مهندس انتخابات برای تسهیل انتخاب فرد یا افراد 

خاصی است.
این حقوقدان با بیان این که این اصلاحیه ها ممکن است کاهش میزان مشارکت 
مردم را در پی داشته باشد، گفت: در نهایت آن چه مهم است این است که احزاب 

آن طور که باید و شاید جایگاه خود را پیدا نکرده اند و ما باید به جای فردمحور بودن 
در محور احزاب کار کنیم تا مسیر رسیدن به چارچوب دموکراسی هموارتر شود یک 
نکته دیگر هم که همگان به آن واقف هستند این است که امام خمینی همواره در 
زمان حیاتشان نسبت به دخالت نظامیان در امور سیاسی کشور هشدار می دادند که 
صرفا منحصر به انتخابات دوره خاصی نبود و با حذف جلوگیری از شرکت فرماندهان 
نظامی در انتخابات شبهه ای وارد می شود که به نظر می رسد باید به آن پاسخ داده 

شود.

عبدالصمد خرمشاهی حقوقدان:

طرح »اصلاح قانون انتخابات ریاست جمهوری« با قانون اساسی مغایر است

یک کارشناس مسایل بین الملل گفت: جمع بندی اروپا این است که فعلا از تحریک ایران و تشدید فضا در رابطه با برجام خودداری کنند، اما این عقب نشینی به معنی 
تغییر مواضع قبلی آنها یعنی اعمال تغییراتی در برجام و نیز بحث درباره مسایل موشکی و منطقه ای مرتبط با ایران نیست.

سید رضا میرطاهر در گفت وگو با ایسنا با اشاره به مذاکرات وزیران خارجه ایران و ۱+۴ که هفته جاری برگزار شد و آنچه از سوی رسانه های غربی درباره نتیجه این 
مذاکرات مطرح می شود مبنی بر این که اروپا بر تعیین پیش شرط برای بازگشت به برجام پیش شرطی ندارد، گفت: بعد از پیروزی بایدن شاهد موضع گیری سخت 
گیرانه اروپایی ها مخصوصا سه کشور اروپایی عضو برجام بودیم و در جلسات و نشست ها و نیز جداگانه اعلام کرده بودند که باید در حوزه برجام و مسایل آن تغییراتی از 

سوی ایران انجام شود به علاوه اینکه بر مذاکره درباره مسایل موشکی و مسایل منطقه ای نیز در ادامه برجام تاکید کردند.
وی با اشاره به مصوبه مجلس درباره این که اگر تحریم ها علیه ایران در مدت زمانی معین برداشته نشود، ایران می تواند سطح غنی سازی و ذخایرش را افزایش دهد 
گفت: این مصوبه مجلس که شورای نگهبان هم آن را تایید کرد به منزله هشداری به طرف های غربی بود که ایران تحمل نمی کند بازی سابق با او ادامه پیدا کند و دولت 

بعد از مهلت دو ماه باید مسایل جدید خواسته شده از او در چارچوب این مصوبه را انجام دهد که به معنای فروپاشی کامل برجام است.
این کارشناس مسایل بین الملل تصریح کرد: در جریان نشست های اخیری که انجام شد شاهد بودیم نوعی تجدیدنظر از سوی اروپایی ها انجام شده و گفته شد آنها از 
برخی مواضع زیاده خواهانه خود عقب نشینی کردند و بر این مساله تاکید دارند که باید مساله بازگشت به برجام هر چه زودتر از سوی آمریکا و ایران انجام شود. این یک 

نوع تغییر تاکتیکی است که از رادیکالیزه شدن مساله هسته ای ایران جلوگیری شود.
میرطاهر در پاسخ به این پرسش که چرا اروپایی ها با وجود اتفاقات چهار سال گذشته و رویکرد یک جانبه گرایانه آمریکا در سیاست بین الملل و نیز مرتبط با اروپا، پیش 
از آنکه بایدن سیاستش درباره بازگشت به برجام را مشخصا اعلام کند چنین مواضع تند و سخت گیرانه ای را اتخاذ و سپس از آن عقب نشینی کردند، تاکید کرد: اروپایی 
ها می خواهند تا زمانی که بایدن بر سر کار بیاید، موضع جدید آمریکا در قبال برجام را به سمت وضعیتی فریز شده هدایت کنند. تصور این است که بایدن اقداماتی را 
در راستای پیوستن مجدد آمریکا به برجام صورت می دهد و اگر این اتفاق بیفتد راه باز می شود که غربی ها مجدد فشارهای خود به ایران برای انجام مذاکره جدید را 

افزایش دهند. اما تا بازگشت به برجام و اجرای تعهدات از سوی آمریکا و اروپا انجام نشود، نمی توانند شاهد اتفاقی در ایران باشند.
وی خاطرنشان کرد که در وضعیت جدید به نظر هیچ یک از طرفین دوست ندارند از وضعیت فعلی وخیم تر شود و شاید عقب نشینی اروپایی ها از مواضعشان به این 

علت باشد.
این کارشناس مسایل بین الملل ادامه داد: موضع اروپا در واقع درباره برجام موضع آمریکای قبل از ترامپ است چون دقیقا اگر دقت کنید آمریکای اوباما درباره نحوه 
برخورد با مساله هسته ای با اروپا هماهنگ بود و این ترامپ بود که بازی را به هم زد. بایدن برخلاف ترامپ بازی یک جانبه ندارد و بلکه به سمت بازی چندجانبه گرایی 
با مشارکت اروپا می رود. تصور من این است اروپایی ها خواستند قبل از امدن بایدن به ایران گوشزد کنند که هدفشان در قبال برجام چه بوده و چه هست و با بازگشت 
بایدن به برجام آن هدف گم نمی شود، ولی واکنش شدید ایران و واقعیت نظام بین الملل و صحنه سیاست داخلی امریکا، اروپا را به این جمع بندی رساند که فعلا از 

اصرار خود بر مسایل فرابرجامی دست بکشد.
میرطاهر گفت: مواضع اروپا همان مواضع بایدن است اما خواستند قبل از آمدن بایدن زمینه روانی و ذهنی را برای ایران آماده کنند که باید به سمت مذاکره جدید 

برویم.

یک نماینده پیشین مجلس شورای اسلامی یا بیان اینکه قانون مدیریت تعارض منافع یکی از قوانینی است که می تواند با فساد مقابله کند، گفت:  به موازات تصویب 
این قانون،  قانون شفافیت هم باید تصویب شود، زیرا این دو قانون به مانند دو ستون نظام حقوقی هستند که می توانند با فساد مقابله کنند.

محمود صادقی در گفت و گو با ایسنا، با بیان اینکه موضوع مدیریت تعارض منافع در یکی دو دهه اخیر بیشتر مورد توجه قرار گرفته است، اظهار کرد: در دهه سی 
شمسی قانون »منع مداخله کارکنان دولت در معاملات دولتی« مطرح بود و براساس این قانون کارکنان دولت نمی توانستند طرف معامله با دولت قرار بگیرند. این 
قانون کماکان لازم الاجرا است و معمولا لحاظ می شود و دیوان محاسبات به قراردادهای دستگاه های دولتی با کارکنان دولت ایراد می گیرد، زیرا اگر رییس یا معاون 

یک دستگاه دولتی نیازمندی های خود را از شرکتی تامین کند که خود یا وابستگانش سهامدار یا مدیر آن شرکت باشند، تعارض منافع پیش می آید.
وی ادامه داد: در مورد تجارت از گذشته قوانینی وجود داشت که مدیران شرکت های دولتی از معامله با شرکت خصوصی که خود آنها سهامدار یا مدیر آن هستند، 

منع می شدند. در آیین دادرسی مدنی هم قاضی نمی تواند در پرونده ای قضاوت کند که خویشاوندان نسبی اش از طرفین دعوا باشند.
این فعال سیاسی با اشاره به جریان فتوای علامه حلی از فقهای بزرگ شیعه درباره نحوه رفع نجاست چاهی که حیوانی در آنجا مرده باشد، گفت: پیش از علامه 
حلی فقها معتقد بودند آب چنین چاهی کلا نجس است اما علامه معتقد بود با بیرون آوردن حیوان مرده و بیرون کشیدن آب به اندازه جثه حیوان، آب چاه پاک می 
شود.او قبل از اعلام فتوای خود، چاه آب منزل خود را با سنگ پر کرد تا احیانا نفعی از استنباط و اجتهاد خود نبرد. صادقی با بیان اینکه فساد یعنی سوءاستفاده از 
قدرت عمومی برای منافع خصوصی، تصریح کرد: هرکسی که در موقعیت تصمیم گیری قرار داشته باشد می تواند در معرض تعارض منافع قرار بگیرد. فردی که 
قدرت دولتی دارد، می تواند خود یا بستگانش را طرف قرارداد با دولت قرار داده و اینگونه زمینه برای فساد فراهم می شود. مثلا در نظر بگیریم که فردی با منصب 
دولتی در جریان وضع تعرفه بر کالاها قدرت تصمیم گیری دارد و همان فرد یا بستگانش شرکت خصوصی برای واردات همان کالاها را دارند. در اینجا نوع تصمیم 
گیری فرد می تواند منافعی برای خود او داشته باشد. وی در ادامه با بیان اینکه  یکی از مهمترین زمینه های فساد، تعارض منافع است، خاطرنشان کرد: به هر حال 
تعارض منافع وجود دارد، بنابراین مدیریت آن مهم است. در برخی کشورها اصطلاحی به نام»در گردان« وجود دارد مخصوص کسانی که بین شرکت های دولتی و 
خصوصی در رفت و آمد هستند و می توانند براساس روابطی که در شرکت دولتی ایجاد می کنند، برای شرکت خصوصی منافعی کسب کنند. برای جلوگیری از چنین 
سوءاستفاده ای، قانونی وضع شده است که این افراد تا پنج سال نمی توانند طرف قرارداد قرار بگیرند. این نماینده مجلس دهم با اشاره به وجود قوانین پراکنده در 
ایران برای مدیریت تعارض منافع، خاطرنشان کرد: از اوایل دولت اول روحانی تلاش برای ایجاد قانونی جامع آغاز شد. ما در فراکسیون شفافیت مجلس دهم پیگیر 
این لایحه بودیم اما تهیه این لایحه با تاخیر زیادی انجام شد و در اواخر مجلس دهم ارائه شد. البته عده ای از نمایندگان هم با استفاده از آن لایحه، طرحی ارائه کردند 
که احتمالا همین طرحی است که اکنون در مجلس یازدهم در حال دیگری است. صادقی با ضروری دانستن تصویب قانون مدیریت تعارض منافع، گفت: متاسفانه با 
وجود فساد گسترده ای که در همه نهادها وجود دارد، لازم است تا قوانین سخت گیرانه تری وضع شود تا مانع سوءاستفاده ها شود.قانون مدیریت تعارض منافع یکی 
از قوانینی است که می تواند با فساد مقابله کند که البته باید به موازات آن قانون شفافیت هم تصویب شود زیرا این دو قانون به مانند دو ستون نظام حقوقی هستند که 
می توانند با فساد مقابله کنند. وی در پایان گفت: بهتر بود همان لایحه ای که دولت تهیه کرده بود در دستور کار نمایندگان مجلس قرار می گرفت، زیرا کار کارشناسی 
بیشتری درباره آن انجام شده بود. معاونت حقوقی ریاست جمهوری تلاش زیادی کرد و لایحه جامعی تهیه کرد. نمایندگان می توانستند نظرات اصلاحی خود را در 

روند بررسی و تصویب لایحه اعمال کنند. توصیه من این است که نمایندگان لایحه را در دستور کار خود قرار دهند.

یک کارشناس مسائل بین الملل پاسخ داد

علت عقب نشینی اروپا از اصرار بر مذاکرات فرابرجامی
محمود صادقی:

 قانون مدیریت تعارض منافع می تواند با فساد مقابله کند
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رئیس ستاد شهرهوشمند شهرداری قم با اشاره به عدم هماهنگی مدل های 
پیشرفت غربی با فرهنگ و اعتقادات شهرهای ایران از تلاش برای طراحی مدل 

پیشرفت بومی قم خبر داد.
همایون یزدان پناه با تاکید بر اهمیت تعریف از پیشرفت برای هر اقدامی در حوزه 
برنامه ریزی های پیشرفت و توسعه، اظهار داشت: باید قبل از هر اقدامی تعریف و 
معیار یک شهر از پیشرفت بر اساس شرایط و ویژگی های خاص خود تدوین شده 

و به دست بیاید.
رئیس ستاد شهرهوشمند شهرداری قم با بیان اینکه پیشرفتی که امروز در ایران 
مدنظر قرار می گیرد بر اساس مدلهای غربی است، افزود: ما با بهره گیری فکری 
و کمک از مؤسسات ازجمله موسسه استراتژیک رشد به مفاهیمی از پیشرفت 

رسیدیم.
به گفته یزدان پناه از مدل ترکیبی برایسون دیوید که یک مدل ترکیبی و به 
اصطلاح بومی شده و البته با مبانی تفکر غربی است در تعیین مدل عملیاتی 
برنامه راهبردی پنج ساله اول شهرداری قم استفاده شده است که با زحمات فراوان 

سعی شده مدل مناسبی برای توسعه شهر قم باشد، پس از برنامه ریزی، با جدیت 
نیز اجرای برنامه مدیریت شده است و نتایج بسیار مفیدی در مقایسه با دیگر کلان 

شهرهای ایر ان به بار آورده است.
وی ادامه داد: با این همه اما چون پایه فکری این مدل بر اساس جهان بینی 
غربی است، دارای نواقص زیادی نیست هست، مثلًا پیشرفت را عمدتا تکنیکال 
و مبتنی بر فناوری می بیند و به بحث های فرهنگی، اعتقادی و اجتماعی توجه 
دقیق و کاربردی نداشته است. رئیس ستاد شهرهوشمند شهرداری قم افزود: 
محور پیشرفت غرب بعد از رنسانس بر مبنای پیشرفت صنعتی و پیشرفت فناوری 
بوده است امروز هم پیشرفته ترین کشور در جهان را آمریکا می دانند به این دلیل که 
جدیدترین فناوری ها در آن کشوروجود دارد اما استانداردهای پیشرفت در ایران و 

کشورهای غربی مانند آمریکا تفاوت فاحش دارد.
یزدان پناه افزود: معیار بودن فناوری در پیشرفت را رد نمی کنیم اما مثلًا ساخت 
یک ساختمان ۱۰۰ طبقه اگرچه یک اقدام در راستای پیشرفت به حساب می آید 

ولی اگر ساختیم مشکلات فرهنگی متناسب با آن نیز مطرح می شود.

رئیس ستاد شهرهوشمند شهرداری قم تاکید کرد

لزوم توجه به مقوله فرهنگ در مدل هوشمندسازی شهر قم

مدیرعامل سازمان اتوبوسرانی قم با بیان اینکه 
اتوبوس ملکی در شهر  آینده 300  پایان سال  تا 
این  شاهد  امروز  گفت:  داریم،  فعال  به صورت 
هستیم که دولت هزینه ها را نمی دهد و کمک هایی 

که وعده می شود در عمل اتفاق نمی افتد.
به گزارش شهرنیوز، علی نیک با اشاره به طول 
عمر ناوگان اتوبوسرانی شهری قم، اظهار داشت: 
عمر ناوگان اتوبوسرانی حدود ۱۰ سال است ولی 
به طور  شده  نوسازی  یا  اورهال  که  اتوبوس هایی 
تقریبی نو می شود و انگار همه چیز را صفر کردیم 
که به مدت پنج سال می توان به عنوان اتوبوس نو 

استفاده شود. مدیرعامل سازمان اتوبوسرانی قم 
با بیان اینکه اگر بخواهیم عمر واقعی اتوبوس های 
شهری را حساب کنیم بین سه تا چهار سال عمر 
جزء  قم  شهر  کرد:  ابراز  است،  اتوبوس ها  مفید 
نوسازی است  زمینه  در  شهرهای نخست کشور 
را  عمومی  حمل ونقل  ناوگان  عمر  توانستیم  که 
پایین آوردیم. نیک یادآور شد: اقدامات خوبی در 
حوزه حمل ونقل پاک به ویژه حمل ونقل عمومی در 
سال های گذشته انجام شده که ازجمله آن می توان 
به خرید ۱۰۲ دستگاه اتوبوس در سال های گذشته 
اتوبوس های  اگر  کرد:  تصریح  وی  کرد.  اشاره 

ملکی شهرداری نبود با افزایش چند برابری قیمت 
قطعات و شیوع کرونا با مشکل حمل ونقل مواجه 
قم  اتوبوسرانی  سازمان  مدیرعامل  می شدیم. 
گفت: امروز شاهد این هستیم که دولت هزینه ها را 
نمی دهد و کمک هایی که وعده می دهد در عمل 
اتفاق نمی افتد و تمام بار روی دوش مردم و سازمان 
واگذاری  قرارداد  گفت:  نیک  است.  اتوبوسرانی 
۵۳ دستگاه اتوبوس نیز در حال انجام است که 
اگر اضافه شود، تا پایان سال آینده ۳۰۰ اتوبوس 
ملکی را در شهر به صورت فعال داریم که این برای 

میان مدت کافی است. 

مدیرعامل سازمان اتوبوسرانی قم  خبرداد

افزایش اتوبوس های ملکی به 3۰۰ دستگاه

طرح:محمد علی وکیلی

قماربازان سایت های شرط بندی در دام قانون!

بازهم کلاهبرداری در قالب مسکن درقم
پیمانکاران یک پروژه مسکونی، هر واحد آپارتمان را به چند نفر فروخته اند که این کلاهبرداری همچنان ادامه 
دارد.به گزارش خبرگزاری صدا و سیما؛ مرکز قم، سازندگان این واحد ها از سال ۹۱ با دریافت مبالغی متفاوت از 
مردم شروع به ساخت مسکن کرده اند، اما حالا که هشت سالی از زمان ساخت آن می گذرد صاحبان آپارتمان ها 
متوجه شده اند که در این طرح هر آپارتمان به چند نفر فروخته شده است.این طرح در خیابان ۱۵ خرداد قرار 
دارد؛ طرحی که فروشندگان آن در این سال ها نه تنها کار را به اتمام نرسانده اند، بلکه با ۳ میلیارد و ۴۰۰ میلیون 

تومانی که از مردم گرفته اند، به جای ساخت و ساز، زمین خریداری کرده اند.
سرمایه گذاران این طرح می گویند، بعد از شروع ساخت و ساز در زمین دوم متوجه شدیم که هر کدام از واحد ها 
به چند نفر فروخته شده و در حال حاضر هم که شکایت کردیم و در روند دادرسی قرار گرفتیم باز هم واحد ها در 
حال فروش است و خدا می داند سر چند نفر دیگر کلاه رفته است.دادگاه این پرونده ۲۱ بهمن در قم برگزار 
می شود.فروش یک واحد آپارتمان به چند نفر پیش از این در مجتمع رضوان هم اتفاق افتاده بود که بسیاری را 

متضرر کرد؛ پرونده این مجتمع هنوز هم در دادگاه در حال بررسی است.

وزارت اطلاعات: مطالب منتشر شده علیه اتباع افغانستانی کذب است
 وزارت اطلاعات با رد برخی مطالب تبلیغاتی علیه اتباع افغانستانی در اطلاعیه ای اعلام کرد: تنها مرجع 
اطلاع رسانی درباره اخبار این وزارتخانه، روابط عمومی وزارت اطلاعات است. به گزارش روز شنبه ایرنا از پایگاه 
اطلاع رسانی وزارت اطلاعات، در اطلاعیه این وزارتخانه آمده است: نظر به انتشار برخی مطالب و شایعات علیه 
اتباع افغانستانی در شبکه  های اجتماعی و فضای مجازی مبنی بر هشدار و ایجاد ترس و وحشت نسبت به اتباع 
مذکور در جامعه، مرکز روابط عمومی و اطلاع رسانی وزارت اطلاعات اعلام می کند که انتشار چنین مطالبی از 
سوی وزارت اطلاعات صحت نداشته و تاکید می شود تنها مرجع اطلاع  رسانی اخبار این وزارتخانه، مرکز روابط 
 )WWW.Vaja.ir( عمومی و اطلاع رسانی است و هر گونه اخبار، اطلاعیه، هشدار و غیره از طریق سایت واجا

منتشر می شود.

دیدار انتخاباتی پورمحمدی با لاریجانی تکذیب شد 
به دنبال انتشار خبری مبنی بر دیدار حجت الاسلام پورمحمدی دبیر عالی جامعه روحانیت مبارز با علی 
لاریجانی در پایگاه خبری دیده بان ایران، روابط عمومی جامعه روحانیت مبارز در واکنش به این خبر تاکید کرد: 
چنین دیداری انجام نشده و از اساس کذب است.روابط عمومی جامعه روحانیت همچنین یادآور شد: تاکنون 
جامعه روحانیت مبارز و یا اعضای شورای مرکزی جامعه روحانیت با هیچکدام از کاندیدا های ریاست جمهوری 
بحث یا مذاکره و دیداری نداشته اند و در هیچ کدام از جلسات شورای وحدت و یا در جلسات جامعه روحانیت در 

مورد کاندیداتوری افراد یا کاندیدا های مطرح بحث یا مذاکره ای صورت نگرفته است.

واکنش تند ابتکار به اظهارات مشاور وزیر بهداشت 
معصومه ابتکار معاون رئیس جمهوری در امور زنان و خانواده با تاکید بر اینکه »به هیچ عنوان به دنبال تعیین 
سن ازدواج یا افزایش سن ازدواج به بالای ۱۸ سال نیستیم« از موافقان کودک همسری پرسید که آیا حاضرند 
دخترکان خود را به عقد و ازدواج مردان سن بالا درآورند؟ فتنی است، محمداسماعیل اکبری، مشاور وزیر 
بهداشت، در اظهاراتی جنجالی در برنامه دست خط گفت: به محض اینکه آن نشانه ها )در کودک( پیدا شد 
ایشان شده خانم! اینها همه حرف مفت است؛ به منی که این همه بروبیای علمی در دنیا دارم بگویند کودک 

همسری و این مزخرفات! سطح جانشینی جمعیت، ۳ کودک برای هر خانواده است.

سارق کیف سردار سلیمانی بعد از ترور و شهادت کیست؟ 
به گزارش »تابناک« به نقل از باشگاه خبرنگاران جوان،نجاح محمدعلی روزنامه نگار عراقی در توئیتر نوشت: 
طلال ناجی مسئول اطلاعات فرودگاه بغداد و متهم اصلی در ترور سردار سلیمانی به سفارت عراق در انگلیس 
فراری داده شد. او متهم به خبرچینی و لو دادن لحظه ورود و خروج سردار قاسم سلیمانی و ابومهدی المهندس 

از فرودگاه بغداد به آمریکایی ها بود و کیف همراه شهید سردار سلیمانی را به سرقت برده است.

فوت یک امام جمعه بر اثر سانحه رانندگی 
امام جمعه شوشتر در جاده رامهرمز – هفتکل دچار حادثه شد و به دلیل شدت جراحت جان باخت.حجت 
الاسلام سلیمانی از یادگاران دفاع مقدس بود که حدود سه دهه به عنوان امام جمعه شهرستان های باغملک، 
بهبهان و شوشتر فعالیت داشت.وی از شهریور سال ۹۰ به عنوان امام جمعه شوشتر منصوب شد.امام جمعه 

فقید شوشتر دارای مدرک سطح چهار حوزه، از اساتید درس خارج حوزه و استاد دانشگاه بود.

جانشین فرمانده انتظامی استان قم  خبرداد

کشف ۸میلیارد کلاهبرداری اینترنتی و دستگیری ۸متهم 
جانشین فرمانده انتظامی استان قم از کشف ۸میلیارد ریال کلاهبرداری اینترنتی و دستگیری ۸ متهم 
در قم خبر داد.   سرهنگ بهادر اسماعیلی اظهارداشت:در پی وصول چندین فقره پرونده مبنی بر برداشت 
غیرمجاز از حساب های بانکی افراد، کارشناسان پلیس فتا استان برای شناسایی و دستگیری کلاهبرداران 
اینترنتی موضوع را به صورت ویژه در دستور کار خود قرار دادند. وی افزود: در ادامه با تلاش شبانه روزی 
همکاران ۸ نفر کلاهبردار سایبری از استان های مختلف کشور شناسایی و دستگیر شدند. جانشین 
فرمانده انتظامی استان قم، میانگین سنی متهمان را بین ۱۶ تا ۳۰ سال اعلام کرد که با ایجاد لینک های 
جعلی تحت عناوین همسریابی،خرید شارژ و یا خرید اینترنتی،اطلاعات بانکی مردم را بدست آورده  و از 
حساب آن ها به صورت غیرمجاز برداشت می کردند. وی ادامه داد: تاکنون حدود ۸ میلیارد ریال برداشت 
غیرمجاز که از سوی متهمان انجام شده کشف و در بازرسی از منازل این افراد نیز تعدادی کارت بانکی، 
سیم کارت بی هویت ، لب تاپ و موبایل که در امور مجرمانه از آن ها استفاده می کردند کشف شده است. 
سرهنگ اسماعیلی افزود: بخاطر اینکه متهمان در فضای مجازی فعالیت داشتند، با بررسی اقلام توقیفی 
از آن ها، تا به حال اطلاعات ۳ هزار فقره کارت بانکی افراد مختلف از سراسر کشور احصاء شده که از حساب 

این افراد برداشت شده است و  این روند تا شناسایی همه باختگان ادامه دارد.
دستگیری 3 قاچاقچی مواد مخدر 

جانشین فرمانده انتظامی استان قم  دربخش دیگری از سخنان خود از کشف ۲۰ کیلو و ۳۰۰گرم تریاک 
در قم خبر داد و گفت: در این عملیات ۳ قاچاقچی مواد مخدر دستگیر شدند.   سرهنگ اسماعیلی  
اظهارداشت: در پیگیری اطلاعاتی پلیس مبارزه با مواد مخدر استان قم مشخص شد یک قاچاقچی مواد 
مخدر قصد دارد با یک دستگاه پراید، مواد افیونی را از یک استان جنوبی به قم منتقل کند که در ادامه 
بلافاصله موضوع در دستور کار مأموران این پلیس قرار گرفت. جانشین فرمانده انتظامی استان قم بیان 
داشت: سپس طی هماهنگی های قضائی، مأموران پلیس مبارزه با مواد مخدر استان قم به محل مورد نظر 

اعزام و با کنترل تردد خودروهای عبوری خودرو مذکور را شناسایی و متوقف کردند.

فرمانده انتظامی شهرستان قم  خبرداد

انهدام باند سارقان باتری خودروها 
فرمانده انتظامی شهرستان قم از انهدام باند سارقان باتری خودرو در قم خبر داد. 

سرهنگ"مرادحسین جعفریان" اظهار داشت:با رصد آگهی های خرید و فروش باتری خودرو در یکی 
از سایت های اینترنتی مشخص شد فردی اقدام به فروش باتری ماشین های سبک و سنگین می کند.

وی افزود:با هوشیاری پلیس،متهم شناسایی و با تعقیب و مراقبت به عمل آمده در حین فروش باتری 
دستگیر شد. فرمانده انتظامی شهرستان قم تصریح کرد:متهم دستگیر شده در تحقیقات تکمیلی پلیس 
به سرقت و فروش باتری ماشین های سبک و سنگین با همدستی ۳نفر از دوستانش اعتراف کرد که با 
شناسایی و دستگیری هر ۳نفر آن ها، فعالیت این باند متوقف شد. سرهنگ جعفریان افزود :از متهمان ۵ 

عدد باتری ،مقادیری مواد مخدر و ابزار و آلات سرقت از از داخل خودر کشف شد.

رییس پلیس راهور استان قم :

نقص فنی کامیون میکسر قربانی گرفت
رییس پلیس راهور استان قم گفت :بر اثر برخورد یک دستگاه کامیون میکسر با تیر برق در بلوار شهید 
آوینی راننده کامیون در دم جان سپرد. سرهنگ غلامرضا صدفی" در تشریح این خبر اظهارداشت :مقارن 
ساعت ۱۴۵۰ دقیقه روزشنبه یک دستگاه کامیون میکسر در محل بلوار شهید آوینی جنوبی به علت 
نقص فنی حادث در ترمز و عدم توانایی راننده در کنترل وسیله نقلیه وبرخوردباچندتیرچراغ برق درنهایت 
پس ازواژگونی متوقف شد. وی افزود : متاسفانه در این حادثه راننده در دم جان خود را از دست داد. وی 
درپایان  ازکلیه رانندگان وسائط نقلیه خواست که باسرعت مطمئنه رانندگی کنند،تادرصورت بروزهرگونه 

خطربتوانندوسیله نقلیه خودراکنترل نمایند.

معاون حمل و نقل و ترافیک شهرداری قم مطرح کرد

انتقاد ازاحداث فروشگاه های 
زنجیره ای درمسیرهای پرترافیک

معاون حمل و نقل و ترافیک شهرداری قم گفت: فروشگاه هایی که جاذب 
سفر هستند نباید در چهار راه ها و خیابان های پر ترافیک احداث شوند.

عباس ذاکریان در جلسه کمیته فنی شورای ترافیک که در سالن رضوان 
شهرداری قم برگزار شد؛ با اشاره موقعیت قرارگیری فروشگاه جانبازان در 
میدان شهید صادقی و روبه روی امامزاده سید علی)ع(، اظهار داشت: در 
هنگام دریافت مجوز از شهرداری نوع کاربری تجاری تعیین نمی شود و نیاز 
است که اماکن امکانات این مراکز پرتردد را برای صدور مجوز در نظر بگیرد.

معاون حمل ونقل و ترافیک شهرداری قم با اشاره به ضرورت های موقعیت 
جغرافیایی چنین مراکزی، افزود: چنین کاربری هایی مانند این فروشگاه ها 
که جاذب سفر است باید قبل از راه اندازی ازنظر موقعیت قرارگیری از سوی 

اداره کل اماکن مورد نظارت قرار بگیرد.
ذاکریان افزود: فروشگاه زنجیره ای جدیدی که در حال شکل گیری است 
عمدتاً سر چهارراه ها و مسیرهای پرترافیک احداث شده اند که عبور و مرور را 

برای مردم سخت می کند.
با شلوغی های خیابان ۱۵ خرداد در محدوده فروشگاه  رابطه  در  وی 
جانبازان، افزود: یکی از ۱۳ پل عابر پیاده جدید که مصوب شده است 
در این محدوده قرار می گیرد که بهتر است بین درمانگاه و امامزاده سید 
علی جانمایی شود. معاون حمل ونقل و ترافیک شهرداری قم ادامه داد: 
برای کاهش سرعت خودروها و آمار بالای ترددهای عرضی به صورت موقت 

سرعتکاه در مسیر نصب شود و بعد نصب پل عابر پیاده جمع آوری شود.
اظهار داشت:  پارکومترها،  بحث  پیگیری  به ضرورت  اشاره  با  ذاکریان 
مسئله پارکومترها باید هرچه سریع تر پیگیری شود اخیراً هم جلسه ای با 

شرکت دانش بنیان فعال در این زمینه داشتیم.
دانش بنیانی  شرکت  با  جلسه ای  پایش  موردبحث  در  کرد:  تأکید  وی 
داشتیم و نتیجه این بود که امکان نصب دوربین روی موتورسیکلت ها هم 
وجود دارد که به جای ماشین تعداد بیشتر موتور استفاده شود که قدرت 

مانورش بیشتر بوده و سریع تر می تواند دور بزند.
معاون حمل ونقل و ترافیک شهرداری قم افزود: هر چه بیشتر و سریع تر 
بحث پارکومتر هوشمند پیش برود هم پارک ها ساماندهی می شود و هم 

برای مسیرهای دوچرخه بهتر است.

مدیرعامل سازمان توسعه و عمران شهرداری قم خبرداد

برنامه ریزی برای افزایش بودجه 
۱۵۰میلیارد تومانی 

برای  برنامه ریزی  از  قم  شهرداری  عمران  و  توسعه  سازمان  مدیرعامل 
افزایش بودجه ۱۵۰میلیارد تومانی سازمان توسعه و عمران در سال ۹۹ 

خبرداد.
کمیسیون  اعضای  جلسه  به  اشاره  با  امامی  میریک  ابوالفضل  سید 
برنامه وبودجه شورای اسلامی شهر در سازمان توسعه و عمران شهرداری 
قم، اظهار داشت: در این جلسه  به چند موضوع ازجمله مصوبات تفریغ 

بودجه ۱۳۹۸ رسیدگی شد.
مدیرعامل سازمان توسعه و عمران شهرداری قم افزود: بودجه سازمان 
توسعه و عمران هم در هیئت مدیره و هم در شورای سازمان با رقمی بالغ بر 
۱۴۰ میلیارد تومان برای سال گذشته مصوب شده بود، تفریغ بودجه ای که 
محقق شده بود حدود ۸۴ درصد محقق شد که به اطلاع اعضای کمیسیون 

برنامه وبودجه رسید تا در صحن شورا هم مطرح و مصوب شود.
میریک امامی با اشاره به بخشی از پروژه های سازمان توسعه و عمران 
شهرداری قم تأکید کرد: ازجمله این پروژه تابلیه خیابان کارگر بود که 
ابتدای سال به بهره برداری رسید، محوطه سازی و جدول گذاری شهربازی 
بوستان غدیر هم توسط سازمان انجام شد، همچنین نصب نیوجرسی در 

کمربندی امام علی)ع( با همکاری راهداری از دیگر اقدامات سازمان بود.
وی پروژه سه سطحی ولیعصر)عج( را یکی از پروژه های بسیار بزرگ و فنی 
در سطح کشور دانست و گفت: این پروژه نیز به اتمام رسیده و گزارشی از 

آن نیز در جلسه ارائه شد.
مدیرعامل سازمان توسعه و عمران شهرداری قم بابیان اینکه گزارشی 
افزود:  شد،  ارائه  عمران  و  توسعه  سازمان  ماهه   ۹ پروژه های  تمام  از 
صورت عملکرد مالی ۹ ماهه ابتدای سال با سال گذشته برابری می کرد 
و خوشبختانه عملکرد قابل قبولی بود. امید داریم که در پایان سال هم از 
حیث درآمدی و هم از حیث هزینه ای افزایش بودجه مصوب هم داشته 
باشیم. میریک امامی افزود: برنامه ریزی شده است که ۱۵۰ میلیارد بودجه 
مصوب سال ۹۹ را افزایش بدهیم و در کنار آن هم نیم نگاهی برای برنامه 

۱۴۰۰ و پروژه هایی که باید در دستور کار قرار بگیرد داریم. 

سرپرست سازمان حمل ونقل و ترافیک شهرداری قم :

اعتبار کارت های  پارکومتر  به 
کارت های شهروندی  منتقل می شود

سرپرست سازمان حمل ونقل و ترافیک شهرداری قم با اشاره به حذف 
قدیم  اعتبارهای  انتقال  از  پارکومتر  جدید  سیستم  در  اشتراک  کارت 

شهروندان به کارت شهروندی خبر داد.
قاسم طالبی در جلسه شورای ترافیک که در سالن رضوان شهرداری قم 
برگزار شد، با اشاره به مراحل اجرای پارکومتر هوشمند در قم، اظهار داشت: 
مبنای عملکرد سیستم های جدید پلاک خودروها بوده و با استفاده از 
دوربین هایی که روی ماشین ها سوار است هر نیم ساعت یک بار از پلاک 

خودرو عکس گرفته می شود.
سرپرست سازمان حمل ونقل و ترافیک شهرداری قم با اشاره به حذف 
کارت پارک در سیستم جدید، افزود: در این سیستم جدید کارت اشتراک 
حذف شده و هزینه پارک از طریق اپلیکیشن پرداخت می شود و همچنین 

نیم ساعت ابتدای پارک نیز رایگان خواهد بود.
طالبی در رابطه با کارت  پارک هایی که از گذشته شارژ داشته اند نیز تأکید 
کرد: اعتبار کارت پارک هایی که از گذشته شارژ داشته اند، محاسبه می شود 

به کارت شهروندی شهروندان انتقال داده می شود.
وی افزود: در روزهای آینده اطلاع رسانی در این رابطه صورت می گیرد 

تا شهروندان محترم برای انتقال اعتبار کارت های پارک خود اقدام کنند.
 

مدیر عامل سازمان پارک ها و فضای سبز شهرداری قم خبرداد

برگزاری مناقصه جذب سرمایه گذار 
شهربازی بزرگ 72 تن

مدیر عامل سازمان پارک ها و فضای سبز شهرداری قم با اشاره به زمان 
بهره برداری از شهربازی ۷۲ تن گفت: پیش  بینی می کنیم این پروژه با 
اعتبار 500 میلیارد ریال در مدت زمان 9 ماه احداث و در اختیار شهروندان 
و  تفریحی  اماکن  توسعه  اهمیت  به  اشاره  با  جوادیان  پیام  گیرد.  قرار 
گردشگری در شهر قم، اظهار داشت: در سالهای اخیر برنامه ریزی برای 
احداث پروژه ها گردشگری و تفریحی در شهر قم انجام شده است که افتتاح 
باغ پرندگان، شهر بازی بوستان علوی، شهر بازی بوستان غدیر و باغ موزه 

دفاع مقدس از این دست پروژه ها به شمار می روند.

 آیت الله ناصر مکارم شیرازی از مراجع تقلید با صدور پیامی ضمن تسلیت 
فرارسیدن ایام شهادت حضرت فاطمه زهرا )س( از مسئولان خواسته است 
این ایام را سرآغاز وحدت و یکپارچگی و دوری از بگومگوهای بی حاصل بلکه 

مضر سیاسی قرار دهند و تا می توانند باری از دوش مردم بردارند.
در این پیام که نسخه ای از آن روز شنبه در اختیار روزنامه ایمان قرار گرفت 
آمده است: ایام فاطمیه میراث گرانسنگ ائمۀ اهل بیت)ع( است که همواره 
تلاش داشتند یاد مادر بزرگوار خود و مظلومیتش را در خاطره ها زنده نگه 

دارند.
پیام حاکی است: ارادتمندان و دلباختگان صدیقۀ شهیده هر جا که باشند،  
مراسم ایام فاطمیه را باشکوه و عظمت برگزار می کنند و بی شک در بحرانی 

 ـ چه کرونایی و چه غیر کرونایی  ـ از این سنت حسنه و راه و رسم  ترین اوضاع 
الهی هرگز عدول نخواهند کرد، از این رو انتظار می رود اگرچه به دلیل شیوع 
بیماری کرونا و لزوم رعایت شیوه نامه های بهداشتی، برگزاری مجالس فاطمیه 
همانند سال های گذشته ممکن نبوده، اما تجلیل این ایام نباید مورد کمترین 
غفلت قرار گیرد و لازم است که از همه راه های ممکن برای تعظیم شعائر 
فاطمی استفاده کرد؛ به ویژه با اقامه روضه های خانگی و استفاده از فضای 
مجازی؛ و به این نکته نیز توجه شود که ایام فاطمیه اول در شکوه و عظمت 
خود نباید کمتر از ایام فاطمیه دوم باشد که بحمدالله هر ساله پر رونق و باشکوه 
برگزار می شود. پیام افزوده است: از خطبای متعهد و بزرگوار این مجالس هم 
انتظار می رود با سخنرانی های پربار و مؤثر پیروان اهل بیت به ویژه جوانان عزیز 
را با مبانی اعتقادی و مسائل تربیتی بیش از پیش آشنا کنند و ابعاد گوناگون 
سیره پرافتخار بانوی مکرم اسلام خاصه ایثار و فداکاری آن شخصیت بی بدیل 

در راه ولایت و اسلام اصیل را به مخاطبان خود گوشزد کنند.
در ادامه این پیام آمده است: لازم به یادآوری است که بسیاری از مردم از 
اوضاع نابسامان اقتصادی و معیشتی در رنج و محنت به سر می برند، از این رو 
بر کسانی که تمکن مالی دارند،  ضروری است که با تأسی به اهل بیت عصمت 
و طهارت به فریاد برادران و خواهران نیازمند ایمانی خود برسند و گوشه ای از 
دردهای بی شمار آنان را درمان کنند که بی شک مورد توجه عنایات ام الائمه 

صدیقه شهیده فاطمۀ اطهر)س( قرار خواهد گرفت.
این مرجع تقلید در پیام خود تاکید کرده است: چنان که بر مسئولان است تا 
این ایام را سرآغاز وحدت و یک پارچگی و دوری از بگومگوهای بی حاصل بلکه 
مضر سیاسی قرار دهند و تا می توانند باری از دوش مردم بزرگوار و عاشق اهل 
بیت، خاصه خانواده های محروم و آسیب پذیر بردارند و توجه داشته باشند که 
این ایام، روزهای آزمون بزرگ آنان دربرابر خداوند متعال و مردم عزیز و تاریخ 

است. امید است که همگان در این آزمون بزرگ سربلند بیرون آیند.
در پیام ابراز امیدواری  شده که خداوند به برکت صدیقۀ کبری، مسلمانان را از 
هر گزندی مصون دارد، مشکلات و کاستی ها را به فضل و کرمش برطرف کند، 
مصائب موجود خاصه بلای عالم گیر کرونا را برطرف نماید و امنیت و آسایش را 

شامل این مرز و بوم گرداند.

 آیت الله مکارم شیرازی:

ایام فاطمیه آغاز دوری از بگومگوهای بی حاصل سیاسی باشد

استاندار قم از ورود قم به وضعیت زرد کرونا خبر داد و 
گفت: محدودیت تردد شبانه در قم کماکان ادامه دارد.

با  در جمع خبرنگاران  دیروز  بهرام سرمست ظهر 
اعلام خبر ورود قم از وضعیت نارنجی به زرد کرونایی 
اظهار داشت: این وضعیت نیز محدودیت هایی دارد 
که به معنای عادی شدن شرایط نیست، با استمرار 
این محدودیت ها که در قالب دستورالعمل به اصناف 
و عموم جامعه ابلاغ می شود می توانیم این مرحله را تا 

مرحله سفید طی کنیم.
شرایط  شدن  عادی  براینکه  تاکید  با  قم  استاندار 
فصل  حاضرنگران  حال  در  افزود:  است  خطرناک 
زمستانیم  چرا که در صورت عدم رعایت و شکستن 

محدودیت ها ممکن است موج بعد برگردد.
ستاد  اعضای  تمامی  هماهنگی  از  تشکر  با  وی 
مدت  این  طی  کسبه  و  اصناف  کرد:  تصریح  کرونا 
سایه  در  موفقیت  این  داشتند،  را  همکاری  نهایت 
همراهی همه شهروندان به دست آمد، در حال حاضر 
دارد.  ادامه  گروه 4  مشاغل  برای  محدودیت ها  این 
سرمست با اشاره به اینکه محدودیت ها برای تجمعاتی 
که می تواند عامل شیوع بیماری باشد کماکان ممنوع 
است خاطرنشان کرد: مناسبت های پیش رو باید با 
رعایت پروتکل ها انجام شود، در ستاد ملی مصوب شد 
ممنوعیت و محدودیت تردد شهری از 9 شب تا 4 صبح 
اعمال می شد برای شهرهای زرد نیز استمرار پیدا کند 

که قم نیز مشمول این محدودیت ها است.
بهبود شرایط موجب غفلت از رعایت پروتکل 

ها  بهداشتی نشود
شهروندان،  همه  همکاری  از  تشکر  با  استاندار 
اصناف و کسبه که با نهایت رعایت محدودیت های 
اعمال شده باعث کاهش ابتلا به بیماری کرونا شدند 
گفت: نباید بهبود شرایط سبب غفلت شود چراکه 
وضعیت کنونی بسیار شکننده است. سرمست از مردم 
خواست با هدف حفظ وضع موجود و اینکه بتوانیم از 
وضعیت زرد وارد وضعیت سفید شویم بیش از هرزمان 
دیگری به رعایت فاصله گذاری اجتماعی، زدن ماسک 

و پرهیز از تجمعات پایبند باشند.

استاندار قم :
محدودیت های شبانه همچنان پابرجاست


